
پایان عصر اشتغال زایی دولتی در اقتصاد ایران
 دکتر عباس علوی راد

لازم است این باور که بخش عمومی به علت دولتی بودن بخش زیادی  از 
اقتصاد کشور قادر به اشتغال زایی جدید است را از اذهان عمومی  دور کرد. 

باور عمومی این اســت که با توجه به حجم نســبتا بزرگ بخش عمومی 
 کشــور و مداخله دیرینه و گســترده دولت ها در نظام اقتصادی ایران، 
 اســتخدام های گســترده ای در دستگاه های اجرایی دولتی صورت می 
 گیرد. این در حالی است که نتایج طرح آمارگیری نیروی کار مرکز آمار 
 ایران نشــان می دهد عصر اشــتغال زایی دولتی به پایان خود نزدیک 

شده  است. چرا؟
به طور متوسط طی دوره ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۴، شاغلین بخش خصوصی   ۸۲ 
درصد از کل شاغلین را شامل می شوند و بخش عمومی تنها ۱۸  درصد 
از شاغلین را در بر داشته است. این سهم در سال ۱۳۹۷ به  پایین ترین 

میزان یعنی ۵/۱۵ درصد رسیده است. 
عــاوه بــر این روندها حاکی از تضعیف نقش بخش عمومی در جذب و 
 ایجاد اشتغال است. در سال ۱۳۸۶ حدود ۱۷ درصد کل شاغلین اضافه 
 شده در کشور  مربوط به بخش عمومی بوده و این میزان در سال   ۱۳۹۴ 
به ۸ درصد کاهش یافته است. ضمن اینکه بخش عمومی در  سال ۱۳۹۷ 

با خالص اشتغال منفی مواجه بوده است. 
به نظر می رســد بخش دولتی ظرفیت های لازم و توان کافی برای بالا 
 بردن سطح اشتغال فعلی را ندارد. لذا لازم است این باور که بخش  عمومی 
به علت دولتی بودن بخش زیادی از اقتصاد کشور قادر به  اشتغال زایی 

جدید است را از اذهان عمومی دور کرد. 
همه ی آنچه گفته شده اهمیت تقویت سرمایه گذاری بخش خصوصی 
 واقعی، ســرمایه گذاری خارجی، عبور از بازرگانی خارجی ســنتی و 
 کارآفرینــی برای ایجاد فرصت های شــغلی جدیــد در افق پیش رو را 

 گوشزد می کند. 
برخی بررسی های رسمی نشان می دهد تا پایان سال ۱۴۰۰ حدود ۵ 

 میلیون نفر تحصیلکرده دانشگاهی متقاضی شغل خواهند بود. 
بنابراین شــاید بهتر باشــد دولت فعلی در عمر باقی مانده خود با عبور 
از  نســخه شکســت خورده پول پاشی برای ایجاد فرصت های شغلی در 
دو  دهه گذشــته به حضور واقعی و پر ســهم بخش خصوصی در اقتصاد 

 ایران تن دهد. 
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صفحه 6

محمد باقر الفت معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
و دبیر ســتاد  مرکزی اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه گفت: 
این قوه نقش مدافع و حمایت  حقوقی از فعالان اقتصادی 
عهده دار است و حمایت از فعالان این بخش  سخت و شاید 
در جاهایی زیان آور باشد چراکه فعالیت اقتصادی کشور 

 از سامت لازم برخوردار نیست. 

الفت افزود: میزان اعتبار فعال اقتصادی بخوبی مشخص 
نیســت و در  فضــای اقتصادی قانون مــداری به صورت 
شایسته رعایت نشده و  حاکمیت قانون بخوبی ماحظه 

نمی  شود.  
وی اظهار داشت: فعالان اقتصادی واقعی باید تاش کنند 
تا صف خود  را از آنهایی که غاصبانه لباس آنها برتن کردند 
جدا کنند و ثمره این جدا  ســازی ارائه خدمات دولتی به 

تاجران واقعی است.  
  الفت بیان کرد: ســامت فضای اقتصادی کم اســت و 
هر چقدر اقتصاد از  شــفافیت بیشــتری برخوردار باشد 
آن اقتصاد پاک تر اســت و در فضای  پاک قوه قضاییه نیز 
راحت تــر توان خــود را برای حمایت حقوقی و  قضایی از 

فعالان اقتصادی هزینه می  کند.  
وی تصریح کرد: دستگاه قضایی در شرایط کنونی با چالش 
اعتماد  عمومی مواجه است و خیلی تاش شده تا اطمینان 
مردم به دستگاه  قضایی و رفتارهای قضات افزایش یابد.  

الفت اضافه کرد: از زمان ورود رئیسی به قوه قضائیه ارتقا 
ســرمایه  اجتماعی نسبت به عملکرد دستگاه قضایی به 

صورت ویژه ای در دستور  کار قرار گرفته است.  
وی گفت: در این زمینه طبیعی است که قوه قضاییه بنا به 
مصالح  سازمانی از نقاط مبهم و غیرشفاف فاصله بگیرد و 
به حفره هایی که  ممکن اســت اعتماد عمومی را کاهش 

دهد وارد نشود.  
الفت اظهارداشــت: خط مقدم جنگ اقتصادی در دست 
بخــش خصوصــی  اســت و دولتمردان باید پشــتیبان 

رزمندگان این عرصه باشند.  
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضاییه 
گفت: حمایت  حقوقی و قضایی از فعالان اقتصادی طیف 

گسترده ای از حمایت ها را به  خود اختصاص می دهد.  
وی یادآورشــد: عمــر آئین نامه و بخشــنامه ها کوتاه و 
برخی قوانین  معارض هستند که فعال اقتصادی را دچار 
باتکلیفی مفرط کرده اســت و  مراجع نظارتی و اجرایی 
فعالان این عرصه را به تورهای دســت و  پاگیر حوزه  های 
مالیات، گمرک، بانک، دادگاه  و دادسرا، وزارت  اطاعات، 

سازمان بازرسی و موسسه استاندارد هدایت می  کنند.  
الفت اظهارداشــت: در کشــور ما شعارهای حفظ امنیت 
اقتصادی، حفظ  امنیت ســرمایه گذاری، تضمین امنیت 
اقتصادی بسیار داده می شود ولی  امروز مشکل ما کمرنگ 

بودن امنیت اقتصادی است.  
وی اظهــار کرد: تصــور برخی از مدیران اقتصادی نیز به 
موضوع  امنیت اقتصادی جامع نیست و امنیت اقتصادی 
در واقع به معنی  نظام های پولی، بانکی، مالیاتی، گمرکی 

کشور برمی گردد که اصولا به  خط رویکردهای مدیران و 
خط مشی های مرتبط می شود.  

الفت ادامه داد: برخی مدیران دولتی که حتی یک روز کار 
اقتصادی  نکردند تصمیم گیر فعالان اقتصادی می شوند و 
چنین روند فعالیت  اقتصادی را با مشکل مواجه می کند.  
وی گفت: امنیت اقتصادی یعنی نداشــتن امنیت از اجرا 
صحیح  قوانین،  نبود آرامش در مراجعه به ادارات، نگرانی از 
نوسانات نرخ ارز است  که با توجه به این شاخصه ها می توان 

امنیت اقتصادی کشور را ارزیابی  قرار کرد.  
الفت افزود:  چنانچه در تصویب آیین نانه ها، پیشنهادات 
و نظرات اتاق  بازرگانی گرفته نشــود اثرگذاری آن از نظر 

حقوقی جای بحث دارد.  

دبیر ستاد مرکزی اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه گفت: آیین 
نامه ای که  بدون گرفتن نظر از اتاق های بازرگانی تصویب 
و بخواهد روابط تجار  را ســاماندهی کند باید به صورت 
قهرآمیز با آن برخورد و از استناد به  آن خودداری شود.  

وی اظهــار کــرد: اتاق بازرگانی وظیفه دارد روابط تجار را 
ســاماندهی  کند و به نیروی انتظامی و قانون گذار باید 
حق داد نگاه همراه با ابهام  را رفتار اجرایی و وضع قوانین 

اعمال کنند.   
الفت ظن به قاچاق و توقیف برخی کالاها تصریح کرد: ما 
نیز می  دانیم  ظن قاچاق چیز خوبی نیســت بدین معنی 
است که به تجار اعتماد وجود  ندارد و آنها را دارای حسن 

نیت نمی دانند.  
  دبیر ستاد مرکزی اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه ادامه داد: 
به هیچ عنوان  دستگاه   قضایی نمی خواهد پرونده قاچاق 
به این موضوع ها اضافه شود و  نمی  خواهیم دعاوی تجاری 

در دادگستری مورد رسیدگی قرار گیرند.  
الفت اظهار داشت: قانون گذار امروز برای گفت و گو نقش 
بالایــی در  نظــر گرفتــه و برخی با بی انصافی از کم بودن 

گفت و گو در جمهوری  اسامی  می گویند.  
وی گفت: زمینه انجام گفت و گوی قانونی در استان ها در 
قالب شورای  گفت و گوی دولت و بخش خصوصی برگزار 
شود و در اثر گفت و گو  خیلی از مشکات حل می شود.  
الفت ادامه داد: خواســته ما از تجار حل و فصل مســائل از 
طریق داوری  اســت و توصیه داریم تجار به دادگســتری 

مراجعه نکنند و قضاوت های  خصوصی را رونق دهند.   
وی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: موضوعی 
که در استان  بوشهر مورد توجه قرار گرفته موضوع قاچاق 
کالا است بدین سبب که  در روش قانونی مقداری از مسیر 

آن مسدود شده است.  
وی گفت: تنها یک راه برای مقابله با مفاســد اقتصادی 
وجود دارد و آن  نیز پیوند زدن برنامه ها به ســامانه های 
الکترونیکی اســت بدین معنی که  مامور نیروی انتظامی 
برای کنترل کالا با استفاده از یک رمز وضعیت  کالای کف 
تریلر را تشــخیص دهد و تا زمانی که چنین اتفاقی رخ 

ندهد  ظن به قاچاق در کشور وجود دارد.  
دبیر ســتاد مرکزی اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه گفت: 

در رابطه با  تعزیرات حکومتی همه کســانی که به احکام 
قطعی صادره از سوی  تعزیزات حکومتی متضرر شدند و 
یا به دفاعیات آنها توجه نشده  براساس ماده 23 تعزیرات 
ریاست این سازمان به موضوع ورود پیدا  کرده و چنانچه 
موضوع در دیوان عدالت اداری قضیه طرح شــده باشــد 

 موضوع را به ریاست قوه قضایی انعکاس خواهد دا د.  
وی یادآور شــد: چنانچه موضوع در دیوان عدالت اداری 
طرح نشــده چند  شــعبه در تهران به صورت اختصاصی 
جهت رسیدگی به این موضوع ها  راه اندازی شده است.  

الفت در رابطه با تعاونی های مرزنشــینان نیز گفت: این 
تعاونی ها  سیاست درستی برای حمایت از مرزنشین بوده 
و امنیت نیز باید از مرز  به مرکز کشور برود ولی تخلف های 
بزرگی در حوزه تعاونی ها رخ داده  به نحوی که با تمسک 
بــه ایــن تعاونی ها کالاهای مصرفی وارد و اعداد  و ارقامی 

جابجا کردند که مرزنشینان منتفع نشدند.  
وی گفت: در واقع تعاونی مرزنشــینتان عملکرد حقیقی 
نــدارد ولــی قانــون  گذار با این وجود تــاش می کند تا 

تعاونی ها را حفظ کند.  
الفــت بیــان کرد: تعاونی در کشــور ما جواب نمی دهد و 
باید به ســمت  شــرکت های دیگری رفت و باید بگذاریم 
ســرمایه های خرد وارد مجامع  عمومی شــود چراکه این 
گونه سرمایه با تعاونی در اقتصاد راه به جایی  نخواهند برد.  

وی افــزود: وزارت تعــاون نیز هر چه تاش می  کند قادر 
نیســت پرده  ذهن مســئولان قضایی را از نقش منفی 

تعاونی  ها پاک کند.  
الفت تاکید کرد: با نگاه فقر و فاکت نمی شــود تجارت 
کرد بلکه باید  سمت شرکت های دیگری غیر شرکت  های 

تعاونی رفت.  
وی افزود: گره کوری در حوزه صادرات و واردات وجود دارد 
که  مبنای آن بی اعتمادی زیاد بین حاکمیت و تجار است.  
الفت اظهار داشت: اکنون تصمیم گیری بدین نحو است 
که تجار بتوانند  از محل مقداری از ارز خود واردات کنند 
و مقداری به ســامانه نیما  ببرند  و مقداری نیز بیرون از 

این فرایندها داشته باشند.  
وی ادامه داد: این روش نه مشکل اقتصاد را باز می کند و 
نه نیازهای  ارزی کشور را برآورده می کند و قدرت حرکت 

را از تجار گرفته است.  
الفت یادآور شد: عاوه بر انتقال ارز هزینه هایی نیز هستند 
که بروز به  ارز  تحمیل می شود زیرا اقتصاد ما در کشتی 
آرام قرار ندارد و یا ما  با قوانین و بخشــنامه به آن ضربه 

می زنیم یا در اثر تحریم ها ضربه می  زند.  
وی گفت: همچنین ارزی که تجار از ســنوات گذشــته از 
طریق بانک  عامل گرفتند تا آن با صندوق تســویه کند و 
این گره ای است که سخت  ایجاد شده و به سبب این گره 

از عملیات بانکی محروم هستند.  
الفت در رابطه با درخواست  های فعالان اقتصادی استان 
بوشهرنیزگفت:  آن قسمت از مشکاتی که مربوط به حوزه 
حقوق در صاحیت قوه  قضاییه مرتبط می شود در تهران 

پیگیری و نتیجه آن به استان اعام  خواهد شد.   سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج

سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج درنظر دارد با توجه 
به مجوزهای مأخوذه مورد ذیل را از طریق مزایده حضوری)حراج( به اشخاص 
حقیقی و حقوقی برای مدت دوسال واگذار نماید. لذا متقاضیان میتوانند ظرف 
مدت 10 روز کاری از تاریخ 1398/11/27 جهت دریافت اسناد مزایده به 
واحد امور قراردادها واقع در کرج- میدان استاندارد – بعد از موسسه استاندارد 
– ساختمان مرکزی مراجعه و یا با شماره تلفن 32800843-026 تماس 

حاصل نمایند.
 زمان برگزاری حراج )چوب زنی( : روز پنج شنبه مورخ 1398/12/08 - 

ساعت 10 صبح سالن اجتماعات سازمان

 برنده مزایده بایستی در روز مزایده نسبت به پرداخت مبلغ دو ماه اجاره 
پیشنهادی به همراه هزینه های کارشناسی و آگهی ها به صورت وجه نقد و از 

طریق دستگاه کارت خوان )پوز( اقدام نمایند.
 به همراه داشتن کارت ملی به همراه کپی برای اشخاص حقیقی و داشتن 
اساسنامه و آگهی آخرین تغییرات صاحبان حق امضا برای اشخاص حقوقی 

در روز مزایده الزامیست.
 سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده )حراج( مندرج است.

1- اجاره خانه تاکسی پل فردیس آدرس: کرج ، میدان شهید سلطانی، 
قسمت جنوبی اتوبان ، نرسیده به پل فردیس

آگهی مزایده حضوری)حراج(
شهرداری کرج

سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج

نبود سلامت لازم در اقتصاد نقش حمایتی قوه قضاییه را دشوار کرده  است

بدنبال قطع همکاری شــرکت های ال جی و سامســونگ  کره جنوبی با شرکت های 
ایرانی در ماه های گذشــته متاثر  از تحریم های آمریکایی، آخرین تابلو های این دو 
شــرکت  در حال جمع آوری از ســطح شهر، فروشگاه ها و  مغازه هاست و مشتریان و 

خانواده ها می توانند  محصولات جایگزین سام و جی پاس را استفاده کنند . 
در این زمینه »سیدعلیرضا موسوی مجد« رئیس هیات  مدیره انجمن لوازم صوتی و 
تصویری ایران گفت: پایین  آوردن تابلو های شرکت کره ای سامسونگ از مغازه ها  چند 
وقتی است آغاز شده و در هفته های آینده نخستین  محصولات جایگزین سامسونگ 
با برند سام وارد بازار  می شود . به گفته این مقام صنفی، اکنون کار های مقدماتی انجام 
و  تولیدات آزمایشی آغاز شده است و تا پایان سال  تلویزیون و مانیتور و از سال ۹۹ 
لباسشــویی و یخچال  تولیدی این شــرکت به بازار عرضه خواهند شد . موسوی مجد 
خاطرنشان کرد: مشتریان محصولات  سامسونگ نگرانی نداشته باشند، زیرا خدمت 

گارانتی را  تا ۱۸ ماه پس از تاریخ نصب و خدمات پس از فروش  را تا ۱۰ سال پس 
از خرید دریافت خواهند کرد . 

وی بیان داشت: زیرساخت های تولید محصولات جدید  همان زیرساخت هایی است 
که در زمان همکاری با این  شرکت کره ای به ایران آورده شده بود و اکنون حدود   ۳۰ 
درصد نیرویی که در پی تبعیت کره ای ها از  تحریم های آمریکایی به ناچار تعدیل یا 

بیکار شده بودند  به تدریج در حال بازگشت به کار هستند . 
رئیس هیات مدیره انجمن لوازم صوتی و تصویری  ایران گفت: شرکت های ایرانی با 
همه قدرت در راستای  سیاست های کشور در حرکتند تا خا های بازار  لوازم خانگی 
پوشش داده شود . وی تاکیدکرد: هرچند حرکت کره ای ها خوب نبود، اما  برکت آن 
برای کشور حرکت در مسیر خودکفایی و  ارتقای داخلی سازی بود و محصولات یاد 
شــده از طریق  منابع تامین خارجی جایگزین با بهترین کیفیت مواد اولیه  ســاخته 

می شوند . 
 « سیدمرتضی میری« رئیس اتحادیه صنف توزیع کنندگان  لوازم خانگی ایران نیز در 
این زمینه گفت: پایین کشیده  شدن تابلو های سامسونگ و ال جی، پیشنهاد این 
اتحادیه  بود که در پی حرکت ناجوانمردانه کره ای ها و تحویل  ندادن جنس و مواد 
اولیه به شــرکت های ایرانی اتفاق  افتاد . وی یادآورشــد: اکنون شرکت سام در حال 
تولید آخرین  تلویزیون ها با استفاده از پنل های باقی مانده سامسونگ و  عرضه آن ها 
به بازار است و به زودی تلویزیون های  جدید این شرکت راهی مغازه ها و فروشگاه ها 
خواهد شــد . میری ادامه داد: یک ســالی از قطع همکاری شــرکت  ایرانی همکار با 
ال جی کره می گذرد و محصولات  تولیدی آن به جی پاس تغییر نام یافته اســت، 
این شرکت  نیز از حدود هشت ماه قبل نسبت به نصب تابلو های  جدید و جایگزینی 

آن با تابلو های ال جی اقدام کرده بود . 

در پی تحریم های آمریکا رخ داد

کوچ ال جی و سامسونگ از بازار لوازم  خانگی ایران
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زد و بند با چاشنی تفحص
شاهراه فساد در مجلس دهم

جبار کوچکی نژاد عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای 
 اسامی معتقد است تعدادی زیادی از نمایندگانی که رد صاحیت 
شدند،  به یقین از افرادی بودند که در تحقیق و تفحص های مجلس 

با مسئولین  اجرایی زدوبند داشتند. 
کوچکی نژاد ، با اشــاره به رد صاحیت ۷۰ نفر از نمایندگان فعلی 
به  دلیل مشــکات اقتصادی و ضعف مجلس در نظارت و عملکرد 
 نمایندگان اظهارداشــت: مواردی که دربــاره ۷۰ تن از نمایندگان 
فعلی  عنوان شــد بحثی اســت که منتهی به نظــارت بر عملکرد 
نمایندگان می شــود  و به واقع مجلس بایــد در این بخش قوی تر 

عمل می کرد. 
وی افزود: هیئت رئیسه مجلس باید در برخی از موضوعات اقتصادی 

 اخطارهایی را به نمایندگان می داد. 
این نماینده مجلس تاکید کــرد: بنابراین نامزدی که از مردم رأی 
می گیرد  و پس از آن وارد مجلس شــده و دســت بــه اقدامات و 
فعالیت های اقتصادی  فســاد زا می زند بــه رأی ملت خیانت کرده 
است. در شرایطی که سفره  مردم کوتاه تر شده هرگونه دست اندازی 
به بیت المال خیانت به رأی  مردم و نظام جمهوری اسامی است. 

وی در ادامه در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه شــاهراهای بروز 
مفاســد  در مجلس دهم چه مواردی بوده است، بیان داشت: برخی 
موارد فســاد  برمی گردد به تطمیع نماینــدگان از پیگیری برخی 
تحقیــق و تفحصات  مجلس. بنده به عنوان فــردی که دو تحقیق 
و تفحــص مهم را در مجلس  کلید زدم، به خوبی شــاهد این بودم 
که بســیاری از افراد تاش می کنند تا  نماینــدگان را در پیگیری 
تفحصات تطمیع کنند. این افراد ســعی می کنند با  وعده امکانات و 
پست و مقام کار خود را پیش ببرند که البته ما به  هیچکدام از این 

موارد توجه نکردیم. 
کوچکی نژاد بیان داشــت: این جای ســوال دارد که چرا از شــش 
تحقیق و  تفحص مهم مجلس تنها تعدادی به نتیجه رســید. برخی 
پیــرو این تحقیق و  تفحصات زد و بنــد کردند تا این موضوعات به 
نتیجه نرســد. به اعتقاد  بنده تعــدادی زیادی از نمایندگانی که رد 
صاحیت شدند به یقین از  افرادی بودند که در تحقیق و تفحصات 

مجلس با مسئولین اجرایی زدوبند  داشتند. 
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی در ارزیابی خود از عملکرد هیئت 
 نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: بــه اعتقاد بنده هیئت نظارت بر 
رفتار  نمایندگان بســیار عملکرد بد و ضعیفی داشته است بنابراین 
مجلس یازدهم  باید در زمینــه نظارت بر رفتار نمایندگان عملکرد 
شفافی داشته باشد.  این هیئت باید در مجلس آتی کارامد تر شود. 
عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فنــاوری مجلس در ادامه و 
در پاســخ  به سوالی مبنی بر اینکه تکیه زدن افرادی غیر متخصص 
بر ریاســت  کمســیون های اقتصادی مجلس چقدر در ایجاد فساد 
موثراست، گفت:  متأسفانه این موضوع هم یکی از مشکات ماست 
لذا گاهاً کســانی که بر  صندلی ریاست کمیســیون های اقتصادی 
مجلــس تکیه می زننــد و حتی  افرادی که به ریاســت کمیته های 
تحقیــق و تفحــص در می آیند بــا برخی از  مســئولین زد و بند 
می کنند. قطعاً رؤســای ضعیف کمیسیون های اقتصادی  می توانند 

عاملی بر ایجاد شاهراه فساد در این کمیسیون ها شوند. 

بابک دین پرســت معاون امور اقتصادی 
و توســعه منطقه ای وزارت  کشور گفت: 
برنامه ها و تکالیف اســتانها در راســتای 
حفظ آرامش ســفره  مردم و تنظیم بازار 
در ایام پایانی سال در دوازدهم بهمن ماه 

اباغ شده  است. 
معاون امور اقتصادی و توســعه منطقه ای 
وزارت کشــور اظهار کرد:  درطول حدوداً 
۱۶ ماهی که از زمان تشکیل ستاد اطاع 
رســانی و  تبلیغات اقتصادی می گذرد و 
در ۴۶ جلســه این ستاد که برگزار شده، 
 براساس رهنمودهای وزیر کشور و ریاست 
ستاد، موضوع تنظیم بازار  در اکثر جلسات 

مطرح و مصوباتی تصویب شده است. 

وی ادامه داد: پس از هماهنگی با ســتاد 
تنظیم بازارکشور، تمامی  اقدامات وبرنامه 
ریزی هــای لازم برای تامیــن کالاهای 
اساســی و مایحتاج  عمومی مردم در"ماه 
پایانی سال"، "تعطیات نوروز" و"همچنین 

ماه  مبارک رمضان" صورت گرفت. 
دین پرست با اشاره به گزارش ماه گذشته 
وزارتخانه های صمت وجهاد  کشــاورزی 
گفت: بــا اقدامات وخریدهــای حمایتی 
دولت، ذخیره ســازی  لازم انجام شده وبا 

محوریت حمایت از تولید داخلی، حدوداً  
۳۵ هزار  تن پرتقال و ۲۵ هزار تن ســیب 

برای پایان سال خریداری شده است. 
وی افزود: واردات ۱۳ قلم کالای اساسی 
با بیــش از ۱۷ میلیون تــن که  این رقم 
دو میلیــون تن بیشــتر از میزان واردات 
مدت مشابه سال قبل بوده  و از این بابت، 

مبلغــی بالغ بر ۵.۸ میلیــارد دلار منابع 
ارزی تخصیص  پیده کرده است. 

معاون اقتصادی وزارت کشــور ادامه داد: 
برآورده ها انجام شــده نشان  می دهد که 
هیچگونه کمبودی از بابت تامین کالاهای 
اساسی مورد نیاز  و مایحتاج عمومی مردم 
نداریم. اما به طور قطع ضرورت مدیریت 

 ونظــارت صحیــح در "فرآینــد توزیع به 
هنگام"، "جلوگیری از انحراف  روند توزیع 
واحتکار" و "ممانعت از افزایش بی ضابطه 
قیمت کالاها"،  امری اجتناب ناپذیر است. 

دین پرست یادآور شــد:یکی از مصوبات 
جلسه ســتاد تنظیم بازار، الزام  این ستاد 
و مشــخصاً وزارت صمت، به رصد قیمت 
۱۰۰ قلــم کالای  منتخــب و پرمصرف و 
مراقبــت لازم برای جلوگیــری از ایجاد 
نوســانات  غیرمتعارف قیمت این صد قلم 

کالا بود. 
وی با اشاره به دستور وزیر کشور مبنی بر 
ارائه گزارش قیمت صد قلم  کالا و بررسی 
نوسانات دوره ای قیمت ها گفت: درهمین 
راستا،  سازمان حمایت ازمصرف کنندگان 
وتولیدکننــدگان و همچنیــن دبیرخانه 
 ستاد تنظیم بازار، قیمت مقایسه ای صد 
قلم را بصورت روزانه برای  وزارت کشــور 

ارسال می کند. 
گفت:  کشــور  وزیر  اقتصــادی  معــاون 
براساس آخرین گزارش دریافت از  وزارت 
صمــت، مربــوط به روز گذشــته قیمت 
صــدکالا  در۲۳ بهمن ماه،  درمقایســه با 
قیمت میانگین ســه ماه قبل نشــان می 
دهدکه  قیمت ۴۳ قلم  کالا کاهشی بوده 

است یعنی ۴۳ درصد، قیمت ۱۶ قلم کالا 
بین صفر و  یک درصد، قیمت ۲۲ قلم کالا 
بین یک تا پنج درصــد و قیمت ۱۹ قلم 
 کالا نیز افزایش بالای پنج درصد داشــته 
اســت که البته افزایش قیمــت ۱۹  قلم 
کالای مذکور هم به دلایلی چون دوری از 
فصل برداشت، تغییر  فصل و نوسانات نرخ 

ارز بر می گردد. 
وی بــه بحث بازرســی هــای صنفی و 
تعزیراتی اشــاره کرد و گفت: در  هشــت 
ماهه امســال آمار بازرسی ها دو میلیون 
و۶۰۰ هزار مورد بوده  که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، ۱۵ درصد افزایش داشته 
اســت البته  حدوداً چهار هزار بازرس در 
بازرسی های انجام شده حضورداشته اند 
 که تلفیقی از نیروهای وزارت صمت واتاق 

اصناف است. 
دین پرســت افــزود: تعــداد پرونده ای 
متشــکله ۲۳۲ هزار فقره بوده که    ۵.۴۱ 
درصد افزایش داشــته اســت، همچنین 
ارزش ریالــی پرونده ها  حــدوداً ۵ هزار 
میلیــارد تومــان که حــدوداً ۶۲ درصد 

افزایش داشته است. 
معاون اقتصــادی وزیر کشــور در ادامه 
گفت:  اســتمرار روند قابل قبول  تشکیل 
جلســات ســتاد تنظیم بازار در ســطح 
استانها است در دستور کار  است که البته 
وزارت صمــت )دبیرخانه کارگروه تنظیم 
بازار(؛ در  ســیزدهم بهمن ماه امســال، 
ارزیابــی خودش را از عملکــرد کارگروه 
های  استانی تنظیم بازار اعام کرده است. 

هدایــت ا... خادمی عضو فراکســیون ولایی مجلس 
گفت: ایــن ضعف  مجلــس دهم ناشــی از حضور 
نماینــدگان وکیــل الدوله ها در مجلــس بود.  باید 
در مجلس یازدهــم نمایندگانی روی کار بیایند که 
وکیل المله باشــند. عضو شورای مرکزی فراکسیون 
نماینــدگان ولایــی مجلس با انتقــاد از  تاش های 
دولــت برای ربــط دادن گله های مردم به بررســی 
صاحیت  نامزدهــای انتخابات در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: گایه های  مردم از عملکرد دولت 
است. دولت به وعده هایش در زمینه اشتغال و  ایجاد 
رونق اقتصــادی عمل نکرد. نماینده مــردم ایذه در 
مجلس شــورای اســامی تأکید کرد: رد صاحیت 

 نامزدهای متخلف و مفسد انتخابات مجلس بهترین 
اقدام شــورای نگهبان  بود. کسانی که غرق در فساد 
اقتصادی هســتند، نباید تأیید صاحیت شده  و به 
مجلس راه یابند. نامزدهــای انتخابات مجلس باید 
تصمیم بگیرند یا  مدیریت ســالم را انتخاب کنند و 
یا از حضور در مجلس انصراف دهند. عضو کمیسیون 
انرژی مجلس اظهارداشت: بخشی از گله های مردم 
به  عملکــرد مجلس دهــم برمی گردد که ناشــی 
از عملکرد نماینــدگان حامی  دولت اســت. دولت 
نتوانســت رونق اقتصادی ایجاد کند، مجلســی که 
 اکثریت آن را طرفداران دولت تشکیل می دادند نیز 
نتوانســت بر عملکرد  قوه مجریه نظارت موثر داشته 
باشد. وی با تاکید بر لزوم مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات مجلس  شورای اسامی گفت: نمایندگان 
مســتقل از دولت را انتخاب کنند، زیرا  دولت تاش 
دارد مــردم را از حضور در انتخابات دلســرد کند تا 
در  موقعیت مناسب بتواند نمایندگان موردنظر خود 
را وارد مجلس کند. خادمی ضعف اساســی مجلس 
دهــم را عدم نظارت مؤثر بر دولــت خواند  و گفت: 
این ضعف ناشــی از حضور نمایندگان وکیل الدوله 
در مجلس  بــود. باید در مجلس یازدهم نمایندگانی 
روی کار بیایند که وکیل المله  باشند. عضو کمیسیون 
انرژی مجلس، ترکیب هیئت رئیسه مجلس دهم را 
در  نظارت بــر دولت مؤثر خواند و گفت: باید هیئت 
رئیسه ای مستقل و  کارآمد در مجلس دهم روی کار 

بیاید تا بتواند کار نظارت قوی را دنبال  کند. 

یک نماینده ادوار مجلس شورای اسامی گفت: برخی 
جریانات از گایه  های اجتماعی استفاده می کنند تا 
رای بیاورنــد اما دیگر فصل رای  آوردن با فریب مردم 

گذشته است. 
حســین نجابت نماینده ادوار مجلس شورای اسامی 
در رابطه با ارزیابی  خود از مجلس دهم و شاخصه های 
مورد نیاز برای تشکیل مجلس قوی  مورد تاکید مقام 
معظم رهبری، اظهار داشت: به عقیده من آنچه مهم 
 است تا مجلس یازدهم کمی متفاوت از مجلس دهم 
آن را رعایت کند  بحث اســتقال است. در جمهوری 
اســامی قوا کاماً مجزا هستند و این  به معنای عدم 

همکاری نیست. 
وی عنوان کرد: مجلس، دولت و قوه قضائیه باید دارای 

بلوغ سیاسی  کامل و شرح صدر زیاد باشند تا بتوانند 
بــا هم همکاری کنند و در ضمــن  این همکاری باید 

استقال خود را نیز حفظ کنند. 
این نماینده ادوار مجلس شورای اسامی با بیان اینکه 
مجلس شــورای  اسامی دو کار عمده قانون گذاری و 
نظارت بر همه دستگاه ها را بر  عهده دارد، تصریح کرد: 
مجلــس دهم در انجام این وظایف و امور  ضعیف بود. 
نظــارت بر دولت کار مجلس اســت و مجلس باید از 
کثرت  قانون گذاری جلوگیری کند و در مقابل بیشتر 

وقت خود را برای  نظارت بگذارد. 
نجابت بــا تاکید بــر اینکه مجلس با رودربایســتی 
نمی تواند نسبت به دولت  نظارت کافی و کامل داشته 
باشــد، گفت: برای دســتیابی به این مهم به  داشتن 
نماینده پاکدســت و شجاع با همان شاخصه هایی که 

رهبری  فرمودند نیاز داریم. 
وی خاطر نشــان کرد: گاهی دغدغه های مجلس ها، 
دولت ها و ارگان های  وابســته به حاکمیت ارتباطی با 
دغدغه های موکلینشان ندارد. آنچه اکنون  در جامعه 
اهمیت دارد شــاخصه های اقتصادی است. به عقیده 
من در  شاخصه های اقتصادی آنچه نگران کننده است 
فقدان عدالت اجتماعی  است نه درآمد و شاخصه های 

کان اقتصادی. 
این نماینده ادوار افزود: ما از فاصله طبقاتی، تبعیض 
و رانــت خواری  در جامعه رنــج می بریم و دولت ها و 
مجالس باید این را عاج کنند که  اگر عاج شود مردم 

ما بسیار صبور قانع و کارآمد هستند. 

وکیل الملّه ها وارد شوند، مجلس قوی تشکیل می شود

محمود واعظی رییس دفتر رییــس جمهوری با بیان اینکه 
دولت به فکر  مردم اســت، گفت: دولت همه تاش خود را به 

کار می بندد که گرانی ها  به مردم فشار نیاورد. 
واعظی افزود: شــاخص های اقتصادی کشور در سال ۹۸ در 
حال بهبود  اســت و تاش می کنیم تا تکانه های سیاسی و 

فشارهای خارجی روی  مرکزی مردم تاثیر نگذارد. 
وی اظهار کرد:  تمام رســانه های خارجی و ســرویس های 
تبلیغاتی  اســتکبار  که به نوعی با نظام جمهوری اســامی 
ایران دشــمنی دارند،  علیه ما کار می کننــد تا بین نظام و 
مــردم، دولت  و رهبری و بین این  جناح و آن جناح اختاف 

و تفرقه بیندازند. 
وی اضافه کرد:  ســرویس های تبلیغاتی دشمنان یک لحظه 
هــم برای  رســیدن به اهــداف تفرقه افکنانه خود ســاکت 

نمی نشینند. 
رییس دفتر رییس جمهوری افزود: آمریکا و دشــمنان فکر 
می کردنــد با  ایجاد نارضایتی و فشــار اقتصــادی با هدف 
فاصله انداختن بین مردم و  مســئولان به نتیجه دلخواه خود  
خواهند رســید، اما نه فقط جدایــی پیش  نیامد، بلکه مردم 

جواب آنها را به درستی دادند. 
وی همچنین با اشــاره به انتخابات پیش رو در دوم اسفند و 
اهمیــت  آن  گفت: موضوع انتخابــات در این برهه از اهمیت 

بالایی برخوردار است. 
وی ادامه داد:  توطئه های اتاق فکر اســتکبار و صهیونیسم با 
حضــور  مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن خنثی شــد و بر این 
اساس با شــرکت در  انتخابات نیز  توطئه ها بی اثر خواهند 

شد. 
واعظی تاکید کرد: حضور گسترده مردم در انتخابات موجب 
می شــود تا  اقدامات دشمنان کور بماند و آنها نتوانند با نظام 

جمهوری اسامی ایران  رو در رو شوند. 
وی همچنین با اشــاره به پیشــرفت کشــور در عرصه های 

اقتصادی و  صنعتی به رغم تحریم های دشــمنان گفت: چیز 
ها و تجهیزاتی که لازم  داشتیم در چرخه صنعتی و اقتصادی 
ایــران تولید شــد و معادلات آمریکا  را بــه هم زد؛ حتی در 
اشتغال نیز افزایش داشــتیم. وی همچنین با اشاره به دیگر 
ناکامی های استکبار  گفت:  ترور شهیید  حاج قاسم سلیمانی 

نیز برای آنها نتیجه عکس داد و خودشان منزوی  شدند. 
وی تاکید کرد:  مردم هم نشــان دادند پــای انقاب و نظام 
ایســتادنه اند و این  آمریکا بود که به طرف انزوای سیاســی 

پیش رفت. 
رییس دفتر رییــس جمهوری یادآوری کــرد: در خصوص 
معاملــه قرن نیز  تبلیغاتی که راه انداخته بودند، بی ثمر ماند 

و حتی کشــورهای عرب  طرفدار آنها هم مجبور شــدند این 
موضوع را محکوم کننــد. وی گفت:  همه مردم اعم از بخش 
خصوصی و دولتی و نهادهای امنیتی  و نظامی، همه یکصدا و 
متحد آمدند و از دوران سخت عبور کردیم؛  اکنون دشمن از 
فشار آوردن ناامید شده و این انسجام و وحدت ادامه  خواهد 
داشــت. وی افزود: در انتخابات دوم اســفند باید همه تاش 
کنیم تا انتخاباتی  پرشور برگزار شود، جمعه آینده انتخابات 
اســت و باید همه هم دل تاش  کنیم مشارکت مردمی بیش 
از پیش افزایش یابد. واعظی اظهار کرد:  باید انتخابات ســالم 
برگزار شود، زیرا رای مردم  امانت است، ضمن اینکه شرکت 
گســترده مردم در انتخابات ضــرورت  دارد و با قهر کردن با 

صندوق به جایی نمی رسیم. 
وی با تاکید بر لزوم برگزاری انتخابات سالم،  حداکثری و آزاد 
ادامه  داد:  مشارکت حداکثری مردم و آزاد انتخابات مورد نظر 
رهبری و  رئیس جمهوری می باشــد و به دنبال راهپیمایی 
ســرافرازانه مردم در 22  بهمن، آنان در انتخابات نیز حضور 

حداکثری خواهند داشت. 
وی ادامه داد:  شــرکت مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن جایگاه 
ما را در  جامعه بین الملل بسیار بهبود بخشید؛ شرکت مردم 
در انتخابات نیز  موجب اقتدار نظام و رفع مشکات اقتصادی 

می شود. 
وی اضافه کرد: امسال شاخص های اقتصادی ما بهبود یافته 
و قول می  دهم شــرایط ما در ســال آینده به مراتب بهتر از 

امسال خواهد بود. 
رییس دفتر رییس جمهوری با تاکید بر اینکه باید دســت به 
دست هم  بتوانیم کشــور را بهتر از قبل بسازیم، اضافه کرد: 
فشار آمریکا خنثی  شده و فضای خوبی در کشور حاکم است. 

وی همچنین با اشــاره به ضرورت حرکت به ســمت اقتصاد 
دانش بنیــان  گفت: اقتصاد ایران ۸۰ میلیونی ایران در قالب 
ســنتی رقابت با  کشــورهای دیگر  نیســت و باید به سمت 
اقتصاد دانش بنیان برویم؛  خوشبختانه در آذربایجان شرقی 
و سایر مناطق کشور زیرساخت ها و  شرکت های دانش بنیان 

خوبی به وجود آمده است. 
واعظی ادامه داد:   اکنون دیگر پول اولویت نیست و این فکر 
و اندیشه  اســت که مزیت و ثروت به وجود می آورد و علوم 

دانش بنیان این  ویژگی را دارند. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری همچنین در خصوص پیشنهاد 
اســتاندار  آذربایجان شــرقی در خصوص معین شــدن این 
استان در ارتباطات  اقتصادی با اوراسیا گفت:  این موضوع را 

پیگیری خواهم کرد. 
واعظی ادامه داد: موضوع پیوستن راه آهن  جدید تبریز به راه 
آهن بین  المللی نیز مهم اســت، اما اولویت رسیدن راه آهن 

به ایستگاه خاوران  تبریز است. 
  وی افزود: تســهیات بانکی کارآفرینان نیز دنبال و تامین 
برق برای  بخش تولید و صنعت آذربایجان شــرقی هم انجام 

می شود. 
محمــود واعظــی، ریییس دفتــر رییس جمهــوری امروز 

پنجشنبه برای انجام  سفر کاری یکروزه به تبریز سفر کرد. 

رییس ستاد انتخابات کشور: 

سیاست وزارت کشور در انتخابات 
رعایت بیطرفی و قانونمداری است

جمال عرف رییس ســتاد انتخابات کشــور گفت: سیاست وزارت کشور، 
 رعایت بیطرفی، قانونمداری و اجرای قانون است، بنابراین همه باید  مواظب 

باشند که در برگزاری انتخابات رفتار شائبه انگیز نداشته باشند. 
عرف افزود: امیدوارم که خداوند به ما توفیق دهد انتخاباتی که هفته آینده 
 برگزار خواهد شد، با همت همه شما و عنایت خداوند و حضور پرشور  مردم 
صحنه ای از اقتدار و عزت جمهوری اسامی رقم بخورد. وی با بیان اینکه 
که همایش امروز برای بررســی راهکارها وتبادل  نظرها برای زمینه سازی 
تحقق مشــارکت مطلوب در انتخابات برگزار  می شود، اظهار داشت: چهار 
اصل همیشــگی در انتخابات وجود دارد  که دو اصل ذاتی و دو اصل ملی 
است؛ سامت و امنیت انتخابات، جزء  وظایف ذاتی وزارت کشور محسوب 
می شود و دو اصل مشارکت و  رقابت نیز وظیفه ملی است. عرف در بخش 
دیگری از ســخنان خود افزود: همان طــور که مقام معظم  رهبری هم بر 
نسبت میان مشارکت و امنیت ملی کشور تأکید دارند باید  تاش کنیم که 
به رقمی مناسب در امر مشــارکت نزدیک شویم. به طور  قطع، با هر نوع 
تمایل و گرایش سیاســی، آن چه که برای ما اصل و مهم  اســت امنیت و 
منافع ملی اســت. باید تاش کنیم مشارکت که تبلوری از  منافع و امنیت 
کشور است افزایش پیدا کند. وی به قانون شفافیت و نظارت بر تامین مالی 
فعالیت های انتخاباتی در  انتخابات مجلس شــورای اسامی اشاره کرد و 
اظهار داشــت: این قانون  را که چهاردهم بهمن از ســوی رییس جمهور 
اباغ شد، بافاصله به  ســتادهای انتخابات اباغ کردیم. آن چه که از این 
قانون ۱۲ ماده ای  مورد انتظار اســت در این دوره عمل کنیم عمدتاً مواد 
۷ و ۸ آن اســت که  این امر البته به معنای نادیده انگاشــتن سایر موادی 
که در این دوره  قابلیت اجرا دارند، نیســت؛ یعنی نامزدها حســابی را در 
یک بانک معتبر  افتتاح کــرده و آن را به فرمانداری اعام کنند تا ورود و 
خروج پول در  چارچوب این حســاب صورت بگیرد. همچنین فردی را هم 
به عنوان  نماینده مالی خود معرفی کنند. معاون سیاسی وزیر کشور گفت:  
در حوزه ســامت هم باید نهایت تاش  خودمان را بکنیم. استانداران در 
این زمینه جدیت کاملی داشــته باشــند.  فرماندار و بخشدار ما که متولی 
صندوق ها هستند هیچ اقدام و حرکت  شائبه برانگیزی انجام ندهند؛ همه 
باید در چارچوب سیاست های  وزارت کشور یعنی بی طرفی و قانونمداری 
حرکت کنند؛ سیاست  وزارت کشور در انتخابات، رعایت دو اصل بیطرفی و 

قانونمداری  است؛ چرا که ما مجری قانون انتخابات هستیم.

واعظی:  

اجازه نمی دهیم گرانی ها به مردم فشار آورد
خبر: 

خبر
فصل رای آوردن با فریب مردم گذشته است

معاون امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور: 

برنامه های استان ها برای تنظیم بازار شب عید ابلاغ شد
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سرعت رشد سرطان در ایران 
بسیار بالاتر از سایر کشورها

دکتر محمداسماعیل اکبری رییس مرکز تحقیقات سرطان دانشگاه 
علوم  پزشکی شهید بهشــتی با بیان اینکه سرعت رشد سرطان در 
کشــور ما  بسیار بالاتر از سایر کشــورهای دنیاست، گفت: در آینده 

جزو چهار  کشور پیر جهان خواهیم شد! 
اکبری در نشســت خبــری پانزدهمین کنگره بین المللی ســرطان 
پســتان و  پنجمین کنگره بین المللی ســرطان های دستگاه گوارش 
که در سالن  اجتماعات این مرکز برگزار شد، با بیان اینکه دو مولفه 
اصلی در  توســعه سرطان در ایران دخالت دارند، اظهار کرد: یکی از 
آنها،   "بالارفتن سن" و دیگری "ریسک فاکتورها )عوامل خطر(" است. 
وی افزود: عوامل خطر شامل گســترش مصرف دخانیات در کشور 
 اســت؛ در حال حاضر قیمت دخانیات در کشــور پایین است و این 
مســئله  باعث توســعه مصرف آنها می شود؛ از ســوی دیگر تبلیغ 
کالاهایــی مانند  روغن های حاوی ویتامین  A  و  D، باعث می شــود 
مردم فکر کنند  مصرف این روغن هــا کمبودهای این ویتامین ها را 
در بدن جبران می کنــد  در حالیکه به دلیل بالا بودن میزان کالری 
روغن، مصرف زیــاد آنها  باعث بروز بیماری هــای قلبی ــ عروقی، 

سندرم متابولیک و در نتیجه  سرطان ها می شود. 
وی بــا انتقاد نســبت بــه عملکرد نهادهــای مختلــف در زمینه 
 سیاســتگذاری های افزایش جمعیت در کشور تصریح کرد: جمعیت 
 ســالمندان ما در حال حاضر زیر 10 درصد است، یعنی الآن جامعه 
 جوانی داریم اما پیش بینی ها نشان می دهد که این رقم در 30 سال 
آینده  به 30 درصد جمعیت می رســد که این مسئله باعث می شود 

در آینده جزو  چهار کشور پیر جهان شویم! 
اکبــری با تاکید بر بالا رفتن ســن جامعه به عنوان عامل خطری در 
ایجاد  ســرطان خاطرنشان کرد: رقم ابتا به سرطان در کشور ما در 
ســال های  آینده بسیار بزرگتر خواهد شد؛ اگرچه میزان سرطان در 
کشور ما به  اندازه کشــورهای غربی نیست اما سرعت رشد سرطان 
در کشور ما  بسیار بالاتر از سایر کشورهای دنیاست. مشاور عالی وزیر 
بهداشت همچنین متذکر شــد: سالمندان بالای 65  سال، 10 برابر 
جوانــان دارو مصرف می کنند! وی با تاکید بــر ضرورت آینده نگری 
درباره این مسئله تصریح کرد:  هزینه هایی که الآن در زمینه درمان 
ســرطان و بیماری های ناشی از  سالمندی می پردازیم، در آینده 10 
برابر خواهد شد؛ اگر با همین سرعت  پیش برویم، با توجه به ضریب 
رشد  GDP  در جمهوری اســامی ایران،  وزارت بهداشت در آینده 
توان پاســخگویی به تمام نیازهای درمانی افــراد  جامعه را نخواهد 

داشت. 
رییس مرکز تحقیقات سرطان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
با بیان  اینکه رشــد جمعیت و نرخ بــاروری دو اصطاح متفاوت در 
جمعیت  است، خاطرنشان کرد: سه گروه جمعیتی داریم، گروه پایه 
)جمعیت زیر   15 سال( گروه کار )15 تا 65 سال( و گروه سالمندان 
)بالای 65 سال(  نسبت های معقول برای این گروه های جمعیتی این 
اســت که گروه کار،   70 درصد جمعیت باشد، 24 درصد جمعیت را 

گروه پایه و 6 درصد  را گروه سالمندی تشکیل دهد. 
وی با اشاره به نرخ باروری در کشور متذکر شد: در سال 98 نسبت 

 به سال 97، 150 هزار تولد، کاهش یافته است. 
اکبری با تاکید بر اینکه خانواده ها باید تشویق به فرزندآوری شوند، 
 ادامه داد: در کشــورهای خارجی با مهاجرپذیری، توانســته اند نرخ 
 جمعیت کارشــان را ثابت نگه دارند؛ این نرخ، بین 62 تا 70 درصد 
در  کشــورهای پیشــرفته و اقتصادهای برتر جهان است؛ همچنین 
این کشــورها  خانواده هــا را به فرزندآوری تشــویق می کنند، برای 
مثال فرانســه، پنج  درصد از  GDP  خود را به فرزندآوری اختصاص 
می دهد؛ در روسیه،  پوتین هر ماه جلسه ای با خانواده هایی که بالای 
پنج فرزند دارند، برگزار  و اینگونه خانواده ها را تشویق به فرزندآوری 
می کند؛ ژاپن نیز با تاســیس  وزارتخانه فرزندآوری، سعی در افزایش 

جمعیت خود دارد. 
رئیس انجمن آموزش پزشــکی اضافه کرد: ســطح جانشینی یعنی 
تعداد  فرزندانی که یک زن در ســن باروری به دنیا می آورد؛ نرخی 
که در  سطح جانشینی کشور وجود دارد حداقل باید 2.56 باشد در 
حالیکه این  رقم در کشــور ما بسیار پایین تر است؛ زیرا در کشور ما 
تنهــا 60 تا 70  درصد دختــران ازدواج می کنند بنابراین 30 تا 40 
درصد باقیمانده  بچه دار نمی شــوند و سطح جانشینی حتی 2.1 هم 

نیست؛ بنابراین نرخ  سطح جانشینی باید بالا برود. 
گفتنی است پانزدهمین کنگره بین المللی سرطان پستان و پنجمین 
کنگره  بین المللی ســرطان های دستگاه گوارش از 7 تا 9 اسفند ماه 
در محل  دانشکده پرســتاری و مامایی دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشتی برگزار  خواهد شد. 

اجتماعی

گزارش: نسرین هزاره مقدم

در شرایطی که یک کارگر یا معلمی که بین ۳ تا ۴.۵ میلیون 
تومان  درآمد دارد و با هر متر و معیاری که حســاب کنیم، 
درآمدش بســیار زیر  خط فقر است، باید ده درصد از حقوق 
ماهانه ی خود را پای مالیات  بپــردازد، صاحبان خودروهای 
لوکس، فقــط بین ۰.۵ تا ۱.۵ درصــد و  صاحبان خانه های 
لاکچــری نیز تنها بین یــک  هزارم تا پنج هــزارم،  مالیات 
می پردازند؛ آیا این تناســبِ نامتناسب، با عدالت همخوانی 
دارد؟! در شــرایط »تحریم« که امکان فروش نفت نیست و 
می توان ادعا کرد  همه ی راه های درآمدزایی عرفی تا اندازه ی 
زیادی مسدود شده است،   »مالیات« و »مالیات ستانی« اهمیت 
برجسته ای پیدا می کند. براساس آنچه در لایحه بودجه آمده، 
برای سال ۹۹، ۱۹۵ هزار میلیارد  تومان درآمدهای مالیاتی 
پیش بینی شده است. ۱۱۳ هزار میلیارد تومان  نیز قرار است 
کل حقوق و دســتمزد کارمندان باشد. در عین حال، مقرر 
 اســت دولت ۴۹ هزار میلیارد تومان اموال خود را بفروشد. 
دولت  پیش بینی کرده ۵۰ هزار میلیارد تومان نفت در سال 
آینده بفروشــد که  می توان گفت این رقم یعنی فروش یک 
میلیون بشکه نفت در روز که  باید دید باتوجه به تحریم ها چه 
اندازه محقق می شود. مقایسه درآمدهای مالیاتی پیش بینی 
شده در لایحه بودجه ۹۹ با درآمدهای  مالیاتی قانون بودجه 
۹۸، نشان می دهد که بودجه نویس برای سال آینده،  افزایش 
۳۰ تــا ۴۰ درصدی درآمدهای مالیاتی )دقیقاً ۳۷.۸ درصد( 
را  پیش بینی کرده اســت اما ســوال اینجاست که باتوجه به 
مصوبات مالیاتی  کمیسیون تلفیق، آیا این افزایش پیش بینی 

شده اصولًا توان تحقق دارد؟! 
ë مصوبات کمیسیون تلفیق برای مالیات بر درآمد

در زمینه مالیات بر درآمد که باید گفت مصوبه ی کمیسیون 
تلفیق به  غایت ناامیدکننده بوده است. دولت در بند »الف« 
تبصــره ۶ لایحه بودجه   ۹۹ برای اولین بار پله های مالیات بر 
درآمــد کارکنان دولتی و غیردولتــی  را به صورت مدل پنج 
پلــه ای )از ۱۰ درصد تا ۳۵ درصد( ارایه داده  اســت که این 
پیشــنهاد با مخالفــت برخی از اعضای کمیســیون تلفیق 
مواجه  شــد امــا در نهایت آنها مدل دوپلــه ای یعنی همان 
مدل ماده ۸۵ قانون  مالیات های مســتقیم را برای مالیات بر 

درآمد کارکنان دولتی و غیردولتی  به تصویب رســاندند. به 
عبارت دیگر، بنابراین مصوبه قرار شــد نرخ  مالیات بر درآمد 
حقوق کارکنان دولتــی و غیردولتی مازاد بر میزان  معافیت 
مالیات بردرآمد سالانه )۳ میلیون تومان( و تا هفت برابر آن 
 مشمول مالیات ســالانه ۱۰ درصد و نسبت به مازاد آن ۲۰ 
درصد تعیین  شــود. در هر حال، با این مصوبه، صرفاً کسانی 
بیشــتر از ۱۰ درصد  مالیات بر درآمد می دهند که بیشتر از 
۲۱ میلیــون تومان در ماه حقوق  بگیرند. با این حســاب، بار 
اصلی مالیات پردازی بر دوش کارگران، معلمان و  به طور کلی 
طبقات فرودست و لایه های پایین طبقه متوسط افتاده است؛ 
 در مصوبه کمیسیون تلفیق، مالیات بر درآمد بالای ۲۰ درصد 
به کلی  حذف شــده است! در واقع همه کسانی که بین ۳ تا 
۲۱ میلیون درآمد  دارند، به طور یکســان ۱۰ درصد مالیات 
می دهنــد و آنها که بالای ۲۱  میلیــون درآمد دارند، بازهم 
به طور یکســان فقط ۲۰ درصد مالیات  می دهند؛ یعنی اگر 
فردی ماهانه ۲۰۰ میلیون تومان هم درآمد داشــته  باشــد، 
فقــط ۲۰ درصد مالیات می پردازد؛ این درحالیســت که در 
مدل  پنج پله ایِ پیشنهادی دولت، مالیات های پلکانی تا سقف 

۳۵ درصد  پیش بینی شده بود. 

اما معضات مالیات ستانی و کاستی های آن فقط به »مالیات 
بــر درآمد«  و مختصات معیوب آن که بــه ضرر مزدبگیران 
کم درآمــد و به نفــع  نجومی بگیران تنظیم شــده، محدود 
نمی مانــد؛ نرخ هایی که برای مالیات بر  خوردوهای لوکس و 
خانه های لاکچری تصویب شده نیز به غایت ناکافی  و به یک 

معنا، »ناعادلانه« است. 
ë  مصوبات کمیسیون تلفیق برای مالیات بر

خانه های لاکچری و  خودروهای لوکس
براســاس این مصوبه، خودروهای ســواری و وانت دوکابین 
که قیمت آنها  بیش از یک میلیارد باشــد، مشمول دریافت 
مالیاتی می شوند اما میزان  این مالیات، اصاً کافی و عادلانه 
نیست؛ بر این اســاس، خودروهایی که  قیمت آنها بین یک 
تا یک و نیم میلیارد تومان باشــد، نیم درصد قیمت  آنها به 
عنوان مالیات اخذ می شود و خودروهایی که قیمت آنها بین 
۱.۵  تا ۳ میلیارد تومان باشــد یک درصــد قیمت آنها باید 
به عنوان مالیات  پرداخت بشــود. همچنین طبق این مصوبه 
خودروهایی که بیش از ۳  میلیارد تومان قیمت داشته باشند، 
باید معادل ۱.۵ درصد قیمت شان به  عنوان مالیات پرداخت 
شــود.   با این حساب، بالاترین درصد مالیاتی که قرار است از 

خودروهای  لوکس گرفته شود، نهایتاً ۱.۵ درصد است؛ آنهم 
درصورتی که قیمت  خودرو بیش از ۳ میلیارد تومان باشد! در 

مورد خانه های لوکس نیز  وضعیت از این بهتر نیست! 
اعضای کمیسیون تلفیق مصوب کردند واحدهای مسکونی 
کــه چه خالی و  چه در حال اســتفاده کــه قیمت آنها بین 
۱۰ تا ۱۵ میلیارد تومان اســت،  یک هــزارم قیمت  آنها به 
عنوان مالیات پرداخت شود. همچنین بر اساس  این مصوبه، 
واحدهای مســکونی که بین ۱۵ تا ۲۵ میلیارد تومان قیمت 
 دارند باید دو هزارم قیمت آنها به عنوان مالیات پرداخت شود 
و  واحدهای مسکونی که بین ۲۵ تا ۴۰ میلیارد تومان قیمت 
دارند باید ســه  هزارم قیمت آنها به عنوان مالیات پرداخت 
شــود. عاوه بر این طبق این  مصوبه واحدهای مسکونی که 
قیمت آنها بین ۴۰ تا ۶۰ میلیارد تومان  است باید چهار هزارم 
قیمت شــان بابت مالیات پرداخت شود و مالیات  خانه هایی 
که قیمت آنها بیش از ۶۰ میلیارد تومان اســت، پنج هزارم 
 قیمت واحد مسکونی است.   با این حساب، صاحبان خانه های 
لاکچری نیز نهایتاً پنج هزارم قیمت  واحد مســکونی خود را 
مالیات می پردازند؛ آنهم در صورتی که قیمت  ملک مسکونی 
آنها بیش از ۶۰ میلیارد تومان باشد!  »دارندگان پراید« همین 
معلمان، کارگران، بازنشســتگان و مزدبگیرانی  هســتند که 
ســه میلیون یا نهایتاً ۳.۵ میلیون تومان در ماه درآمد دارند 
اما  براساس آنچه کمیســیون تلفیق تصویب کرده، باید ۱۰ 
درصد از درآمد  خود را  پای مالیات بدهند اما پورشه سوارها 
و مازراتی ســوارها، فقط نیم  درصد یا نهایتاً ۱ یا ۱.۵ درصد 
مالیات خواهند داد و البته از آنجا که  مالیات ستانی بر اساس 
ثروت تجمیعی افراد صورت نمی گیرد، همین ها  خیلی راحت 
می توانند از زیر بار همین مالیات ناچیز که قرار اســت  برای 
اولین بار در کشور اخذ شود، فرار کنند؛ اینجاست که بازهم 
یک  ســوال، پررنگ می شــود: چرا کارگری که زیر خط فقر 
درآمــد دارد و بــه  زحمت صاحبِ خانه ای اجــاره ای و یک 
پراید ســواری اســت، باید زیر بار  مالیات به ستوه بیاید اما 
آنها که زندگی فوق لاکچری دارند، از پرداخت  سهم عادلانه 
بیت المال معاف باشــند؟ آیا پنج هزارم درصد مالیات برای 
 یــک خانه یا به عبــارت دقیق تر قصری کــه ۱۰۰ میلیارد 
تومان قیمت  دارد، کافی و عادلانه است؛ آن هم در سالی که 

تحریمیم و نمی توانیم نفت  بفروشیم؟! 

پزشــکان هشــدار دادند که زیــاده روی در مصرف 
ویتامین  B ۱۲ می تواند  خطرناک باشد. بررســی های 
پزشــکی نشــان می دهد وجــود ســطح بالایی از 
ویتامین های  B ۱۲ در خون می تواند با افزایش خطر 
مــرگ زودهنگام مرتبط باشــد. ویتامین  B ۱۲ یک 
ماده مغذی و حیاتی برای بدن اســت که در حفظ 
 ســامت ســلول های خونی و عصبی نقش حیاتی 
دارد و بســیاری از افراد  نیاز بــدن خود به این ماده 
مغــذی را از طریق منابع غذایــیِ حاوی آن  برطرف 
می کنند. از این رو افرادی که با کمبود این ویتامین 

مواجه  هســتند یا بدنشان توانایی جذب آن را ندارد 
می توانند مکمل های حــاوی آن  را مصرف نمایند. با 
ایــن حال نتایج بررســی ها حاکی از آن اســت که 
وجود ســطح بالاتــر از  نیاز ایــن ویتامین در خون 
می تواند ســامت فرد را به خطــر اندازد. گروهی از 
متخصصان علوم پزشــکی در هلند به ارزیابی سطح 
ویتامین  B ۱۲ در ۵۵۷۱ مرد و زن در شــرایط سالم 
بدنی و با میانگین ســنی ۵۴  ســال پرداختند. هیچ 
یک از این افراد در حیــن مطالعات، مکمل مصرف 
 نمی کردند و همه  آنها برای مدت هشــت سال تحت 

کنترل قرار داشتند. متخصصان فاکتورهای متعددی 
را که ممکن اســت بر مرگ و میر تاثیر  داشته باشد 
همچون سن، جنسیت، شاخص توده بدنی، مصرف 
دخانیات  و مواد الکلی، دیابت، سرطان و بیماری های 
قلبی - عروقی و همچنین  عملکرد کبد و کلیه ها را 
در این شرکت کنندگان در نظر گرفتند. بررسی های 
نهایی نشان داد میزان مرگ و میر در افرادی که در 
 مصرف ویتامین  B ۱۲ افراط کرده اند، بیشتر است. با 
وجود دستیابی به  این نتایج، متخصصان هنوز دلیل 
مشــخصی برای این ارتباط ارائــه  نکرده اند و انجام 

مطالعات بیشتر در زمینه ضروریست. 

اختصاص بودجه 150 میلیارد تومانی
 برای دانش آموزان استثنایی در  سال 99 

سیدجواد حسینی رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور گفت: 
 برای ســال آینده پیش بینی می کنیم بودجه این سازمان به بیش از 150 
 میلیارد تومان برسد. رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور درباره 
بودجه این  سازمان برای سال  آینده اظهار داشت: به طور کلی بودجه ای که 
دولت  به مجلس ارائه کرده است حدود 482 هزار میلیارد تومان است که 8 
 درصد نســبت به سال قبل افزایش داشته است.  وی افزود: بخش تحقیقات 
و آموزش و پرورش بالاترین میزان رشــد را  در بودجه کشــور داشته و این 
افزایش بیش از 23 درصد بوده است. حســینی ادامه داد: بودجه ســازمان 
آموزش و پرورش استثنایی درون  بودجه آموزش و پرورش قرار گرفته است 
و بخشــی از بودجه مانند  تأمین حقوق پرســنل و مخارج مدارس از سوی 
وزارتخانه پرداخت  می شود. رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور 
خاطرنشان کرد:  بودجه اختصاصی که مربوط به سازمان آموزش و پرورش 
اســتثنایی  اســت به دو بخش دولتی و درآمد اختصاصی تقسیم می شود 
که بودجه  دولتی ما حدود 105 میلیارد تومان برای ســال آینده است که 
اندکی  افزایش داشته و با رشد همراه بوده است. وی خاطرنشان کرد: بودجه 
پیش بینی شــده از درآمد اختصاصی ما نیز  برای سال 99 حدود 50 تا 60 
میلیارد تومان پیش بینی شــده و به طور  کلــی می توان با این دو بخش از 
بودجه دولتی و درآمد اختصاصــی  بودجه ای حدود 150 میلیارد تومان را 

برای سال آینده پیش بینی کرد. 

سهم بیت المال از قصرهایِ فوق لاکچری فقط پنج هزارم درصد است
خبر

هشدارِ زیاده روی در مصرف یک ویتامین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی  

پرونده کاســه 17/98 رای شــماره 139860325008001127 مورخ 1398/10/01 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرســتان پل دختر تصرفات  مالکانه بامعارض متقاضی سبزمراد 
کائید فرزند شاهمراد بشماره شناسنامه 3408 صادره از پلدختر در ششدانگ عرصه  و اعیان یک 
باب عمارت مســکونی به مساحت 152 متر مربع پاک 1 فرعی از 116 اصلی واقع در بخش 7 
خرم آباد  حوزه ثبت پلدختر موســوم به کاوکالی خریداری از مالک رسمی غامعلی نورعلی وند 
محرز گردیده اســت. لذا به  منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این  اداره تســلیم و پس از 
اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
 تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر  خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/08 

تاریخ نوبت دوم: 1398/11/26 

امین عبدی نژاد
رئیس ثبت اسناد و املاک پلدختر

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
احتراماً خواهان آقای ســیدعلی وفایی بطرفیت خوانده حشــمت چگنی شکایتی تحت عنوان 
مطالبه وجه به شــماره کاسه 980296 شــعبه   4 حقوقی وقت رسیدگی 1399/1/20 ساعت 
9 تعیین شــده اســت به علت مجهول المکان بودن آدرس خوانده و به درخواست خواهان و  به 
تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی تا با هزینه متقاضی مراتب یک نوبت در یکی از جراید 
کثیرالانتشار آگهی می شود و پس  از آن نسخه چاپ شده جهت ضم در پرونده به شعبه چهارم 
شورای حل اختاف ارســال گردد خوانده از تاریخ انتشار ظرف مدت یک ماه  به شعبه مراجعه 
نموده و ضمن اعام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت نماید و در وقت 

مقرر بالا جهت  رسیدگی حضور بهم رساند. 
روح اله عبدی پور

 مدیر دفتر شعبه چهارم شورای حل اختلاف شهرستان کوهدشت

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی  

پرونده کاسه 89/98 برابر رای شماره 139860325008001202 مورخه 1398/10/16 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرستان پل دختر تصرفات  مالکانه بامعارض متقاضی آقای فیروز 
فرهادی فرزند شــیرعلی بشماره شناسنامه 3213 صادره از پلدختر در ششدانگ  عرصه و اعیان 
یک باب عمارت مســکونی به مساحت 182/28 متر مربع پاک 1 فرعی از 116 اصلی واقع در 
بخـش 7  خرم آباد حوزه ثبت پلدختر موسوم به کاوکالی خریداری از مالک رسمی صید جعفر 
عالی پور محرز گردیده است.  لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور  سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به  این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقاضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت  صادر خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/08 

تاریخ نوبت دوم: 1398/11/26 

امین عبدی نژاد
رئیس ثبت اسناد و املاک پلدختر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند  رسمی  

پرونده کاسه 83/97 برابر رای شماره 139860325008001307 مورخه 1398/10/29 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرســتان پل دختر تصرفات  مالکانه بامعارض متقاضی خانم لیا 
طرهانی فرزند رحیم بشــماره شناسنامه 8  صادره از خرم آباد در ششدانگ عرصه  و اعیان یک 
باب عمارت مســکونی به مساحت 136 متر مربع پاک 1 فرعی از 116 اصلی واقع در بخش 7 
خرم آباد  حوزه ثبت پلدختر موســوم به کاوکالی خریداری از مالک رســمی محمد نورعلیوند ) 
شیخ محمد ( محرز گردیده  است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به  صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود  را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
 قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقاضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/08 

تاریخ نوبت دوم: 1398/11/26 

امین عبدی نژاد
رئیس ثبت اسناد و املاک پلدختر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان لرستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک پلدختر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
پرونده کلاسه 46/98 برابر رای شماره 139860325008001316 مورخ 1398/10/30 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرستان پل دختر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زینب 
میرپور فرزند حسین به شماره شناسنامه 22 صادره از پلدختر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک 
باب عرصه و اعیان یک باب عمارت مسکونی به مساحت 200 متر مربع پلاک 1 فرعی از 116 
اصلی واقع در بخش 7 خرم آباد حوزه ثبت پلدختر موسوم به کاو کالی خریداری از مالک رسمی 
محمود جشن محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور  و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/11/26

امين عبدي نژاد -  رئيس ثبت اسناد و املاک پلدختر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان لرستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک پلدختر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سندرسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
پرونده کلاسه 196/97 برابر رای شماره 139860325008001317 مورخ 1398/10/30 هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک پل دختر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای باقر باقری فرزند 
علی عباس به شماره شناسنامه 7222  صادره از پلدختر در سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه 
و اعیان یک باب عمارت مسکونی به مساحت 200 متر مربع پلاک 1 فرعی از 116 اصلی واقع 
در بخش 7 خرم آباد حوزه ثبت پلدختر موسوم به کاو کالی خریداری از مالک رسمی محمود 
]شن محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور  و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/11/26

امين عبدي نژاد -  رئيس ثبت اسناد و املاک پلدختر

رونوشت گواهی حصر وراثت 
آقای ناصر فرید مهر دارای شناسنامه شماره 2840149958 به شرح دادخواست به کلاسه 
981300 /ح1/ از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان محمود فرید مهر به شناسنامه شماره 42 در تاریخ 4/11/98 در اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به...
نام     نام خانوادگی    نام پدر    ش.ش       متولد     نسبت با متوفی

1-گلبهار زاهدی فر  نقدعلی      222        1353       همسر
2- ناصرفریدمهر    محمود  2840149958  1371        پسر

3- لیلا  فریدمهر     محمود  2840421100  1377       دختر
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را یک مرتبه آگهی می نماید  تا هرکسی 
اعتراضی دارد و یا وصیتنامه متوفی نزد او می باشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف یک ماه به 

دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادرخواهد شد.
جوان قره باغ - ریيس شعبه اول حل اختلاف سلماس

رونوشت گواهی حصر وراثت 
آقای قادر حق نظری صدقیانی دارای شناسنامه شماره 842 به شرح دادخواست 
به کلاسه 981309 از این دادگاه درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان فرنگیز مسعودی صدقیانی به شناسنامه شماره 35 در 
تاریخ 97/12/3 در اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته و ورثه حین الفوت 
آن مرحوم منحصر است به 1-نادر حق نظری صدقیانی فرزند ابراهیم به شماره 
شناسنامه 754 متولد 1332 پسر متوفی.2-قادر حق نظری صدقیانی فرزند ابراهیم 
به شماره شناسنامه 842 متولد 1335 پسر متوفی.3-حسن حق نظری صدقیانی 
فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 13 متولد 1338 پسر متوفی.4-زری حق نظری 
صدقیانی فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 726 متولد 1331 دختر متوفی .5-آذر 
حق نظری صدقیانی فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 514 متولد 1346 دختر 

متوفی .
جوان قره باغ - رئيس شعبه اول شورای حل اختلاف سلماس

رونوشت گواهی حصر وراثت 
آقای جاوید کارجو دارای شناسنامه شماره 11624 به شرح دادخواست 
به کلاسه 981306 از این دادگاه درخواست گواهی حصروراثت نموده و 
چنین توضیح داده که شادروان محمد کارجو به شناسنامه شماره 1754 
در تاریخ 98/7/28 در اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به 1-جاوید کارجو فرزند محمد 
به شماره شناسنامه 11624 متولد 1347 پسر متوفی.2-ناهیده کارجو 
فرزند محمد به شماره شناسنامه 10412 متولد 1344 دختر متوفی.3-

طیبه کارجو فرزند محمد به شماره شناسنامه 11623 متولد 1346 
دختر متوفی.4-سعیده کارجو فرزند محمد به شماره شناسنامه 12055 

متولد 1349 دختر متوفی .
جوان قره باغ  - رئيس شعبه اول شورای حل اختلاف سلماس

رو نوشت آگهی حصر وراثت
آقای محمد انور آتش پوش دارای شناسنامه شماره 540 بشرح دادخواست به کلاسه 980972/98 ش 5 /ح 

از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان رحیم آتش پوش بشناسنامه 320 بوکان در 
تاریخ 93/8/28 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آنمرحوم منحصر است به 5 پسر و 4 دختر و یک زوجه 

1-خاورجلفائی اگریقاش فرزند بایزید داداری ش ش 259 زوجه متوفی
2- حسن آتش پوش فرزند رحیم  دارای ش ش 539 پسر متوفی

3- محمدانور آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 540 پسر متوفی
4- حسین آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 8 پسر متوفی

5- عبدالله آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش  363 پسر متوفی
6- محمد آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 384 پسر متوفی
7- پری آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 784 دختر متوفی
8- مریم آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 342 دختر متوفی

9- محبوب آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 485 دختر متوفی 
10 خورشید آتش پوش فرزند رحیم دارای ش ش 44 دختر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت پی در پی ماهی یک مرتبه آگهی می نماید تا هرکسی 
اعتراض دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف سه ماه به دادگاه تقدیم دارد و الا گواهی 

صادر خواهد شد.
ایوبی - ریيس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد
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افزایش ۷۴ درصدی
 صادرات چای هند به ایران

داده های منتشــر شــده از ســوی کمیته صنایع چای هند 
نشان می دهد که  واردات چای ایران از هند در سال گذشته 
افزایش یافته و ایران با عبور  از روسیه به بزرگ ترین خریدار 

چای هند در جهان تبدیل شده است. 
نشــریه " بلومبرگ کوینت نوشت: بر اساس داده های منتشر 
شده،  ایران  در سال گذشته )۲۰۱۹( حدود ۵۳.۵ میلیون تن 
چای از هند وارد کرده  که این مقدار در مقایسه با سال ۲۰۱۸ 

افزایش ۷۴ درصدی را نشان  می دهد. 
همچنین قیمت هر کیلوگرم چای خریداری شــده توســط 
ایران در ســال  گذشــته ۲۷۶ روپیه )۴ دلار( بوده است که 
این قیمت در سال ۲۰۱۸  حدود ۲۵۵ روپیه اعام شده بود. 

در مجموع کل صادرات چای هند در سال گذشته با ۳ درصد 
کاهش   ۲۴۸ میلیون تن اعام شــده که این کاهش صادرات 
بــه دلیل آب و هوای  بد در طول فصــل تولید چای در هند 

ذکر شده است. 
هند و ایران با استفاده از سیستم مالی روپیه-ریال به تجارت 

خود ادامه  می دهند تا از تحریم های آمریکا دور بمانند. 
اعظم مونم رییس شرکت صادر کننده چای "مک لوید راسل 
هنــد" در  خصوص صــادرات چای هند به ایــران می گوید، 
افزایش تجارت چای  میان ایران و هند به دلیل سیستم روپیه 
- ریال امکان پذیر شــده و  دیپلماسی هند در مقابل ایران به 
ما کمک خواهد کرد که به عنــوان یک  همکار تجاری ایران 

باقی بمانیم. 
پیش از این روســیه به عنوان بــزرگ ترین مقصد چای هند 
محســوب می  شــد و صادرات این محصول هند به روسیه و 
ســایر کشور های آسیای  مرکزی مجموعا ۲۰ تا ۳۰ درصد از 

کل صادرات چای هند را شامل  می شد. 
ایران همچنین یک خریدار بزرگ چای ارتدوکس هند است. 
این کشور  سالانه ۲۸ تا ۳۰ میلیون کیلوگرم چای ارتدوکس 

از هند خریداری می  کند. 
هنــد که دومین کشــور بزرگ صادر کننــده چای به جهان 
اســت، معمولا  چای از نوع سی تی ســی را به کشورهایی از 
جمله پاکســتان، مصر و  انگلیس صادر می کند در حالی که 
این کشور محصولات چای از نوع  ارتدوکس را به کشورهایی 

همچون ایران، عراق و روسیه ارسال می  کند. 
چای به دو شــیوه ســنتی ارتدوکس)  Orthodox ( و غیر 
سنتی ) CTC (  تولید می شــود. تفاوت این دو شیوه به نوع 

مالش و لوله کردن برگ سبز  چای مربوط است. 
در شیوه  CTC  کلیه سلولها و رنگدانه های چای اکسیده می 
شــوند و در  نتیجه این نوع چای از نظر رنگ و کیفیت نسبت 

به شیوه سنتی برتری  دارد. 
هم اکنون صادرات عمده ایران به هند شــامل نفت، کودهای 
شــیمایی و  محصولات شیمیایی می باشــد،  در حالی که از 
جمله واردات عمــده  تهران از هند، غات، چای، قهوه، ادویه 

جات و مواد طبیعی می باشد. 
ارزش تجــارت دوجانبه هند و ایران از  ۱۲.۹ میلیارد دلار در 
سال  مالی ۲۰۱۶-۲۰۱۷ به ۱۳.۸ میلیارد دلار در سال مالی 
۲۰۱۷-۱۸  افزایش یافته اســت. ارزش صادرات هند به ایران 

حدود ۲.۵ میلیارد  دلار بوده است.   

محمود علیــزاده معاون حقوقی 
ســازمان مالیاتی گفــت: لایحه 
نه  اقتصاد،  مالیاتی  وزارت  جدید 
تنها باعث افزایش قیمت مسکن 
نمی شــود بلکه موجب  کاهش و 

کنترل قیمت خواهد شد. 
علیزاده با اشاره به ماده 4  لایحه 
پیشــنهادی وزارت اقتصــاد در 
 خصوص مالیــات عایدی اماک 
گفــت: مکانیــزم این مــاده به 
شکلی است  که با اجرای درست 
آن موجب کنتــرل فعالیت های 
سوداگری در بازار  مسکن خواهد 
شــد و بیشــتر مشــوق مصرف 
کنندگان واقعی مسکن می  باشد. 

به گفته علیــزاده،  این لایحه در 
نظــر دارد، در ابتــدا معافیتهای 
مقرر  قانونی را ســاماندهی کند 
و در مرحلــه بعد تورم و هرگونه 
ســوداگری در  بازار ســرمایه و 
اقتصاد کشــور را کنترل نماید، 
در واقــع این لایحه نه  تنها باعث 
افزایش قیمت مســکن نمی شود 
بلکــه موجب کاهــش و کنترل 

 قیمت خواهد شد. 
معاون حقوقی ســازمان مالیاتی 
گفت: در مورد ایــن لایحه ابتدا 
باید توجه  داشت که ارزش خرید 
واحد  ملکی چه در زمان ســند 
غیر رسمی پس از  یک ماه و چه 
در هنگام سند رســمی باید در 
ســامانه ثبت شود و مالیات ما  به 
تفــاوت ارزش خرید و فروش بر 

اساس نرخ مقرر پرداخت شود. 
وی گفت: در صورتــی که افراد 
ظرف یک ســال نسبت به خرید 
و فروش  مسکن اقدام نمایند، نرخ 
مذکور 25 درصد می باشد. یعنی 
ســوداگران  مســکن که به قصد 
فروش اقــدام به خرید می کنند؛ 
و ظرف کمتر از  یکســال اقدام به 
 25 می بایست  می نمایند  فروش 

درصد از ســود حاصل از  فروش 
مسکن را به عنوان مالیات عایدی 

مسکن پرداخت نمایند. 
علیزاده تأکید کرد، این امر برای 
کسانی که مسکن را برای مصرف 
 خود خریــداری می کنند به ازای 
هر سال دو درصد نسبت به نرخ 
25  درصد شامل تخفیف خواهد 

بود. 

معاون حقوقی ســازمان مالیاتی 
ادامه داد، این روند ادامه خواهد 
داشت تا  سقفی که از 10 درصد 
این موضوع  درواقع  نشود،  کمتر 
بیانگر این  است که مالیات عایدی 
مسکن برای کنترل قیمت مسکن 
و جلوگیری از  سوداگری در بازار 

مسکن است. 
وی همچنین با اشــاره به اینکه، 
لایحه اصاح برخــی مواد قانون 
 مالیاتهــای مســتقیم در وزارت 
اقتصاد نهایــی و به دولت تقدیم 
شده است،  گفت: بر اساس یکی 
از بندهــای ایــن لایحه ســقف 
معافیت مالیاتی  هنرمندان 100 
میلیون تومان در نظر گرفته شده 

است. 
علیزاده گفت: در حال حاضر این 
لایحه در دولت بررسی می شود و 
بعــد  از آن تقدیم مجلس خواهد 
شــد. بعد از وضع اصاحات مد 
نظر در قانون  موارد مذکور برای 
اجرای به سازمان مالیاتی کشور 

اباغ خواهد شد. 

عملکرد تجــاری مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی 
بیانگر تراز تجاری ۸۵  میلیارد دلاری در شــش 

سال اخیر است. 
در حــال حاضر هشــت منطقــه آزاد تجاری – 
صنعتــی در نقــاط مــرزی و   ۳۲ منطقــه ویژه 
اقتصادی در ســرزمین اصلی در حــال فعالیت 
هســتند که  اهمیت ویژه ای در توسعه اقتصادی 

کشور به خصوص در شرایط  تحریمی دارند. 
ایــن مناطــق مزیت هــای مختلفــی در مورد 
فرآیندهــای تولیدی از جمله کســب  و کارهای 
صادرات دارنــد و اکنون بیــش از ۱۸۵۰ واحد 

تولیدی فعال و  حدود ۱۲۸۰ واحد خدماتی فعال 
در آنها وجود دارد که برای حدود ۵۱۰  هزار نفر 

اشتغال مستقیم ایجاد کرده است. 
اما آخرین گزارش از وضعیت ســرمایه گذاری و 
همچنین تجارت خارجی   در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸ نشان می دهد 
 که ارزش ســرمایه  گذاری داخلی جذب شده در 
حوزه ریالی حــدود ۸۱  هزار میلیارد تومان و در 
بخش ارزی ۲۲ میلیارد دلار بوده است.  همچنین 
ارزش ســرمایه گذاری خارجی جذب شده نیز به 

۵.۴ میلیارد  دلار رسیده است. 

در همین بازه زمانی در حوزه تجارت در مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی  ارزش صادرات غیرنفتی از 
مبدا مناطق به ســرزمین اصلی ۳۲ میلیارد  دلار 
و ارزش صــادرات غیرنفتی از مبــدا مناطق به 
خارج کشور ۱۳۰  میلیارد دلار بوده است. ارزش 
واردات به منظور تولیــد، عرضه و  مصرف خارج 
از کشور به مناطق نیز  ۴۵ میلیارد دلار گزارش 

شده  است. 
در مجموع تراز تجارت خارجی در مناطق آزاد و 

ویژه اقتصادی به ۸۵  میلیارد دلار می رسد. 

بانک مرکزی دالان نرخ ســود بین بانکی را تعریف کرده و در آن، نرخ  کف دالان 
را نرخ پس انداز منابع بانکها نزد بانک مرکزی و نرخ سقف  آن را نرخ تنزیل مجدد 

نهایی تشکیل می دهد. 
بانک مرکزی مدتی است که عملیات بازار باز را رسماً کلید زده است.  دیماه امسال 
بود که همزمان با برگزاری مجمع بانک مرکزی با حضور  حســن روحانی، رئیس 
جمهوری اســامی ایران، عملیات بازار باز رسماً  آغاز به کار کرد. فرآیندی که به 
گفته رئیس بانک مرکزی، کاهش تورم  را نشــانه گرفته و تاش دارد تا از طریق 
بازارگردانی اوراق دولتی به  واســطه بانک مرکزی، نرخ ســود را کاهش داده و با 

کنترل نقدینگی،  تورم را هم مهار کند. 
بر این اســاس بانک مرکزی تاکنون در چندین نوبت حراج، تاش کرده  تا اوراق 
دولتی را به فروش برساند و زمینه ای را فراهم کند که بانک ها  بتوانند از این اوراق 
خریداری کــرده و در زمانی که به منابع مالی نیاز  دارند، آن را در بازار به فروش 
برسانند. با این روند، بانک مرکزی  امیدوار است که بتواند در بازار بین بانکی، نظم 

و قراری را به وجود  آورد که ثمره آن در میان مدت، کنترل تورم خواهد بود. 
در واقع بانک ها در ســایه عملیات بــازار باز، مهلت دارند تا بر اســاس  نیازهای 
نقدینگی کوتاه مدت خود، پیشــنهادهای فروش خود را به بانک  مرکزی ارســال 
کنند. بانک مرکزی نیز در حراج هایی که بر این اســاس  تدارک دیده است، کار را 
پیــش خواهد برد و زمینه ای را فراهــم می آورد  که بانک ها با خرید یا فروش این 

اوراق، بتوانند در این بازار  نقش آفرینی کنند. 
ë عملیات بازار باز چگونه متولد شد؟

عملیات بازار باز در ســال ۱۹۲۲ در نظــام پولی ایالات متحده و به  صورت کاماً 
تصادفی کشــف شد که بزرگترین تحول در سیستم  بانکداری مرکزی این کشور 
بود؛ چراکه سیستم فدرال رزرو را از یک  نهاد منفعل ) passive ( به یک نهاد فعال 

) active ( در امر  سیاستگذاری پولی تبدیل کرد. 
پــس از آن، ایــالات متحده بعد از جنگ جهانی اول، از رکود اقتصادی  ســختی 
رنــج می برد؛ بنابراین بانک های فدرال رزرو منطقه ای نگران آن  بودند که نتوانند 
هزینه های خود را پوشــش دهند؛ از این رو برای بهبود  موقعیت درآمدی خویش 

در نیمه اول سال ۱۹۲۲ اقدام به خرید اوراق  بدهی دولتی نمودند. 
در واقع، منابع دریافتی از بانک های فدرال رزرو منطقه ای توســط  فروشــندگان 
اوراق مذکور در بانک های تجاری ســپرده گذاری شد و سبب  متورم شدن ذخایر 
این بانک ها در سراسر ایالات متحده شد. مقامات  سیستم فدرال رزرو خیلی زود 
متوجه شدند که خرید اوراق بدهی دولتی  توسط آنها، بر شرایط اعطای اعتبار در 
سراسر کشور تأثیر گذاشته و  وام دهی را تسهیل کرده است. بدین ترتیب عملیات 

بازار باز به عنوان  ابزار اصلی اعمال سیاست پولی توسط فدرال رزرو متولد شد. 
ë کارنامه عملیات بازار باز با گذشت بیش از دو هفته از راه اندازی

بر اساس گزارش های رسمی، عملیات بازار باز که بیش از دو هفته از  آغاز رسمی 
اجرای عملیات آن گذشته است، به عنوان یک ساز و کار  پیچیده و فنی، به تدریج 

در حال رشــد است و بازیگران آن هم بیشتر  خواهد شد. در واقع، این ساز و کار 
برای کنترل نوســانات نرخ سود در  حول و حوش نرخ سیاستگذاری بسیار کوتاه 

مدت در بازار ذخایر  بانک ها استفاده می شود. 
رئیس کل بانک مرکزی در توضیحاتی اعام کرده بود، در این بازار  خرید و فروش 
قطعی اوراق دولتی و نیــز قراردادهای بازخرید و  بازخرید مجدد اوراق دولتی در 
قالب قواعد مصوب شورای فقهی انجام  شده است. در واقع، در مواقعی که نرخ سود 
بالاتر از نرخ  سیاستگذاری قرار گیرد، بانک مرکزی اقدام به خرید اوراق و افزایش 
 عرضه پول می کنند و بر عکس هنگامی که نرخ سود پایین تر از نرخ  سیاستگذاری 

بیاید اقدام به فروش اوراق و کاهش عرضه پول می کند. 
همزمان بانک مرکزی دالان نرخ ســود بین بانکــی را هم تعریف کرده و  در این 
دالان، نــرخ کف دالان نرخ پس انداز منابــع بانک ها نزد بانک  مرکزی بوده و نرخ 
ســقف دالان نیز نرخ تنزیل مجدد نهایی اســت؛ ضمن  اینکه نرخ سیاستگذاری 
همان نرخ مبادلات بین بانک ها در حول و  حوش نرخ تعیین شــده از سوی بانک 

مرکزی است. 
بانــک مرکــزی تنها زمانی در بــازار دخالت می کند که نرخ بیــن بانکی از  نرخ 
سیاســتگذاری فاصله معناداری پیدا کند که نرخ بین بانکی از نرخ  سیاستگذاری 
فاصلــه معناداری پیدا کند، این دخالت می تواند با خرید،  فروش، خرید مجدد یا 

معکوس خرید مجدد انجام گیرد. 
بانک مرکزی با لحاظ تورم هدف، نسبت به تعیین دالان نرخ سود و  بالتبع عملیات 

بازار باز اقدام می کند. 

ë توصیه رئیس کل بانک مرکزی به فعالان بازار و بانک ها
حال با گذشــت بالغ بر دو هفتــه از راه اندازی عملیات بازار باز،  عبدالناصر همتی 
رئیس کل بانک مرکزی به فعــالان بازار و بانک ها  توصیه می کند که دارایی های 
غیرنقد خــود را به اوراق دولتی تبدیل کنند  تا بتوانند فعالانه در بازار بین بانکی 
حضور داشــته و از مزایای آن  بهره مند شوند، بانک مرکزی با قدرت در پی تغییر 

کانال انتقال سیاست  پولی در کنار اصاح سالم سازی و ترازنامه بانک ها است. 

اقتصادی

جزئیات سرمایه گذاری و تجارت در ۴۰ منطقه آزاد و ویژه اقتصادی

آخرین سرعت چاپ پول
 در اقتصاد ایران

بانــک مرکزی آمارهای پولی را پــس از ۶ ماه به روز کرد. 
بر این  اساس، سرعت رشد نقدینگی از سال گذشته بیشتر 

شد و به بیش از ۲۸  درصد رسید. 
نقدینگی موجود در کل اقتصــاد در پایان آذر ماه 98، به 
بیش از 2262  هــزار میلیارد تومان رســید. این عدد در 
قیاس با آذر ماه ســال قبل، 28.2  درصد رشــد را نشــان 
می دهد. رشــدی که نسبت به سال گذشــته، تندتر شده 
 است. در آذر ماه ســال 97، رشد نقطه به نقطه نقدینگی، 
معــادل 22.1  درصد بود. پس رشــد نقدینگی در 12 ماه 
منتهی به آذر ماه امســال، در  قیاس با 12 ماهه منتهی به 
آذر ماه 97، به میزان 6.1 واحد درصد  تندتر شــده است. 
رشــد بالای نقدینگی در حالی اســت که مطابق گزارش 
 مرکز آمار حجم تولید ناخالص داخلی کشــور در طول 3 
فصل ابتدایی  ســال، روندی کاهنده را ثبت کرده است که 
می  تواند به معنای پتانســیل  تورمی در نقدینگی باشد. هر 
چند میزان تورم  سازی نقدینگی موجود،  به سرعت گردش 

پول بستگی خواهد داشت. 
ë میزان خلق نقدینگی

میزان نقدینگی در پایان ســال قبل، در حدود 1883 هزار 
میلیارد تومان  بود. در واقع در 3 فصل ابتدایی امســال، به 
حجم نقدینگی به اندازه   20.2 درصد افزوده شده است. در 
حالیکه در مدت مشابه سال قبل،  حجم نقدینگی به میزان 
15.3 درصد رشــد کرده بود. کل نقدینگی تزریق  شده به 
اقتصاد در 9 ماه ابتدایی سال نزدیک به 380 هزار میلیارد 
 تومان بوده است. یعنی به طور میانگین در هر روز از سال 
98، بیش  از 1370 میلیــارد تومان نقدینگی جدید خلق 
شده اســت. این در حالی  اســت که در مدت مشابه سال 
قبــل، در هر روز 850 میلیارد تومــان به  حجم نقدینگی 
افزوده شــده بود. در نتیجه سرعت خلق این شاخص پولی 
 نســبت به ســال قبل در هر روز بیش از 60 درصد بیشتر 

شده که قابل  تامل است. 
ë وضعیت شبه پول

نقدینگی متشــکل از دو جز کلی پول و شــبه پول است. 
شــبه پول به مجموع  ســپرده  های غیردیداری موجود در 
شــبکه بانکی گفته می شود؛ یعنی   »ســپرده  های قرض 
الحســنه پس  انداز«، »سپرده های ســرمایه گذاری  مدت 
دار« و »ســپرده  های متفرقه«. کل حجم شــبه  پول در 
پایان پاییز   98، نزدیک به 1900 هزار میلیارد تومان بوده 
اســت)رقم دقیق   1898.8 هزار میلیارد تومان(. در نتیجه 
ســهم شــبه  پول از کل نقدینگی  برابر با 84 درصد شده 
است. این در حالی است که در آذر ماه گذشته،  سهم شبه  
پول از نقدینگی 86.1 درصد بود. پس از قدرت شــبه  پول 
در  نقدینگی کاســته شده است. شبه  پول بخش غیرسیال 
نقدینگی را تشــکیل  می دهد و هر چه از نقش اش کاسته 
شود، به معنی فعال شدن بخش سیال  نقدینگی یعنی پول 
است که قدرت انتقال و جابجایی راحت  تری دارد. از  نکات 
جالب توجه در اقام شــبه  پول، افت سپرده  های موجود 
در  صندوق پس  انداز مســکن است که نشان دهنده ناامید 
شدن خریداران  مسکن از این صندوق است. حجم سپرده 
های موجود در این صندوق در   9 ماه ابتدایی ســال جاری 
به میزان 16 درصد کاهش یافته اســت. اما  ســایر حساب 
های قرض  الحســنه در ســال جاری رشد 15.5 درصدی 
را  ثبت کرده  اند. قابل توجه ترین رشــد در بین اقام شبه  
پول متعلق به  ســپرده  های بلندمدت است که رشد 25.4 
درصدی را در سال جاری  ثبت کرده  اند. اما رشد سپرده-

 های کوتاه مدت معادل 9.6 درصد بوده  اســت، در حالیکه 
در 9 ماه ابتدایی سال گذشته سپرده  های کوتاه مدت   36 
درصد افزایش حجم داشته  اند. این مسئله نشان می دهد 
که با توجه  به تورم به وجود آمده و تغییرات ایجاد شده در 
محاسبه سود سپرده های  کوتاه مدت توسط بانک مرکزی، 

از جذابیت این نوع سپرده  کاسته شده  است. 
ë قدرت نمایی پول

پول بخش ســیال نقدینگی را تشکیل می  دهد که شامل 
سپرده  های دیداری  و اسکناس و مسکوک دست اشخاص 
می  شود. ســپرده  های دیداری  عمدتا شامل سپرده  های 
جاری می  شــوند که در 9 ماه ابتدایی ســال  جاری، رشد 
43.8 درصدی را ثبت کرده اند که نســبت به تمامی اقام 
 پولی، بالاترین رشــد محسوب می  شــود. همچنین رشد 
نقطــه به نقطه  ســپرده  های جاری معــادل 64.1 درصد 
گزارش شــده است. در آذر ماه  ســال گذشته، رشد نقطه 
 ای ســپرده  های جاری معادل 49.1 درصد بوده  است. با 
این اوصاف، اوج گیری ســپرده  های جاری شــدت گرفته 
اســت.  این مسئله می  تواند نشــان دهد که مردم نسبت 
به ســال گذشته ترجیح  می دهند که پول نقد بیشتری در 
دسترس شــان باشــد. یک تحلیل می تواند  این باشد که با 
توجه به تورم ایجاد شده در اقتصاد ایران، بسیاری  ترجیح 
می دهند تا سرمایه خود را در دسترس داشته باشند تا در 
صورت  لزوم ســریعا به یک دارایی، مانند ارز، طا، مسکن 
یا ســهام بورسی  تبدیل کنند. افزایش مبادلات مسکن در 
ماه های اخیر و رونق بورس،  می تواند شــاهدی بر این ادعا 
باشد. از نگاه دیگر، می توان این فرضیه را  محتمل دانست 
که فعالیت های ســفته  بازی در اقتصاد عمومیت بیشتری 

 نسبت به سال قبل یافته است. 

ایجاد دالان نرخ سود بین بانکی از سوی بانک مرکزی

امیدعلی پارســا رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
گفت: در ایران ســهم  مالیات در تولید ناخالص 
داخلی ۸ درصد اســت، در حالی که این عدد در 
 کشورهای در حال توســعه به ۱۴ تا ۱۵ درصد 

می رسد. 
پارســا با اشاره به عدم تحقق هدف برنامه ششم 
توسعه در افزایش سهم  مالیات در تولید ناخالص 
داخلی گفــت: در حال حاضر ســهم مالیات ۸ 
 درصــد از  GDP  )تولید ناخالص داخلی( و عدد 

بسیار پایینی است. 

رئیس کل ســازمان امور مالیاتــی با بیان اینکه 
فاصله معناداری با  کشورهای دیگر داریم، افزود: 
  GDP  در کشورهای توسعه یافته سهم مالیات از
بالای ۳۰ درصد و در کشورهای در حال توسعه 

۱۴ تا ۱۵  درصد است. 
وی ادامه داد: در کشــور ما مطابق با آنچه که در 
برنامه ششم توسعه  پیش بینی شده بود باید این 
عدد به ۱۰ درصد برسد اما فعاً حدود ۸  درصد 
اســت و به این راحتی ها هم ایــن نرخ افزایش 

نمی یابد. 

  GDP  پارســا گفت: افزایش ســهم مالیــات از
موجبــات ثبات اقتصــادی در  کشــور را فراهم 
می کند و بایــد از طریق اصاح سیاســت های 

مالیاتی به  این سمت برویم. 

GDP  سهم ۸ درصدی مالیات از

یک اقتصــاددان با تاکید بر اینکه رشــد اقتصادی 
تضمین کننــده رفاه مــردم  نیســت، تصریح کرد: 
باید یک بستر مناســب برای رشد اقتصادی فراهم 
 شــود و با فراهم کردن یک محیــط قابل اعتماد و 
پیش بینی پذیر از نظر  اقتصادی برای سرمایه گذاران و 
فعالان بخش خصوصی، آن ها را برای  سرمایه گذاری 

در کشور ترغیب کنیم تا به رشد اقتصادی برسیم. 
محمود جامســاز ، با بیان اینکه باید از ظرفیت های 
نهفتــه اقتصادی و  انســانی در بطــن جامعه ایران 
اســتفاده کنیــم، گفت: سال هاســت کــه از این 
 ظرفیت های بالقوه به نحو احسن استفاده نکرده ایم. 

در این راستا، این  مهم است که بتوانیم چگونه این 
ظرفیت های بالقوه را بــه بالفعل تبدیل  کنیم تا در 

آخر به رشد اقتصادی دست یابیم. 
جامساز با اشاره به معنای رشد اقتصادی که افزایش 
حجم کالاها و  خدمات در یک دوره یکســاله نسبت 
به گذشته اســت، اظهار کرد: زمانی  که تورم را در 
رشــد اقتصادی محاسبه کنیم، آن وقت دیگر رشد 

 اقتصادی صفر درصد معنا نخواهد داشت. 
رشد اقتصادی بالا رفاه اجتماعی را تضمین نمی کند
به گفته این کارشناس اقتصادی، رشد اقتصادی بالا 
تضمین کننده رفاه  افراد جامعه نیست، زیرا ممکن 
است در یک کشوری رشــد اقتصادی  بالایی وجود 
داشــته باشد اما این رشــد نامتوازن بوده و به رفاه 

مردم آن  کشور کمکی نکرده باشد. 
وی با بیان اینکه افزایش تولیدات کالاهای صنعتی 
و خدمات رفاهی،  رفاه مردم را در پی خواهد داشت، 
خاطرنشان کرد: با وجود ۶۰ میلیون  نفری که دولت 
آن ها را بــه عنوان نیازمند کمک معیشــتی اعام 
کرده،  اگر رشد اقتصادی منفی هم نباشد، کمکی به 

رفاه مردم نمی کند. 
فراهم کردن بستر مناسب برای رشد اقتصادی

جامساز افزود: رشــد اقتصادی به تنهایی مشکل را 
حل نمی کند بلکه در  کنار آن باید مشکات رفاهی 
و معیشتی مردم هم رفع شود. رشد  اقتصادی یکی از 
ملزومات پیشرفت یک کشور است اما در این زمینه، 
 باید یک بستر مناسب برای ایجاد آن فراهم شود. ما 
برای رسیدن به  رشد اقتصادی در بخش های صنعت 
و کشــاورزی نیازمند کالاهای  واســطه ای، ماشین 

آلات، تکنولوژی و سرمایه گذاری هستیم. 
این اقتصاددان با تاکید بر اینکه رشــد اقتصادی با 
ســرمایه گذاری در  کشــور اتفاق می افتد، تصریح 
کــرد: ســرمایه گذاری نیازمند یــک محیط امن  و 
قابل اطمینان است که برای رسیدن به این محیط 
برای ســرمایه گذاری  بایــد از قوانیــن، مقررات و 
دستورالعمل هایی ناپایدار درباره صادرات و  واردات 
جلوگیری شــود تا ســرمایه دار با ثبات اقتصادی، 
کاهــش ریســک  اقتصــادی و... در آینــده بتواند 

پیش بینی کند که سرمایه اش به کجا می رود. 

تشریح سازوکار تنظیم بازار املاک با لایحه جدید وزارت اقتصاد

جامساز: 

رشد اقتصادی تضمین کننده رفاه مردم نیست
خبر کوتاه

نگاه
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اخبارخبر کوتاه مدیرعامل فولاد مبارکه اهداف و استراتژی های شرکت در سال 99 را تبیین کرد

تبریز-خبرنگاریادگار امروز:
شــهردار منطقه ۷ تبریز گفت: با توجه به 
بافت صنعتی در حوزه استحفاظی منطقه 
۷ شــهرداری تبریز، نیاز به فضای ســبز 
در این منطقه بیش از ســایر نقاط شــهر 
احساس شده و در همین راستا برای سال 
آینده طرحی بــرای تملک و اجرای پروژه 
های فضای ســبز در ۲۰ هکتــار از باغات 

منطقه لاله ارائه می دهیم.
 اکبر پورخردمند افزود: مهمترین مســئله 
شــهرداری منطقه ۷ تبریز توسعه فضای 
سبز است که در این راستا در ۹ ماهه سال 
۹۸، پارک کوهستان در شهرک اندیشه با 
۴۵ هزار مترمربع، پارک شــهدای مدافع 

حرم با ۶هزار و ۵۰۰مترمربع و با کاربری های آموزشــی در 
شهرک نور و پارک خانواده در رواسان با ۱۳هزار مترمربع و 
مجهز به پارکینگ و تجهیرات مختلف به بهره برداری رسیده 

است.
پورخردمند گفت : برنامه های شهرداری منطقه ۷ در حوزه 
فضای ســبز در سال ۹۹ شامل تملک ۲۰ هکتار از باغ های 
لاله و تبدیل به فضای سبز شهری، احداث پارک مهر ولایت 
۲،  با ۳۵ هزار مترمربع اســت کــه پارکی دو منظوره برای 
استفاده مردم و آمادگی برای اسکان در مواقع بحرانی است.

شهردار منطقه ۷ با اشاره به نهضت آسفالت در سطح منطقه 
۷ افزود: امســال ۲۰هزار تن آسفالت ریزی در ۱۰ ماه سال 
جاری در ســطح منطقه داشتیم که نشــان از اهمیت این 
موضوع در منطقه ۷ شــهرداری تبریــز دارد.وی ادامه داد: 
۶ هزار تن آســفالت ریزی تنها در محدوده جاده آذرشهر و 
مقابل کبریت ســازی داشــتیم و علاوه بر این ۱۲ هزار تن 
آســفالت محلات و ۲ هزار تن برای دو روســتای خلجان و 
کووجوار اختصاص داده شده است.او از پیش بینی طرح های 
مسیرگشــایی در طرح تفصیلی منطقه خبــر داده و اظهار 

داشــت:در مناطقی که بافت قدیمی دارند 
چند پروژه مسرگشــایی در طرح تفصیلی 

منطقه مصوب کرده ایم.
پورخردمند یادآور شد: در حوزه زیباسازی 
و طرح استقبال از مسافران نوروزی، جاده 
آذرشهر پرتردد است که علاوه بر کارهای 
روتین زیباســازی، به دنبال کار متفاوتی 

برای استقبال هستیم.
او از تحقــق ۴۷/۷۵ درصــدی بودجــه 
شهرداری منطقه ۷ خبر داده و تأکید کرد: 
منطقه ۷ جزو پیشــروان تحقق بودجه در 
سال۹۸ و در بین مناطق بوده است که ۷۵ 
درصد از کل بودجه ۸۳ میلیارد تومانی، و 
۷۴ درصد از بودجه عمرانی مصوب تحقق 

یافته است و از این حیث رتبه اول را دارا هستیم. 
شــهردار منطقه ۷ با اشاره به ضرورت ایجاد اراده جمعی در 
برخورد با ساخت و سازهای غیرمجاز در منطقه ۷ خاطرنشان 
کرد: شــهرداری به تنهایی نی تواند در حوزه ساخت و ساز 
غیرمجاز موفق عمل کند و نیازمند همیاری دســتگاه های 
خدمات رسان دولتی است.او ادامه داد: در مناطقی که حریم 
وجود دارد، استعداد برای ساخت و ساز غیرمجاز زیاد است 
و بایستی  درخواست شهرداری در کمیسیون ماده ۱۰۰ این 

باشد که ساخت و سازهای غیرمجاز تخریب شوند.

شهردار منطقه ۷ تبریز :

20هکتار از باغ های لاله به فضای سبز شهری تبدیل می شود

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان:

 نرخ بیکاری در آذربایجان غربی ۱۱ درصد است

ارومیه - مینا اصلانی - خبرنگاریادگار امروز :
 رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان غربی گفت: طبق آمار 

پاییز سال ۹۸ نرخ بیکاری در استان ۱۱ درصد است.
ناصر حضرتی پر در نشست خبری با اصحاب رسانه که در سالن اجتماعات 
خانه مطبوعات اســتان برگزار شد، افزود: نرخ بیکاری تا پاییز امسال در 
استان ۱۱ درصد است که این میزان در مدت مشابه سال گذشته ۱۳.۷ 

درصد بود که این آمار روند کاهش نرخ بیکاری را نشان می دهد.
وی اعتبــار عمرانی توزیعی توســط ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
آذربایجان غربی در ســال جاری حدود ۱۵۰۰ میلیارد تومان است، خاطر 
نشان کرد: اعتبارات هزینه ای استان ۵۲۲ میلیارد تومان است که با این 
میزان اعتبارات پیش بینی می شــود تا پایان ســال در پرداخت حقوق 

کارمندان دولت تحت تکلف سازمان مشکلی وجود نداشته باشد.
حضرتی با بیان اینکه اولویــت تخصیص اعتبار در اتمام پروژه های نیمه 
تمام با پیشــرفت فیزیکی بالا است، ادامه داد: در تلاشیم تا بخش عمده 
ای از اعتبارات عمرانی اســتان در راســتای توسعه حمل و نقل، آموزش 
و پرورش، بهداشــت و سلامت، کشــاورزی، آب و آبفا، ورزش و جوانان 

تخصیص یابد تا مشکلات این حوزه ها مرتفع شود.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان با لشاره به اینکه به عنوان 
سومین سال پیاپی، سهم بری آذربایجان غربی از بودجه ۳۱ استان کشور 
بیشتر از سهم جمعیتی شــد، افزود: اما این سهم بری از بودجه با عمق 
عقب ماندگی های اســتان هم خوانی ندارد که توســعه اســتان تلاش 

مضاعفی را می طلبد.
وی با بیان اینکه امســال میزان درآمد استان ۱۴۰۰ میلیارد تومان بوده 
اســت، افزود: ۹۳ درصد از درآمدهای سال جاری وصول و به خزانه واریز 

شده است.
حضرتــی اظهار کرد: دولت بــرای مهار آبهای مرزی در اســتان ۵۰۰۰ 

میلیارد تومان هزینه کرده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه آذربایجان غربی با اشاره به مطالعات طرح 
آمایش ســرزمینی یادآور شد: از ۳ سال پیش مطالعات این طرح  انجام 
شــده اســت و به زودی به عنوان نقشه راه توسعه اســتان در قالب ۲۰ 
جلد، ۵۰۰۰ صفحه ای در اسفند ماه به شورای عالی آمایش کشور برای 

تدوین، تقدیم می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:

۱۵۲ گلخانه در آذربایجان غربی فعالیت می کند
ارومیه-مینا اصلانی - خبرنگاریادگار امروز :

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی از فعالیت ۱۵۲ گلخانه 
با مســاحت ۵۰ هکتار در اســتان خبر داد. رسول جلیلی  در آئین بهره 
برداری از گلخانه هیدروپونیک در ارومیه با حضور سرپرست وزارت جهاد 
کشاورزی آذربایجان غربی افزود: ۱۵۲ گلخانه در استان به مساحت ۵۰ 
هکتار فعال بوده و عمده محصولات تولیدی در آنها سبزی و سیفی، توت 
فرنگی، گل گلدانی، گل شــاخه بریده، نهال پایه رویشــی، نشاء گیاهان 

دارویی و گیاهان دارویی و درختان میوه است.
وی ادامه داد: طی سال گذشته بیش از پنج هزار تن انواع سبزی و سیفی 
و ۱۸۷ تــن توت فرنگی، ۱۴۶ تن گیــاه دارویی، ۱۰۰ تن میوه درختی، 
سه میلیون اصله نهال و ۱۵ میلیون نشاء سبزی و صیفی در گلخانه های 

استان تولید شد.
جلیلی با بیان اینکه مســاحت گلخانه های اســتان پارسال به میزان ۳۰ 
هکتار افزایش یافت و ۳.۸ هکتار از گلخانه ها نیز اصلاح و نوســازی شد 
ادامه داد: برای ۱۳۲ فقره گلخانه نیز در مساحت ۱۰۰ هکتار مجوز صادر 
شده که ۴۰ مورد از متقاضیان تســهیلات گلخانه ای نیز جهت دریافت 

۹۱۹ میلیارد ریال تسهیلات به بانک ها معرفی شده اند.
وی گفت: صدور مجوز گلخانه به تعداد ۵۰ مورد در مساحت ۱۷ هکتار، 
اصلاح و نوسازی گلخانه های استان به مساحت سه هکتار، برگزاری پنج 
دوره آموزشــی گلخانه برای متقاضیان احداث گلخانه به تعداد ۲۴۰ نفر 
و برگزاری چهار دوره آموزشی گلخانه برای کارشناسان مرتبط با گلخانه 
ســازمان به تعداد ۲۵۰ نفر از ســایر برنامه های در دســت اجرای جهاد 

کشاورزی استان در سال ۱۳۹۸ است.
همزمــان با دهه مبارک فجر بهره بــرداری از گلخانه هیدروپونیک ۴۲۰ 
تنی روســتای »حصــار ترکمــان« ارومیه با حضور »عباس کشــاورز« 
سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی، »محمدمهدی شهریاری« استاندار 

آذربایجان غربی و جمعی از مسؤولان استانی و محلی آغاز شد
گلخانه هیدروپونیک ۴۲۰ تنی روســتای »حصــار ترکمان« ارومیه در 
مســاحت بیش از هشت هزار و ۴۰۰ مترمربع با آورده شخصی به میزان 
۱۸ هزار میلیون ریال و تسهیلاتی به میزان ۲۰ هزار میلیون ریال از محل 
اعتبارات صندوق توسعه ملی راه اندازی شد، نوع محصول تولیدی آن نیز 
خیار بوده و قادر به اشــتغالزایی برای ۱۷ تا ۲۸ نفر به صورت مستقیم و 

غیرمستقیم است.

مخزن5 هزارمترمکعبی شهر بردسیر افتتاح شد
کرمان-فرسنگی-خبرنگاریادگار امروز :

در ایام دهه فجــر ،مخزن 5000 متر مکعبی بردســیر با حضور معاون 
عمرانی استانداری کرمانف فرماندار بردسیر، مدیرعامل شرکت آبفا استان 
کرمان، معاونین مالی و پشتیبانی و مهندسی و توسعه شرکت آبفا  ،مدیر 

امور آبفا شهرستان بردسیر و جمعی از مسئولین به بهره برداری رسید.
عباس سلطانی معاون مهندسی و توسعه شرکت آبفا استان کرمان ضمن 
بیان توضیحاتی در رابطه با این پــروژه گفت: مخزن 5000 مترمکعبی 
بردســیر با اعتباری بالغ بر 35 میلیــارد ریال و حفاظت فیزیکی مخازن 
تامین آب شــهر بردسیر شامل 700 متر حصارکشی ،نصب دریچه های 
ضد ســرقت و نصب برج نوری بــا هزینه کرد 8 میلیــارد ریال به بهره 

برداری رسید.
وی افــزود: با اجرای این پــروژه میزان حجم مخازن ذخیره آب شــهر 

بردسیر به 15000مترمکعب رسیده است.
شــایان ذکر اســت همزمان با بهره برداری از این مخزن ،معاون عمرانی 
استاندار کرمان و فرماندار بردسیر با اهداء لوح تقدیر به مهندس طاهری 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمان،مهندس سلطانی معاون 
مهندســی و توسعه شرکت آبفا اســتان، مهندس افضلی مدیر امور آبفا 
شهرستان بردسیر ، مهندس فرازمند ناظر عالی و مهندس میرزایی ناظر 
مقیم پروژه از زحمات ایشــان در احداث و بهــره برداری مخزن مذکور 

قدردانی کردند.

اصفهان -مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
مهــــنـــــــــدس عظیــــمیـــــــان، 
مدیرعامــل فولاد مبارکه،در جلســه تدوین 
در  شرکـــــت  اســتراتژی های  و  اهــداف 
ســــال 99، در جمــــع معاونان و مدیران 
فولاد مبارکه از تولید متوازن و پایدار، تأمین 
پایدار مــواد مصرفی و تجهیــزات، برقراری 
تـــــــوازن در ورودی و خـــــروجـــــی 
شــرکت و راندمان تولیــد، چابک تر کردن و 
منعطف تر شدن فرایند و اهتمام بیشتر برای 
احداث نورد گـــــرم 2 فــــولاد مبارکــــه 
به عنوان مهم ترین راهبردهای شرکت در سال 

پیش رو نام برد.
بخش هایی از سخنان مهندس عظیمیان را در 

این جلسه دوروزه پی می گیریم.
 بایــد با عنایت به نیاز بازار  و ارزش افزوده ای 
که تولید محصول برای شرکت و ذی نفعان به 
بار می آورد، خطوط تولید را به کار گیریم. این 
امر باعث می شود بتوانیم همچنان بر اساس 

سفارش مشتری و نیاز بازار تولید کنیم.
 ســال گذشــته موضوع تأمین الکترود برای 
شــرکت به یک بحــران تبدیل شــده بود و 
مدیریت شــرکت آن را  بزرگ ترین  مســئله 
موجــود  در راه تولیــد می دیــد. تاجایی که 
موجــودی الکترود بــه 40 روز،  10 روز،  8 
روز و حتــی 2 روز کاهش یافت، اما به لطف 
خداوند، الکترود موردنیاز تأمین شد و شرکت 
بدون وارد آمــدن هیچ گونه توقف به خطوط 
تولید از بحران یادشــده خارج شــد و از این 

حیث در وضعیت امنی قرار گرفت.
البته نگرانی برای تأمین مواد اولیه همچنان 
وجود دارد، اما برای سال آینده، موضوع وارد 
کردن کنســتانتره یا گندله در هیئت مدیره 
شرکت مطرح شــده و در حال بررسی است. 

اگر معدن کاران تمرکز خود را بر اکتشــاف و 
استخراج بیشتر گذاشته بودند، چنین مشکلی 
برای کشــور و فولادســازان پیش نمی آمد، 
بنابرایــن برای تأمین مــواد اولیه باید تلاش 

شبانه روزی و ویژه داشته باشیم.
اگر افت تولید در شــرکت های فولادســازی 
ناشــی از  تحریم، نبودن تجهیزات و الکترود 
گرافیتی و یا کمبود گاز و برق در فصل سرد 
ســال و کمبود آب به دلیل خشک سالی بود، 
به اندازه عدم تخصیص سنگ آهن، فولادسازان 
را عذاب نمی داد، چراکه کشــور ما سرشار از 
منابع معدنی اســت. با ادامه این روند ممکن 
اســت در ســال آینده با کاهــش 15 تا 18 
درصدی تولید مواجه شــویم و این مســئله 
برای چرخه تولید و اقتصاد کشور بسیار مهم 
اســت. فولاد مبارکه در تولید تختال از دنیا 

عقب نیست، ولی در تولید انواع ورق نتوانسته 
همپای دیگر کشــورهای جهان حرکت کند. 
دلیل این امر آن است که در 12 سال گذشته 
نورد گرم 2 را نداشــتیم. حضور سایر رقبای 
خارجی در بازارهای داخلی نیز  این نگرانی ها 
را تشــدید می کند، بنابراین بایــد با احداث 
خطوط تولید جدید شــرایطی فراهم کنیم 
که واردات هر نوع ورق به کشــور اساسا برای 

واردکنندگان به صرفه نباشد.
در همه بخش ها باید توســعه داشته باشیم. 
بایــد مکانیســم هایی ایجاد شــود که فولاد 
مبارکه در مسیر توسعه و صاحب تکنولوژی 
شدن و توســعه پایدار و متوازن قدم بردارد. 
حتما بایــد تمام حلقه هــای زنجیره به طور 
یک جا دیده شــود. باید محصــولات ویژه، با 
کیفیت بهتر و ســطح تکنولوژی بالاتر  تولید 

کنیم. باید با همفکری، همت و همدلی و خرد 
جمعی مسائلمان را حل کنیم. این راهبرد در 
توان مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه است، 

پس باید مشکلات را کنار بزنیم.
 این کــه فولاد مبارکه بزرگ ترین فولادســاز 
کشور و خاورمیانه اســت مایه افتخار است، 
اما نباید به آن مغرور شــویم و به آن بسنده 
کنیم. همچنین نباید در ســایه کسب برخی 
موفقیت ها دست از تلاش روزافزون برداریم. 
مدت زمان اجــرای پروژه هــا و روند اجرای 
کارهــای در دســت اقدام باید بــا بهره وری 
حداکثری کاهــش یابد. نباید فراموش کنیم 
که فولاد مبارکه سرمایه مردم ایران و امانتی 
در دست ماست. فولاد مبارکه با احداث نورد 
گرم 2 در آستانه یک کار بسیار بسیار بزرگ 
اســت که موفقیت های حداکثری و حتی در 
کورس رقابت جهانی ماندن شرکت را تضمین 
می کند. شروع این پروژه بزرگ در حال طی 
مراحل پایانی و تشریفات اداری است. مدیران 
و کارکنان فولاد مبارکه در این راستا باید کمر 
همت را محکم تر از همیشــه ببندند و عزمی 
جزم تر از همیشه داشــته باشند و این پروژه 
را طی 900 روز  اجرا کنند. در این شــرایط 
سخت اقتصادی که جامعه ما به شدت به رونق 
تولیــد و افزایش امید نیــاز دارد، به طورقطع 
احــداث نورد گرم2 خواهد توانســت این دو 
مأموریــت بزرگ را به انجام رســاند، چراکه 
طی اجــرای فرایند، نیروی انســانی زیادی 
در قالب پیمانکاران و شــرکت های سازنده و 
تأمین کننده خدمات و قطعات به کار گرفته 
خواهند شــد.  نورد گرم شــماره 2 توسعه 
جدیدی در شرکت نیست، بلکه تکمیل طرح 
شــهید خرازی است که به نام سردار سرافراز 
شهید سپهبد قاسم سلیمانی مزین شده است

  مرکز مشاوره ازدواج وتحکیم خانواده 
»صدای زندگی » دورود افتتاح شد

کامرانی- خبرنگار یادگار امروز :
 هممان با  دهه مبارک فجر مرکز تخصصی مشــاوره ازدواج و 

تحکیم خانواده صدای زندگی دورود افتتاح شد.
 در مراســمی با حضور فرهاد دیناروند معاون فرهنگی وامور 
جوانان ورزش وجوانان لرستان ، محمود رحمتی رییس ورزش 
وجوانان دورود و جمعی دیگر از مسئولین مرکز مشاوره ازدواج 

و تحکیم خانواده صدای زندگی  افتتاح شد.
 معاون  امور جوانان ورزش وجوانان لرســتان در حاشیه این 
مراســم گفت: این مرکز اولین مرکز تخصصی مشاوره ازدواج 
وتحکیم خانواده شهرستانی و دومین مرکز مشاوره ازدواج پس 

از مرکزپویندگان درمرکز استان است .
 فرهاد دیناروندهدف از راه اندازی این مرکز را در شهرســتان 
دورود ارائه خدمات مشــاوره ایی به جوانــان وزوجین جوان  
وآموزش هــای قبل ، حین وبعد از ازدواج  دانســت و افزود: 
این مرکز در راســتای تفاهم نامه کشوری بین حوزه جوانان 
وزارت ورزش وجوانان و ســازمان نظام روانشناسی راه اندازی 

شده است .
 او با بیان اینکه مراکز مشــاوره ایــی کارکرد های موثری در 
زندگی جوانان دارد ، یادآورشد: چند مرکز مشاوره ایی نیز در 
دیگر شهرستان های استان در دست اقدام واخذ مجوز است.

آغاز عملیات اجرایی پل پران پرویز پلدختر

پلدختر- کامرانی - یادگار امروز: 
همزمــان با دهمین روز از دهه مبــارک فجر عملیات اجرایی 
پل پران پرویز با حضور معاون وزیر راه و شهرســازی و رئیس 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جــاده ای، مهندس گودرز 
امیــری معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری لرســتان 

وفرماندار مسوولان شهرستان پلدختر آغازشد.
این پل که در سیل فروردین امسال تخریب شده است تنها راه 
ارتباطی روستاهای منطقه پران پرویز با مرکز شهرستان است.
در حاشــیه کلنگ زنــی این پروژه ســجادبازونددهیار جوان 
روســتای پران پرویز کتاب تالیف خود با عنوان گردشــگری 
روستایی را به مهندس حسن نیا هدیه کرد تا تقدیم وزیر راه 

و شهرسازی نماید.

دیدار مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمان با همکار بازنشسته

: امروز  کرمان-فرسنگی-خبرنگاریادگار 
محمــد طاهری رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضلا ب اســتان کرمان با حضــور در منزل همکار 

بازنشسته احمد مولایی با ایشان دیدار و گفتگو کرد.
مدیرعامل شــرکت آبفا اســتان کرمــان در این دیدار که 
معاون مالی و پشــتیبانی ، مدیر امور مالی شــرکت آبفا و 
مدیر امور مناطق مدیریت آبفا شهرســتان کرمان حضور 
داشــتند دلجویی و قدردانی از بازنشستگان را بسیار حائز 
اهمیــت خواند و عنــوان کرد : بازنشســتگان که بعضاً به 
لحاظ بیمــاری ضعیف و ناتوان به نظر می رســند روزی 
همچنــان توانمند و با قــدرت اجرای عملیات آبرســانی 
و شــبکه فاضلاب را انجام می دادند کــه تصور آن برای 
شــاغلان تقریباٌ غیرممکن اســت زیرا در سالهای ابتدایی 
تأســیس شــرکت آب و فاضلاب واگذاری پــروژه ها به 
پیمانکار مرســوم نبود و بســیاری از پروژه هــا با بازوی 
توانمند بازنشســتگان امروزی به ســرانجام رسیده است 
پس دلجویی از این بازنشســتگان از کارافتاده مرهمی بر 

دردهایی است که در گذر زمان به آن مبتلا شده اند.
وی افزود: در این دیدارها علاوه بر دلجویی از این عزیزان 
و قدردانی از زحمات سالیان متمادی ها در خدمت رسانی 
به مردم،از  رهنمود و تجربیات این بزرگواران در راســتای 

خدمت بهتر به شهروندان استفاده می شود .

2 پروژه امور آب و فاضلاب کهنوج افتتاح شد
: امروز  کرمان-فرسنگی-خبرنگاریادگار 

بــا حضور عیدی فرماندار کهنوج، یوســف زاده مدیر امور  
آب و فاضلاب و تنی چند از مســئولین دو پروژه امور آب 
و فاضــلاب با اعتبار ۱۲ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون ریال به 

بهره برداری رسید.
 یوســف زاده مدیر امور آب و فاضلاب در حاشــیه افتتاح 
و بهره برداری از پروژه خط برق فشــار متوسط چاه های 
دشــت رضاآباد، گفت: این پروژه به طــول ۲۰۳۴ متر با 
اعتبــار ۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریــال از محل اعتبارات 

اقتصاد مقاومتی به بهره برداری رسید .
همچنین پروژه محوطه ســازی ساختمان اداری امور آبفا 

کهنوج نیز با حضور فرماندار آغاز شد.
یوســف زاده دراین زمینه با بیان ایــن مطلب که تکریم 
ارباب رجوع از مهمترین اهداف این امور است، افزود: این 
پروژه با مســاحت 4000 مترمربع و بــا اعتبار 5 میلیارد 
ریال از محل اعتبارات داخلی شرکت آب و فاضلاب استان 

به بهره برداری رسید.

 ساوجبلاغ – عبدالله مظفری 
-خبرنگاریادگار امروز :  

جشن چهل و یکمین سالگرد 
با  اســلامی  انقلاب  پیروزی 
شهدا،   معظم  خانواده  حضور 
شــورای  اعضای  و  رئیــس 
اســلامی شهر ، مســولین ، 
دانش آموزان و شــهروندان 
انقلابی شهرستان ساوجبلاغ 
در مجتمع فرهنگی هنری ۹ 
امیر  .دکتر  برگزار شــد  دی 
بهمنی شــهردار هشتگرد در 
این مراســم با عرض تبریک 

پیروزی انقلاب اســلامی ، به اهمیت تکریم مادران و همســران شهدا اشاره کرد و 
امنیت کشور را ثمره خون شهدای گرانقدر دانست .

بهمنی با گرامیداشــت یادو خاطره ســردار شهید حاج قاسم ســلیمانی و با تقدیر 
و تشــکر از حمایت رئیس و اعضای شــورای اسلامی شــهر در اجرای برنامه های 
فرهنگی ، به ارائه بخشــی از عملکرد شهرداری در حوزه عمران و آبادانی پرداخت. 
وی اجرا و  آماده ســازی دهها پروژه عمرانی توســط شــهرداری از قبیل  احداث 
جاده کمربندی جنوبی شــهر ، زمین چمن مصنوعی در شــهرک وحدت  ، احداث 
ســاختمان اداری آرامســتان  امامزاده جعفر)ع( ، جدولگذاری ، کفپوش و آسفالت 
معابر و نیز پروژه بزر گ و زیرســاختی جداســازی آب خام فضای سبز از آب شرب 
شهری و آبرسانی به بوستانهای شهر را حاصل مشارکت شهروندان و تلاش مدیریت 

شهری عنوان کرد .
شــهردار هشتگرد گفت : انقلاب شــکوهمند اسلامی ایران که مبتنی بر آموزه های 
نورانی مکتب ســرخ عاشــورا و در  تداوم مســیر پیامبران و ائمه هدی ســلام الله 
علیهم اجمعین اســت، ثابت کرد که با اتکا بــه  خدامحوری و خودباوری و اتحاد و 
یکپارچگــی می توان در مقابل  زورگویان و ظالمان عالم ایســتاد و ملتی را از  زیر 

سلطه استبداد و استعمار رهانید.
وی با تقدیر از برگزار کنندگان مراســم از کلیه هموطنان و شهروندان دعوت نمود 
تا بار دیگر با حضور باشــکوه و یکپارچه در راهپیمایی ۲۲ بهمن ، اتحاد ، همدلی و 
وفاداری خود را به نظام مقدس جمهوری اســلامی ابراز و برگ زرینی بر افتخارات 
این ســرزمین بیافزایند .تجلیل از خانواده معظم شــهدا ، کارآفرینان،  ورزشکاران 
و دانــش آموزان برتر ، اجرای طنز ، شــعبده بازی ، خوانندگی و ســرود انقلابی از 

بخشهای متعدد این برنامه بوده است .

اصفهان -مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
طی نشســتی با حضور مهندس منصــور یزدی زاده 
مدیرعامل ذوب آهن اصهفان و دکتر هوشنگ طالبی 
رئیس دانشگاه اصفهان که  در این دانشگاه برگزار شد، 
تفاهم نامه همکاری بین این دوسازمان امضاء و مبادله 

گردید .
مهنــدس یزدی زاده در این نشســت بــا بیان اینکه 
همکاری های ذوب آهن و دانشــگاه اصفهان پیش از 

تبادل تفاهم نامه به ویژه در دو زمینه آب و معدن آغاز شده است گفت : بودجه تحقیقاتی ذوب آهن 
اصفهان نسبت به سال گذشته افزایش قابل توجهی یافته است و در صورت اثر بخش بودن این پروژه 

های تحقیقاتی ، هیچ گونه محدودیتی در اجرای پروژه های بیشتر نخواهیم داشت .
وی افزود : این دو سازمان ، پیشینه و قدمت بسیاری در این منطقه دارند و به دلیل جامعیت فعالیت ها 

، از اشتراکات بسیاری نیز برخوردارند و لذا زمینه همکاری های متقابل فراهم است .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشاره به افتتاح دفتر مشترک همکاری این شرکت با دانشگاه آزاد ، از 
اعتقاد راسخ ذوب آهن به توسعه همکاری با دانشگاه ها خبر داد و ابراز امیدواری نمود که این تفاهم نامه 

، نتایج و پیامدهای مثبت و ارزنده ای به همراه داشته باشد .
دکتر هوشــنگ طالبی رئیس دانشگاه اصفهان نیز گفت : دانشگاه های نسل چهارم محدود به کلاس 
های درس نیستند و ارتباط گسترده ای باجامعه و نیازهای آن دارند . با توجه به اینکه صنعت ، بخش 
بزرگی از جامعه اصفهان را تشکیل می دهد لذا این دانشگاه باید ارتباط خود را با بخش صنعت بیش 

از گذشته توسعه بخشد .
وی ، ذوب آهن اصفهان را یکی از ریشه دارترین صنایع کشور دانست و گفت : هنگامی که این مجتمع 
عظیم صنعتی تاسیس شد ، زندگی بسیاری از مردم به آن وابستگی پیدا کرد و تا کنون این اثر گذاری 

ادامه دارد و تاثیرات مثبت آن در صنعت کشور قابل مشاهده است .
رئیس دانشگاه اصفهان از گرایش مدیریت فعلی ذوب آهن اصفهان به توسعه ارتباط با دانشگاه قدردانی 
نمود و گفت : امیدوارم بتوانیم در عملیاتی کردن این تفاهم نامه موفق باشیم و اعتماد بخش صنعت را 

بیش از گذشته جلب نماییم .
وی ، مزیت اصلی دانشگاه اصفهان را جامعیت آن دانست و گفت : این دانشگاه علاوه بر مباحث فنی در 
بحث علوم انسانی نیز از جایگاه خوبی برخوردار است و با 16 هزار دانشجو ، 7 هزار دانشجوی تحصیلات 

تکمیلی و 650 عضو هیات علمی پتانسیل خوبی برای ارتباط با صنعت دارد .
همچنین در این نشست یک سندهمکاری نیز بین دانشکده علوم تربیتی و روان شناسی دانشگاه اصفهان 
و ذوب آهن توسط مهندس مهدی بهرامی معاون منابع انسانی و امور اجتماعی ذوب آهن و دکتر محمد 

رضا عابدی رئیس دانشکده مذکور امضاء گردید .
مهندس مهدی نصر معاون برنامه ریزی و توسعه ، مهندس شیرین پرور مدیر تحقیق و توسعه و دکتر 
امینی مدیر آموزش و توسعه منابع انسانی ذوب آهن و همچنین دکتر رسول رکنی زاده معاون پژوهش 
و فناوری و جمعی دیگر از مسئولین دانشگاه اصفهان در این نشست حضور داشتند و در خصوص اهمیت 

ارتباط صنعت و دانشگاه و فعالیت های مشترک ذوب آهن اصفهان و دانشگاه اصفهان سخن گفتند .

ذوب آهن  و دانشگاه اصفهان تفاهم نامه علمی ، پژوهشی و 
آموزشی امضا کردند

جشن باشکوه سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در شهر 
هشتگرد برگزارشد
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بانــک ملت در آذرماه با وجــود آنکه ۱۶ درصد از 
تســهیات خود را به  تســهیات ارزی اختصاص 
داده، اما سهم تسهیات مشارکت مدنی  همچنان 
چشــمگیر است و در ســوی دیگر درآمد بانک از 
محل ارائه  تســهیات بیش از ســود سپرده های 
بانکی طی ۹ ماهه امســال بوده اســت. بر اســاس 
آمار و اطاعات بورســی منتشر شده از سوی بانک 
ملت، این  بانک در آذرماه ســالجاری ۵۴۰ هزار و 
۹۸۵ میلیارد و ۸۹۳ میلیــون و   ۳۰۰ هزار تومان 
ســپرده دریافت کرده که ۵۶ درصد آن مربوط به 
 سپرده های قرض الحسنه ریالی و ۳۳ درصد مربوط 
به ســپرده های کوتاه  مدت بوده اســت. در همین 
مدت بانک ملت ۵۳۰ هزار و ۴۱۳ میلیارد و ۷۳۳ 
میلیون و   ۱۰۰ هزار تومان را به عنوان سپرده های 
تســویه شده در آمار خود  آورده است که بیشترین 
سهم به ســپرده های قرض الحسنه جاری ریالی و 
 سپرده های کوتاه مدت اختصاص دارد. ناگفته نماند 
که سپرده های جاری  آنچنان ماندگاری در حساب 
های بانکی ندارد و نمی توان نگاه بلند مدت  به این 
ســپرده ها داشت؛ زیرا به دسته چک متصل بوده و 
هر لحظه  امکان خروج سپرده از این حسابها وجود 

دارد. حال با این تفاســیر بانــک ملت در ماه آذر از 
محل سپرده های دریافتی  میزان ۱۳۰۴ میلیارد و 
۶۵۸ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان را به عنوان  ســود 
سپرده های ســرمایه گذاری شناسایی کرده که ۲۳ 
درصد آن مربوط  به ســپرده های کوتاه مدت، ۴۵ 
درصد مربوط به ســپرده های بلند مدت  یک ساله 
و ۲۴ درصد مربوط به گواهی سپرده ویژه سرمایه 
گذاری عام  است. اما در نهایت بانک ملت در ۹ ماهه 
امســال ۱۰ هزار و ۸۹۵ میلیــارد و   ۳۳۷ میلیون 
و ۴۰۰ هــزار تومان به عنوان ســود ســپرده های 
 ســرمایه گذاری شناسایی کرده که بیشترین سهم 
برای سپرده های کوتاه  مدت، سپرده های بلند مدت 
یک ساله و گواهی سپرده های ویژه  سرمایه گذاری 
عام بوده اســت. حال با این شــرایط بانک ملت در 
آذرمــاه ۵۱ هزار و ۱۲ میلیــارد و ۲۵۰  میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان به عنوان تسهیات پرداخت کرده 
که ۳۱  درصد به عنوان مشارکت مدنی، ۱۶ درصد 
تسهیات ارزی و ۹ درصد  به عنوان فروش اقساطی 
بوده و نکته قابل توجه آن است که سهم  تسهیات 
قرض الحســنه در این ماه فقط یک درصد معادل 
۶۶۷ میلیــارد و   ۴۴۳ میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان 

بوده است. بررســی نسبت تسهیات قرض الحسنه 
اعطایی بانک ملت به سپرده های  قرض الحسنه پس 
انداز ریالی این بانک نشان از آن دارد که این بانک 
 در آذرماه فقط یک درصد سپرده های قرض الحسنه 
پس انداز ریالی  دریافتی را به عنوان تسهیات قرض 
الحسنه ارائه کرده است. البته  ناگفته نماند که این 
بانک در پایان ۹ ماهه با توجه به وصولی ســپرده 
ها  و بازگشت مقادیری از تسهیات پرداختی، ۸۳ 
درصد منابع  قرض الحســنه خود را به این ردیف از 
تسهیات اختصاص داده اســت. در این مدت ۳۸ 
هزار و ۶۹۶ میلیــارد و ۴۵۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 
 تومان تســهیات وصولی بانک بوده و مشــارکت 
مدنی سهم قابل توجهی  داشته است. بانک ملت از 
محل ارائه تسهیات بانکی در آذرماه ۲۰۶۲ میلیارد 
و   ۴۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان درآمد کسب کرده 
که بیشــترین منبع  درآمد بانک از محل تسهیات 
مربوط به فروش اقســاطی و مشارکت  مدنی بوده 
است و این میزان درآمد در ۹ ماهه سال جاری در 
حدود ۱۸  هزار و ۹۵ میلیارد و ۹۴۴ میلیون و ۶۰۰ 

هزار تومان بوده است.

بهترین روش درمان اعتیاد چیست
محمدهادی فــرح زادی رییس کمیته پژوهش انجمن صنفی مراکز 
درمان  اعتیاد کشور، درمان اعتیاد با استفاده از داروهای جایگزین به 
همراه  مداخات غیر دارویی )مشاوره فردی، آموزش بیمار و خانواده، 
 مشاوره خانواده و خدمات مددکاری( را بهترین، موثرترین و مقرون 
به  صرفه ترین روش درمانی می داند و می گوید: انتخاب روش درمان، 
نوع  دارو و میزان آن باید تنها از طریق مشــورت با پزشک درمانگر 
دوره  دیده، روانپزشــک و... انجام شود و اعتماد به سایر افراد ممکن 

است  دردسرهای غیرقابل جبرانی به همراه داشته باشد. 
فــرح زادی با بیان اینکه بیماری اعتیاد بیماری چند عاملی اســت، 
اظهــار  کرد: برای درمــان این بیماری چند وجهــی باید بر تمامی 
جنبه هــای  پدیدآورنده آن مداخله کرد، به طــوری که باید درمان 
شــامل پکیج کاملی  از مداخات دارویی و غیردارویی باشد تا بتواند 
پاســخگوی نیازهای  فردی، روانی، طبی، خانوادگی، شغلی، قضایی، 
اقتصادی،... بیمار  باشد و هر نوع درمانی که حتی یکی از این نیازها 
را فراموش کند  محکوم به شکســت درمــان و عود بیماری در فرد 
معتاد خواهد بود. به گفته وی و طبق پژوهش های صورت گرفته در 
حوزه درمان اعتیاد،  مشخص شده است که کماکان درمان جایگزین 
با دارو )متــادون،  بوپرنورفین، اپیوم، تینکچر،...( به همراه مداخات 
غیر دارویی   )مشاوره فردی، آموزش بیمار و خانواده، مشاوره خانواده، 
خدمات  مددکاری( بهترین، موثرترین و مقرون به صرفه ترین روش 
درمانی  است. اثرات این مدل درمان در کاهش آسیب اعتیاد، کاهش 
رفتارهای  پرخطر، کاهش بیماری های طبی، کاهش جرم و بزهکاری 
و افزایش  بهره وری فردی، شــغلی، خانوادگی و اجتماعی است، اما 
شرط موفقیت  این مدل درمانی، اعتماد سیاست گذاران، مسئولان و 
خانواده ها به آن  است و جامعه ای که این مدل درمانی در آن نهادینه 

شده باشد افراد آن  جامعه آسیب کمتری از اعتیاد خواهند برد. 
مدیر مرکز تحقیقات اعتیاد و علوم رفتاری دانشــگاه علوم پزشکی 
یزد با  بیان اینکه رویکرد درمان با داروهای جایگزین شامل دو مدل 
رویکرد  پرهیزمدار و رویکرد کاهش آســیب است، گفت: در رویکرد 
پرهیزمــدار  مصرف مواد و حتی داروی جایگزین به طور کامل قطع 
می شود و در  رویکرد کاهش آسیب، مصرف مواد به طور کامل قطع 

شده و درمان  دارویی و غیردارویی نگهدارنده در آن حفظ می شود. 
فــرح زادی ادامــه داد: اما نگاه بیشــتر مردم و حتی مســئولان و 
 سیاســت گذاران بر رویکرد پرهیزمدار اســت و اغلب قائل به قطع 
 مصرف دارو هســتند، حتی در برخی مواقع بر طولانی بودن درمان 
 بیماران خرده می گیرند، این در حالیســت کــه فقط در بیماران با 
وابستگی  پایین که هنوز دچار عوارض مصرف مواد نشده اند )هرچند 
تعداد کمی  از مصرف کنندگان را شامل می شوند( باید انتظار درمان 
پرهیزمدار  داشت و بالعکس در گروه کثیری از بیماران که با عوارض 
شدید  جسمی و روانی و رفتارهای پرخطر همراه است و هرچه طول 
دوره  درمان طولانی تر باشد احتمال موفقیت در درمان بالاتر خواهد 
رفت. رییس کمیته پژوهش انجمن صنفی مراکز درمان اعتیاد کشور 
با بیان  اینکه با تغییر شــیوه و نوع مصرف مواد از مواد مخدر سنتی 
و نیمه  صنعتی بــه مواد محرک و توهــم زای صنعتی رویکردهای 
درمانی نیز در  حال تغییر هستند، تاکید کرد: درمان های غیردارویی 
و مشــاوره ای  منســجم تر و قوی تر مانند درمان گروهی ماتریکس، 
درمان های شــناختی  رفتــاری و درمان هــای افزایش دهنده تعهد 
بیمار در پاکی مورد نیاز است.  تحریک مغناطیسی مغز و همچنین 
تحریــک الکتریکی مغــز نیز از  روش های نویــن در درمان اختال 
مصرف مواد محسوب می شود.  استفاده از برنامه های منظم فعالیت 
فیزیکی و شــبکه های اجتماعی در  درمان وابســتگی به مواد مورد 
توجه پژوهشــگران قرار دارد. بنابر اظهارات وی، داروهای مختلفی از 
گروه هــای مختلف و با عملکرد  متفاوت در درمــان اعتیاد در حال 
آزمایش است، اما هیچ یک نتوانســته اند  به اندازه داروی متادون و 
بوپرنورفین ایمنی بالا، عوارض پایین و  اثربخشی قابل قبولی داشته 
باشــند. انتخاب روش درمان، نــوع دارو و  میزان آن نیز باید تنها از 
طریق مشــورت با پزشــک درمانگر دوره دیده،  روانپزشک و پی اچ 
دی اعتیاد انجام شود و اعتماد به سایر افراد ممکن  است دردسرهای 

غیرقابل جبرانی را به همراه داشته باشد. 

حذف دفترچه های بیمه،
طرحی از روزهای دور تا امروز

حذف دفترچه های بیمه ســامت اگرچه به گفته مسوولان صرف جویی 
 میلیــاردی به دنبال دارد، اما صرفه میلیاردی هنوز موجب نشــده این 
 پروژه که در راستای توسعه دولت الکترونیک است، با گذشت چند سال  

 از زمانی که مطرح شده، کاما اجرایی شود. 
کارایی دفترچه بیمه این اســت که هویت مراجعه کننده را بررســی و 
اعام  می کند که شــخص اســتحقاق بیمه درمانی دارد یا خیر. این در 
حالی اســت  که این دفترچه قابلیت جعل شدن دارد؛ دفترچه هایی که 
صادرکننده ها  صادر نکردند یا تاریخ آن ها تمام شده است اما بیمه برای 
آن ها پرداخت  می شــود و این ضرر نظام بیمه ای کشور است که سالانه 

هزینه میلیاردی  دارد. 
بنابراین اگرچه از مدت ها پیش و در راستای پرونده الکترونیک  سامت، 
تاش برای حذف دفترچه های بیمه ســامت و جایگزینی آن ها با  کد 
ملی در حال انجام است؛ هرچند این تاش ها در این مدت هنوز هم به 
 نتیجه نرسیده و در مراجعه به مراکز درمانی، همچنان از افراد دفترچه 
 بیمه دریافت می شــود، اما مدیرعامل ســازمان بیمه سامت نسبت به 

حذف  دفترچه کاغذی بیمه تا سال ۱۴۰۰ ابراز امیدواری کرده است. 
این در حالی اســت که رضا باقری اصل  دبیر شــورای اجرایی فناوری 
 اطاعات- بیش از دو ســال پیش با تاکید بر تاش برای حذف دفترچه 
 بیمه در راســتای توســعه دولت الکترونیک اظهار کرده بود: این پروژه 
 تحت شــبکه داخلی وزارت بهداشت اســت و نیازی به اینترنت ندارد و 
 ذی نفع آن وزارت بهداشت، وزارت رفاه و بیمه ها هستند. در حال  حاضر 
در دوران آزمایــش هســتیم و برقراری آن را چــک می کنیم. یک  ماه 
طول می کشد تا شــرکت هایی که نرم افزارهای بیمارستانی را نوشتند، 
 پیاده سازی را انجام دهند اما نهایتا اجرای پروژه تا یک ماه آینده است. 
از این اظهارات در اردیبهشــت ماه سال ۹۶، بیش از دو سال می گذرد 
و  هنوز هم پروژه حذف دفترچه های ملی به ســرانجام نرسیده است. به 
 اذعان مســوولان در آن زمان، در دوران گذار دفترچه بودیم اما امکان 

 بررسی آن وجود دارد که به مرور کا دفترچه را حذف  کنیم.  

نیروهای بومی در اولویت آگهی های استخدام

اهــم خبرهای این هفته حوزه کار و تعاون به راه اندازی ۲۰۰۰ صندوق 
 محلی در اســتانهای مختلف، تعیین تکلیف کارگران مشاغل پروژه ای و 
 ســاختمانی، اولویت نیروهای شایســته بومی در آگهی های استخدام و 

 افتتاح ۳۲۲ طرح تعاونی اختصاص داشت. 
در هفته ای که گذشــت مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از پرداخت 
  ۱۹۷۱ میلیارد تومان تســهیات اشــتغال روســتایی خبر داد و گفت: 
با  توجه به اســتقبال متقاضیــان، صندوق کارآفرینی امید با بررســی 
پتانسیل ها  و ظرفیت های منطقه ای به منظور حمایت از کسب و کارها 
و بهبود  اقتصاد و معیشت روستائیان در استان هایی که تاکنون موفق به 
پرداخت   ۸۰ درصد اعتبار اباغی خود از مراحل ســوم و چهارم اشتغال 
 روســتایی شــده اند، ۱۶۷ میلیارد تومان اعتبار مازاد معادل ۲۰ درصد 

 اعتبار اباغی اختصاص داده است. 
نوراله زاده از ایجاد ۱۱۴ روستای بدون بیکار در کشور خبر داد و  افزود: 
شناسایی کســب و کارهای محلی،توانمندســازی روستاییان و  ارتقای 
ســرمایه های اجتماعی مهمترین دستاوردهای صندوق در این  طرح به 

شمار می رود.              
وی از راه اندازی ۲۰۰۰ صندوق محلی در استانهای مختلف کشور خبر 
 داد و گفت: هدفگذاری ایجاد ۱۰۰۰ صندوق دیگر نیز در دســتور کار 

 قرار دارد. 
از دیگر خبرهای این هفتــه، افتتاح و بهره برداری از ۳۲۲ طرح تعاونی 
 بود.آنطور که معاون تعــاون وزیر کار گفته طی هفته آینده ۳۲۲ طرح 

 تعاونی در سراسر کشور به طور همزمان آغاز به کار خواهند کرد. 
به گفته وی بیــش از ۵۰ درصد پروژه های تعاونــی، در حوزه تولید و 
 مابقی طرح ها در حوزه مسکن و خدمات است و به لحاظ سرمایه گذاری 

 بخش مسکن، دارای سهم بیشتری در پروژه های مذکور است. 
محمد شــریعتمداری که این هفته برای افتتاح طرح های دهه فجر به 
 عســلویه ســفر کرده بود اشــتغال را از مطالبات به حق مردم عسلویه 
 دانســت و گفت: وجود بیکاری و فقر در کنار تاسیســات عظیم نفت و 
گاز  عسلویه پذیرفتنی نیســت و عاوه بر تامین حداقل های مورد نیاز 
مردم  در این منطقه باید توانمندسازی آنها هم در دستور کار قرار گیرد. 

وی اســتخدام های خارج از فراخوان و اســتفاده از نیروهای غیربومی 
در  فراخوان های اســتخدام را ممنوع اعام کــرد و گفت:در آگهی های 

استخدام  اولویت با نیروهای بومی شایسته است. 
وزیــر کار همچنین از پرداخت تســهیات قرض الحســنه به ۱۶ هزار 
 روســتایی تحت پوشــش بیمه روستاییان و عشــایر خبر داد و گفت: 
صندوق  بیمه روســتاییان و عشایر به ۱۶ هزار روستایی تحت پوشش ۳ 

میلیون  تومان وام قرض الحسنه پرداخت می کند. 

ســازمان تعزیرات حکومتی، دستگاهی عریض و طویلی 
است که در چند  سال گذشته هرگاه مردم نیاز به حضور 
آن در روزهای گرانی و  نازســازگاری بازار داشته اند، پا 
پس کشیده و خود را مشغول کارهای  خُرد مثل برخورد 

با چند مغازه دار کرده است! 
بامــداد جمعه 24 آبــان بود که به یکباره رســانه ها از 
افزایش قیمت بنزین  آزاد از هزار تومان به 3 هزار تومان 
و اختصاص بنزین ســهمیه  ای بــه  خودروها با تصویب 
دولت خبر دادند؛ خبری کــه بافاصله با  واکنش هایی 
از سوی مردم و بعضاً نیز برپایی برخی اعتراضات همراه 

 شد. 
یکی از نگرانی ها به دنبال افزایش قیمت بنزین، افزایش 
نرخ کالاها و  خدمات از ســوی اصناف مختلف به بهانه 
افزایش قیمت بنزین بود؛  مســئله ای کــه مقام معظم 
رهبری نیز 26 آبان در ابتدای جلســه درس  خارج فقه 
آن اشــاره کردنــد و فرمودند: »افزایــش قیمت بنزین 
موجب  افزایش قیمت دیگر کالاها نشود؛ مسئولین هم 
البته دقّت کنند، مواظبت  کنند، هرچه ممکن اســت از 
مشــکات این کار کم کنند. حالا مــن دیروز  دیدم در 
تلویزیون که بعضی از مســئولین محترم آمدند گفتند 
کــه ما مراقبیم  که این افزایــش قیمت موجب افزایش 
قیمت اجناس و کالاها نشــود؛ خب  بله این مهم است، 
چون الان گرانی هســت، بنا باشــد باز اضافه شود این 
 برای مردم خیلی مشکات درست می کند، باید مراقبت 

کنند.« 
از جمله دســتگاه هایی که به طور خاص در بحث مقابله 
و برخورد با  گران فروشی وظیفه دارد، سازمان تعزیرات 
حکومتی اســت؛ سازمانی  که شــاید یک دهه یا حتی 
بیشــتر اســت که دیگر کارآیی لازم را ندارد اما  با این 
حال سید یاسر رایگانی سخنگوی آن پس از فرمایشات 
رهبر  معظم انقاب درباره مراقبت مســئولان از سرایت 
نکردن افزایش قیمت  بنزین به قیمت سایر کالاها اعام 
کرد: در راســتای اجرای تدابیر رهبر  معظم انقاب که 
فرمودند انتظار دارند مسئولان مراقبت کنند تا افزایش 
 قیمتی در بازار ایجاد نشود و منجر به اذیت مردم نشود، 

تعداد گشــت های  مشترک تعزیرات را در سراسر کشور 
2 برابــر کردیم و مدت  زمان  حضورمان در ســطح بازار 
را به ســاعات شب رســاندیم. در همین راستا،  مدیران 
کل سراسر کشور موظف شدند در صورت وقوع تخلفات 
 احتمالی، شــعب ویژه ای را بــه پرونده های این موضوع 
اختصاص دهند و  مقرر شــده رسیدگی  به این پرونده ها 
خارج از نوبت باشــد و حداکثر طی  یک هفته نیز احکام 

مربوطه صادر و به هموطنان اعام می شود. 
اما سؤال اساسی این است که تعزیرات چگونه می خواهد 
با گرانی  کالاها و خدمات به بهانه افزایش قیمت بنزین 
مقابله و برخورد کند؟ آیا  در شــرایط فعلی که همگان 
معتقدند شــرایط خاصی اســت، اختیــارات و  قوانین 
تعزیرات می تواند بازدارنده باشد؟ آیا اصاً تعزیرات برای 
چنین  روزهایی می تواند دستگاه موثری به شمار برود؟

نمونــه بارز گرانی ها بعد از افزایش نرخ بنزین، بالا رفتن 
قیمت خودرو  در بازار اســت به طــوری که بنابر اذعان 

سخنگوی تعزیرات، قیمت  برخی خودروها روزانه تا 10 
میلیون تومان نیز افزایش می یابد!! اما  ســؤال اینجاست 
کــه آیا تعزیرات واقعاً می تواند بــا این تخلفات برخورد 
 کنــد؛ تعزیراتی که هر بار توپ را بــه زمین این  و آن 
می اندازد. بهمن ســال گذشته که خودرو به شدت گران 
شد، ســخنگوی تعزیرات  گفت: »در مورد گرانی خودرو 
با شــکایت مردم مواجه هســتیم اما در این  شرایط با 
توجه به ســکوت ســازمان حمایت مصــرف  کنندگان 
و  تولیدکننــدگان که متولی اصلی اســت و نبود قیمت 
مشخص، ورود  تعزیرات به بازار خودرو مناسبتی ندارد و 

فعا امکان نظارت نداریم.« 
بهمن امســال هم که بار دیگر قیمت خودرو بی ضابطه 
و قاعــده روز به  روز گران شــده و حتــی صدا رئیس 
قوه قضائیه را در آورده و آیت الله  رئیســی از مســئولان 
وزارت صمت، تعزیــرات و ســازمان حمایت از  حقوق 
مصرف کنندگان خواســته نظارت همه جانبه داشــته 

باشند، ســخنگوی  تعزیرات طی چند ساعت به سرعت 
واکنش نشــان داد و این بار توپ را  به زمین سایت های 
فروش و دادســتانی انداخت و گفت: از دادستانی  تقاضا 
می کنیم به نرخ گذاری در سایت های فروش ورود کنند 
زیرا  قیمت سازی در این سایت ها یکی از دلایل افزایش 

بی ضابطه قیمت  خودرو است. 
البته او بار دیگر با تکرار همان حرف ها و اســتدلال های 
قدیمی گفت:   آماده هســتیم در صورت تعیین ضابطه 
برای قیمــت خودرو و همچنین  گزارش دســتگاه های 
نظارتی همچون اتحادیه ها و ســازمان صنعت،  معدن و 
تجارت به تخلفات در این حوزه در اســرع وقت و حتی 

در  روزهای تعطیل رسیدگی کنیم. 
امــا علت ایــن همه انفعال ســازمان عــرض و طویلی 
همچون تعزیرات  چیست؟ مگر غیر از این است که تمام 
تاش های این ســازمان باید منجــر  به اصاح قیمت ها 
شود؟ آیا این همه عدد و رقم اعامی سخنگوی  تعزیرات 
در نشســت های خبری چند هفته یکبــار خود، اعام 
نتیجه ای هم  در افزایش رضایت مــردم، بازدارندگی از 

تخلفات و از همه مهمتر  اصاح قیمت ها داشته است؟
بسیاری از کارشناســان معضل را در قانون قدیمی و از 
کارافتــاده  تعزیرات می دانند؛ قانونی که دســت و پای 
تعزیرات را بسته و فقط شأن  رسیدگی به آن داده اما با 
این حال همین تعزیرات با همین قوانین موجود  فعلی، 
در سالیانی نه چندان دور در تمام صحنه ها حاضر بود و 

به  صورت قاطع نیز برخورد می کرد. 
با این حال حتی اگر مشکل را در قانون تعزیرات بدانیم، 
مگر اصاح  یک قانون چند ســال زمان نیاز دارد؟! مگر 
تهیه پیش نویــس و اصاح  قانون موجود و تصویب یک 
قانون روزآمد با اختیارات مناســب در  مجلس شــورای 

اسامی چند سال زمان نیاز دارد؟! 
در ســال های اخیر هر زمان از مســئولان درباره لزوم 
و وجــوب تغییر در  قانون و افزایش اختیارات ســازمان 
تعزیرات سؤالی پرسیده شده است،  آنها ضمن تأیید این 
انتقاد، از رایزنی ها در این راستا خبر داده اند اما  هیچگاه 

خبری از عملی شدن این رایزنی ها اعام نشد! 

 »پای لنگ تعزیرات« در مقابله با تورم های تحمیلی به مردم
خبر
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افقي :

  1 - هر طبقه ســاختمان، طبقه عمارت - دسته 
و گروه - صاحبخانه 2 - مشــكین شهر سابق - 
نقــاش اســپانیایی درقرن 19 - از ورزشــهای 
رزمــی 3 - قورباغــه درختــی - گهــواره بچــه 
- ذلیل و خوار - ســازمان جاسوســی، سازمان 
جاسوسی آمریكا 4 - شاه مغول - جلگه وسیع، 

جلگه بزرگ علفزار 
5 - كشــور اروپایــی - حقه - گوســفند جنگی 
6 - بــرآوردن خواهــش، روا شــدن دعــا 7 - 

جدیــد - حرف پیروزی، ضمیر غایب، جانشــین 
او - ضمیر داخلی، داخل، دوم شــخص مفرد 8 

- چاره و علاج - نوعی جنون 
9 - پسوند شــباهت 10 - بنیانگذار جمهوری 
چین - شهر استان یزد 11 - رودی در روسیه 
- رشــد كــردن، گوالیــدن - افســوس - صد 
و یــازده 12 - لــولای پــا، مفصــل پــا - مخلوط 
ســاختمانی - ســماق 13 - جعبــه جواهر - به 
رو خوابیــده - صحنه نمایــش، آفت غلات، رود 

اروپایی
 14 - نام ســیاح معــروف ایتالیایی - تســخیر 
شده، تصرف شــده، رام و مطیع - نزدیک بین 
15 - شــهر افغانســتان - نشســته - اســتاد 

كارهای ساختمانی

عمودي :
 1 - ملا، پیشوای روحانی - قسمت درونی پلک 
چشــم 2 - لوكس - اثری از تسواك نویسنده 
اتریشــی - ضمیر اشــاره، اشــاره بــه دور، از 
خواهــران برونتــه - بانــگ كلاغ 3 - ویتامیــن 
انعقاد خون، ویتامین جدولی - نفس خســته - 
رمز عملیات فتح المبین 4 - پول كره - میرنده 
- نیمتنه، یار شلوار 5 - توده ریگ - نامی برای 
عنكبوت، تار تننده 6 - باشگاه برزیلی مارسیو 
آموروسو - ســم ها، باد كشنده، باد زهر آلود، 
جمع ســم 7 - از غلات، اتمســفر - دنباله دراز 
ســلول عصبی، جامه فاخر ســیاهرنگ - خدای 
دراویش، خــدای قلنــدر - همراه اســطرلاب، 
نــام بحــری در عــروض 8 - شــهر مذهبی، من 
تبریــزی - نت آخر، عــدد ماه، عــدد كارمندی، 
تاییــد ایتالیایی 9 - وقــت، وقت و زمان، زمان 
- ناراســت - گل و لای - خاشــاك، خــار 10 - 
فوق - از حومه های زیبای شهر پرطراوت رشت 
11 - اثــری از زهرا ناظمــی زاده - بیان كردن 
12 - من و تو، ضمیر جمع، آب تازی - توانایی، 
ضربــات همــراه با پــرش در تكوانــدو - حرف 
همراهی عرب 13 - یكی ازبخشــهای اوســتا - 
نمک اسید استیک - دریا 14 - كوشا، از بروج 
فلكی - از آثار ژان ژاك روســو - حرف تعجب، 
تعجب زنانه، گشــوده 15 - پسیكانالیز - كامل 
و تمــام، همبــازی جری - آكنده، مظهر ســبكی، 

پوشش طیور، مملو، انباشته
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درآمد وام های ملت از سود سپرده ها پیشی گرفت
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خبر خبر 

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز:
مراســم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت 
گاز خراســان رضوی صبح امروز با حضور 
مشــایخی مدیریت گازرسانی شرکت ملی 
گاز ایــران، یزدان پنــاه معــاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری خراسان  رضوی و 
تنی چند از مدیران صنعت نفت اســتان در 
مشهد برگزار شد.  غلامرضا مشایخی در این 
جلسه که در محل سالن خیام اداره مرکزی 
شرکت گاز اســتان برگزار شد اظهار کرد: 
بنده در طول 36 ســال خدمت در جلسات 
مختلف تودیع و معارفه شــرکت داشته ام، 
ولــی این صمیمیت و وفایــی که امروز در 
خراســان رضوی دیده ام بی نظیر بود. وی 
با بیان این مطلب که دوران خوبی با حضور 
مهندس فانی در خراسان رضوی سپری شد 
ادامــه داد: اولین درخواســت از مدیرعامل 
جدید، تکریم و حفظ کرامت نیروی انسانی 
اســت. اولویت تصمیمات ســازمانی باید با 

منابع انسانی باشد. چرا که اگر این عزیزان 
در شــرایط ایدآل فکری خوب قرار داشته 
باشند، بازدهی بسیار بالایی خواهند داشت. 
وی با اشــاره به عملکرد مثبت شرکت گاز 
اســتان در ارتباط با پروژه های گازرسانی 
اظهار کرد: در موضوع گازرسانی به سیستان 

و بلوچستان نیز اســتان خراسان رضوی و 
دیگر اســتانهای گیلان، فــارس، همدان و 
ســمنان عملکرد مثبتی داشتند. مشایخی 
ادامه داد: در چند سال اخیر اتفاقات بسیار 
خوبی در خراسان رضوی رقم خورد. انتظار 
داریم با توجه بــه نگرش مدیرعامل جدید 

شــرکت گاز اســتان جناب آقای افتخاری 
در حوزه پژوهــش و تحقیقات نیز عملکرد 
خوبی از ایشان دریافت کنیم تا یک افتخار 
دیگر برای استان در این حوزه رقم بخورد. 
وی با اشــاره به مصرف روزانه 600 میلیون 
مترمکعــب گاز طبیعــی طــی هفته های 
گذشته در کشور اظهار کرد: نگهداشت این 
شبکه کار بسیار سنگینی است که به لطف 
خدا و همت کارکنــان صنعت گاز در حال 
انجام است. سرپرســت مدیریت گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: مهندس 
فانی قطعا از جمع شــرکت گاز جدا نشده 
و حتمــا در موقعیت دیگــری از توانمندی 
ایشان اســتفاده خواهیم کرد. در پایان این 
مراســم، لوح یادبود علیرضا رزم حسینی، 
استاندار خراسان رضوی و هدایایی از طرف 
مدیران صنعت نفت اســتان به سیدحمید 
فانی مدیرعامل ســابق شرکت گاز خراسان 

رضوی اهدا شد.

پهلوانــی- آباد-مهــری  خــرم 
خبرنگاریادگار امروز:

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
راهداری  پــروژه  لرســتان گفت: ۴۰ 
اســتان  در  جــاده ای  حمل ونقــل  و 

بهره برداری رسید.
عباس شرفی در مراسم افتتاح بیش از 
۴۰ پروژه عمرانی راهداری لرستان در 
خصوص پروژه های استان در دهه فجر، 
اظهــار کرد: در دهه فجر امســال ۴۰ 
پروژه بــا اعتباری بالغ بر ۶۳۰ میلیارد 
ریال از محل اعتبارات ملی تقدیم مردم 
شــد که شامل بیش از ۳۰ دستگاه پل 
در اســتان، روکش آســفالت به طول 
روشنایی  کیلومتر  کیلومتر، ۵/۳   ۱۱۵
و اصــلاح و تعمیر آب بردگی مســیر 
منتهــی به بابازید اســت که  پل های 
فلزی خرپایی کیان آبــاد به طول ۴۸ 
متر و شهید ولی اله آزادی به طول ۶۳ 
متر که در ســیل امسال تخریب شده 
بودند افتتاح و به بهره برداری رسیدند.

وی تصریــح کرد: همچنیــن عملیات 
اجرایی تعداد ۱۳ پروژه شامل پل های 
سپهبد شهید قاسم سلیمانی )بابازید( 
وپران پرویز پل دختر، روکش آسفالت و 

چیپ سیل حفاظتی در سراسر استان 
با اعتبار ۹۰۹ هزار و ۳۳۰ میلیون ریال 
آغاز شــد که امیدواریم هرچه سریع تر 

به بهره برداری برسند.
حجت الاســلام موســوی امام جمعــه 
شهرستان پل دختر نیز با تقدیر از عنایت 
ویژه وزیر راه و شهرسازی و همچنین 
سازمان  مجموعه  شــبانه روزی  تلاش 
راهداری و اســتان گفت: هیچ گاه این 

زحمات بخصوص ایســتادگی مهندس 
حســن نیا و همکارانــش در معمولان 
تا باز شدن محور را فراموش نخواهیم 
کــرد شــب های به یادماندنی که حال 
و هوای دوران دفــاع مقدس و بزرگی 
راهداران و رئیس ســازمان راهداری را 

در آن به عینه دیدیم.
وی افزود: مجموعه ســازمان راهداری 
و استان لرســتان با تلاش خود اتفاق 

نــادری را در بحث پل ها رقم زدند که 
جای قدردانی دارد.

رضایی فرماندار پل دختر نیز با تبریک 
ایام ا... دهه فجــر از زحمات راهداران 
قدردانی کرد و خواســتار توجه بیشتر 

به شهرستان پل دختر شد.
مهندس عبدالهاشــم حسن نیا معاون 
وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای در ادامه 
ســفر خود به شهرســتان پل دختر، با 
خانواده شهید درویش علی شکارچی از 
شهدای شاخص لرستان دیدار و فرزند 
شــهید را مورد تکریم قرار داد. حسن 
نیا در این دیدار بــا تاکید بر برگزاری 
به عنوان  بهمن  راهپیمایی ۲۲  باشکوه 
توصیه شــهدا گفت: امیدواریم بتوانیم 
خدماتی به نحو احسن و در شان مردم 
ارائه دهیم که شــرمنده شهدا نباشیم 
حداکثــر تلاش خــود را بــرای حل 

مشکلات سیل لرستان خواهیم کرد.
مهنــدس خــداداد مقبلــی معــاون 
فخاران  منصور  مهندس  و  برنامه ریزی 
مشاور ریاست و مدیرکل روابط عمومی 
ســازمان راهــداری نیز در این ســفر 

حضور داشتند.

ساری –امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
با حضور مدیرعامل و معاونان مهندســی و توسعه و 
بهره برداری آبفاشهری مازندران، فرماندار و مسئولان 
شهرســتانی، خانواده معظم شــهدا و اقشارمختلف 
-FS۴ مردم ۳ طرح شامل ایســتگاه پمپاژ فاضلاب
۱ ، استانداردســازی و توســعه آزمایشگاه های آب  
وفاضلاب استان )همزمان در ۴ شهر( و برق رسانی و 
حفاظت هوشمند چشمه اسپی او با صرف اعتبار ۳۰ 

میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
آبفاشــهری مازندران، مدیرعامل  به گزارش شرکت 
شرکت ضمن اشاره به طرحهای افتتاح شده در  دهه 
مبارک فجر گفت: این طرحها برای خدمت رســانی 
به مردم ولایتمدار اســتان و آبادانی ایران اســلامی 

افتتاح شد.
مهنــدس مجیدعبدالهــی با بیــان اینکــه درحال 
حاضرشرکت آب و فاضلاب مازندران ۵۸ شهر بالغ بر 
۳ میلیون نفر با احتســاب جمعیت شهری، روستایی 
، توریســت و مازاد را تحت پوشش خدمات آبرسانی 
دارد، افزود:آب شرب مشترکین این شرکت از طریق 
۲۹۸ حلقه چاه ، ۳۰ دهنه چشمه و ۳ سد به ظرفیت 
اســتحصالی ۳۳۸ میلیون متر مکعب در سال تامین 

می شود .
وی ضمن اشــاره به اجرای طرحهــای  فاضلاب در 

شــش شهر ســاری ، جویبار ، بابل ، بابلسر ، نوشهر 
وچالوس با ظرفیت تصفیه خانــه فاضلاب به میزان 
۴۳۰۰۰ متــر مکعــب در روز تصریــح کــرد: طرح 
مطالعات فاضلاب در ۲۵ شــهر اســتان نیز در حال 

اجراست.
مهندس عبدالهی با بیان اینکه در دهه فجر امســال 
در بخش آبفاشــهری مازندران  ۱۲ پروژه آبرسانی و 
فاضلاب با اعتبار ۳۳۱ میلیــارد ریال و برخورداری 
۴۵۶هزار نفر از جمعیت اســتان به بهره برداری می 
رســد، گفت: در بخش آبفاروســتایی نیز ۱۳ پروژه 
آبرســانی با هزینه ۲۷۰ میلیارد ریال و بهره مندی 
۲۰هــزار نفــر افتتاح و یا  بهره بــرداری از آنها آغاز 

می شود.
معاون مهندســی و توسعه آبفاشــهری مازندران نیز 
در ســخنانی با اشــاره به آغاز به کار ایستگاه پمپاژ 
فاضلاب FS۴-۱ نوشــهر با هدف جمع آوری و دفع 
بهداشتی فاضلاب بخشی از خیابان فردوسی شمالی  
و شهید ســلطان محمدی و محدوده مصلی و زندان 
تصریــح کرد: برای اجرای ایــن طرح۲هزار متر لوله 
گذاری شــبکه فاضلاب در اقطار ۲۰۰ و ۳۱۵ میلی 

متری انجام و پست برق نصب و راه اندازی شد.
مهنــدس پرویز یزدان پناه،  ضمن بیــان اینکه این 
طرح ظرفیــت پمپاژ ۷۴۰ متر مکعــب فاضلاب در 

شبانه روز را داراســت افزود: ۲۲ میلیارد ریال برای 
تکمیــل و بهره بــرداری از این طرح هزینه شــد و 

۲۴۰۰ نفر تحت پوشش قرار گرفتند.
همچنیــن معاون بهره برداری آبفاشــهری مازندران 
در آیین  افتتاح طرح اســتاندارد ســازی و توســعه 
آزمایشــگاه های آب وفاضلاب استان  که به صورت 
نمادین در نوشــهر انجام شــد، اظهار داشــت: این 
طــرح با  هدف ارتقای کیفــی خدمات در بخش آب  
وفاضلاب  و متناســب با الزامات استانداردهای ایزو 
۱۷۰۲۵ برای شهرهای بهشهر، بابل، نوشهر و تنکابن 

اجرایی شد.
مهندس محمدرضا محمــودی مجموع هزینه صرف 

شده برای این طرح  را ۴ میلیارد ریال عنوان کرد.
مدیر امور آبفاشــهری نوشــهر نیز با اشــاره به برق 
رسانی و حفاظت هوشمند چشمه اسپی او به منظور 
اجرای پدافند غیرعامل وحفاظت از منابع تامین آب 
و امکان پایش مستمر و به روز از طریق مانیتورینگ، 
تصریــح کرد: این طرح با اعتبــار ۴ میلیارد ریال به 

بهره برداری رسید.
مهندس موسوی، ادامه داد: در این طرح ۱۴۰۰ متر 
برق رسانی ، ۱۰ دستگاه سیستم اتصال زمین  و ۱۰ 
دکل روشــنایی به همراه پروژکتور LED  به قدرت 

۱۰۰ وات تهیه و نصب شد.

 ۴۰ پروژه راهداری لرستان در دهه فجر به بهره برداری رسید

بهره برداری از  3 طرح آبفا مازندران در نوشهر

کرمانشاه -فریده محمدی - خبرنگاریادگار امروز :
 مدیــر صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و 
عشایر استان کرمانشاه از اختصاص تسهیلات ارزان قیمت 
سه میلیون تومانی به مســتمری بگیران تحت پوشش این 

صندوق خبر داد.
ســجاد طاهری اظهار کرد: به مناسبت ایام الله دهه مبارک 
فجر، 10 میلیارد ریال تســهیلات کم بهره به مســتمری 
بگیران تحت پوشــش صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 

روستاییان وعشایر پرداخت خواهد شد.
به گزارش  روابط عمومی صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روســتاییان وعشــایر کرمانشــاه، طاهری مبلغ تسهیلات 
پرداختی به هریک از مستمری بگیران را 30 میلیون ریال 
عنوان کرد و افزود: این تسهیلات بدون قرعه کشی و بی نیاز 
از هرگونه تضامین که در فرآیندهای بانکی رایج و مرســوم 
است به مســتمری بگیرانی که پنج سال ســابقه دریافت 
مســتمری نزد صنــدوق دارند و حداقل مبلغ مســتمری 

ماهیانه آنها سه میلیون ریال است، پرداخت خواهد شد.
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان وعشایر 
استان کرمانشاه اضافه کرد: قریب 333 خانوار از مستمری 
بگیران تحت پوشــش صندوق در اســتان از این تسهیلات 

بهره مند می شوند.
طاهری در ادامه با بیان اینکه به برکت انقلاب و خون شهدا 
امروز در ایران اسلامی شهدا شاهد خدماتی هستیم که در 

بســیاری از کشورهای توســعه یافته ارائه نمی شود، گفت: 
موضوع بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر یکی 
از این خدمات ارزشــمند در حوزه اقتصادی و اجتماعی به 

روستائیان و عشایر است.
وی ادامه داد:  امروز روســتاییان وعشــایر و کشاورزان که 
نقش عمده و بزرگی در تولید و اقتصاد کشور دارند همانند 
سایر اقشار و کارکنان دولت، با حمایت های بی سابقه نظام 
که پرداخت 70 درصد حق بیمه سالیانه این اقشار را بعنوان 
کارفرما تقبل کرده، با حفظ عزت وکرامت انسانی به افتخار 

بازنشستگی نائل آمده و از خدمات نظام تامین اجتماعی با 
کمترین هزینه بهره مند می شوند.

طاهری با بیان اینکه در حال حاضر دراســتان کرمانشــاه 
قریب 76 هزار و 500 خانوار کشــاورز، روستایی وعشایری 
تحت پوشش خدمات وحمایت های این صندوق قرار دارند، 
گفت: ضریب نفوذ بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و 
عشایر دراستان کرمانشاه بســیار بالاتر از متوسط کشوری 

است.
 طاهری شهرستانهای قصرشیرین، دالاهو، اسلام آبادغرب، 
گیلانغرب، کرمانشاه، کنگاور، صحنه، سنقروکلیایی، روانسر، 
هرســین، پاوه، جوانرود، ســرپل ذهاب و ثــلاث باباجانی 
را بــه ترتیب دارای بالاترین و کمتریــن ضریب نفوذ بیمه 
اجتماعی دراســتان معرفی و عنوان کرد: ضریب نفوذ بیمه 
اجتماعی روستاییان و عشــایر حتی در آخرین رتبه بندی 
شهرستانهای اســتان بالاتر از متوسط کشوری است و این 
نوید خش آینده روشــن در حوزه شاخص های اقتصادی، 

اجتماعی و فرهنگی در استان کرمانشاه است.
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر 
استان کرمانشــاه ادامه داد: در حال حاضر 76 هزار و 500 
خانوار در اســتان تحت پوشــش خدمات این صندوق قرار 
دارند و از این تعــداد قریب دو هزار خانوار بصورت ماهیانه 

حقوق و مستمری دریافت می کنند.

 76 هزار خانوار کرمانشاهی
  تحت پوشش صندوق  بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر هستند

با اعتباری بالغ بر 7 میلیارد تومان؛
مشعل گاز 4 روستای سوادکوه روشن شد

ساری –امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
بمناســبت دهه فجر، چهار روستای کوهســتانی منطقه سوادکوه با 

هفت میلیارد تومان اعتبار گازرسانی شد.
بــه گزارش روابــط عمومی شــرکت گاز اســتان مازندران،«جعفر 
احمدپــور« مدیرعامــل شــرکت گاز مازندران در آئیــن افتتاحیه 
گازرســانی به چهار روســتای منطقه ســوادکوه، میزان هزینه این 
پروژه هــا را هفت میلیارد تومان برشــمرد و افزود: این پروژه دارای 
۲۶ کیلومتر مسیر انتقال، دو ایســتگاه و قابلیت نصب ۶۰۰ علمک 
اســت و با این اقدام بیش از ۹۰۰ خانوار تحت پوشــش گازرسانی 

قرار گرفتند.
وی بــا اذعان بر کمبود نقدینگی کشــور بر عــدم توقف پروژه های 
گازرســانی اشــاره و از جمله افتتاحیه های پروژه گازرسانی در این 
ایام را افتتاح گازرسانی به ۱۳۳ روستا و یک شهر در منطقه ساری، 
ده روســتا در بهشهر، گازرسانی به صنعت پیشرو همچون نساجی و 

یک روستا در غرب استان عنوان کرد.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران با بیان اینکه گاز مانند آب 
نبوده و برای گازرســانی نیازمند خطوط زیاد انتقال هستیم، افزود: 
برای گازرسانی به یک روستا، انتقال شبکه از عسلویه به طول بیش 
از دوهزار کیلومتر انجام می شود که هزینه دولت برای انتقال گاز به 
مناطق کشور سرسام آوری است اما دولت این مبنا را قرار داده تا در 

هر روستای بالای ۲۰ خانوار گازرسانی انجام شود.
احمدپور با بیان اینکه در گازرسانی حریم ها باید رعایت و مجوزها از 
سازمان های مرتبط اخذ شود، به چند خانواری که در روستای طالع 
گازرســانی برای آنها انجام نشد، اشاره و اظهار کرد: با جدیت پیگیر 

اخذ مجوزات لازم جهت گازرســانی به این چند خانوار هستیم.
وی با اشــاره به اینکه  اســتان مازندران دارای بیشــترین روستای 
گازرسانی شده در کل کشور اســت، افزود:برای روستای بالای ۲۰ 
خانوار، هر علمک تا ۱۲ میلیون تومان هزینه دارد و به 2هزارو ۱۷۵ 
از 3هزار و ۱۰۰ روســتای با قابلیت گازرسانی در استان گاز رسانی 

شــده است، مقرر است تا 2 سال آینده مابقی نیز گازرسانی شوند.
مدیرعامل شــرکت گاز استان مازندران با اشــاره به اینکه از طالع 
رودبار به ســمت گدوک 47 روســتا وجود دارد که باید گاز رسانی 
شــود، گفت: مجوزهای لازم برای خط انتقال طالع به ورسک اخذ و 
انجام پروژه تا ورسک در مرحله اول در 3 فاز طراحی شد، امیدواریم 
با مشخص شدن پیمانکاران، کلنگ این پروژه همراه با آغاز عملیات 
اجرایی در بهار سال ۹۹ زده شود و با انجام این پروژه، ۴۷ روستای 

استان مازندران و ۴ روستای استان سمنان گازرسانی شود.
گفتنی است این مراسم با حضور فرماندار ، معاون فرماندار، بخشدار 
ســوادکوه و نماینده مردم قائم شهر ، سوادکوه ، جویبار و کیاکلا در 

مجلس شورای اسلامی و اهالی روستاهای منطقه برگزار شد.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور:
 ۲۸۰ کشتارگاه صنعتی طیور
 در سطح کشور فعال است

ارومیه-مینا اصلانی - خبرنگاریادگار امروز :
معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس ســازمان دامپزشکی کشور از 

فعالیت ۲۸۰ کشتارگاه صنعتی طیور در کشور خبر داد.
 علیرضا رفیعی پور در آئین بهره برداری از کشــتارگاه صنعتی مرغ با 
حضور سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی برگزار شد افزود: تنها ۶۰ 
کشــتارگاه از این تعداد به خط ۲ یا همان سیســتم اتوماتیک مجهز 

است.
وی با بیان اینکه رکورد تولید ســالانه ۵.۲ میلیون تن مرغ در کشور 
زده شد و رتبه ۹ دنیا را در تولید مرغ داریم افزود: طی دو سال اخیر، 
سازمان دامپزشکی طرح های ملی متعددی را جهت کمک به مدیریت 

بهداشتی به بخش تولید و بازار ارائه داده است.
رفیعی پور با اشاره به اینکه آذربایجان غربی ۱۲ کشتارگاه مرغ دارد که 
ساعتی ۳۶ هزار قطعه کشتار می کند، گفت: این استان با برخورداری 
از ۶ کشــتارگاه A پلاس کشور رتبه نخســت این واحدها را به خود 

اختصاص داده است.
همزمان بادهه مبارک فجر، کشــتارگاه صنعتی مرغ با حضور »عباس 
کشاورز« سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، »محمدمهدی شهریاری« 
اســتاندار آذربایجان غربی و جمعی از مسئولان اســتانی و محلی در 

پیرانشهر به بهره برداری رسید.
ظرفیت این کشــتارگاه صنعتی مرغ که با صــرف ۶۰۰ میلیارد ریال 
ســرمایه گذاری احداث شــده، چهار هزار قطعه در ســاعت است و با 
بهره برداری از آن برای ۱۰۰ نفر از جوانان به صورت مســتقیم اشغال 

ایجاد می شود.
با حضور سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، ۵۲۶ طرح بخش کشاورزی 
با اعتباری بالغ بر یک هزار و ۳۷۰ میلیارد ریال در سراســر اســتان به 

بهره برداری می رسد.
این طرح ها شــامل ۴۲۳ طــرح در بخش آب و خــاک، ۴۵ طرح در 
بخش منابع طبیعی و آبخیزداری، ۳۱ طرح عشــایری، هشــت طرح 
در زیربخــش صنایع تبدیلی و غذایی، ۶ طــرح تحقیقاتی، پنج طرح 
در زیربخــش تولیدات دامی، ۲ طــرح در زیربخش تولیدات گیاهی و 
همچنین پنج طرح در زیربخش تعاون روســتایی و یک طرح شیلاتی 

است.
با بهره برداری از این طرح ها برای یک هزار و ۲۵۱ نفر در آذربایجان غربی 

به صورت مستقیم شغل ایجاد می شود.

 رشد ۶۸ درصدی تجارت خارجی
 در آذربایجان غربی

ارومیه - مینا اصلانی - خبرنگاریادگار امروز :
 معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار آذربایجان غربی از رشد ۶۸ 

درصدی تجارت خارجی استان خبرداد.
بهنام شــهدی در جلسه شورای اداری استان با اشاره به رونق تجارت 
خارجی استان در ســال جاری، حجم تجارت خارجی استان در سال 
جــاری بیش از ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار عنوان کرد و گفت: این 
میزان نســبت به مدت زمان مشابه ســال قبل ۶۸ درصد رشد داشته 
است که از مجموع تجارت خارجی استان یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون 

دلار مربوط به صادرات بوده است. 
وی چنین جذب سرمایه گذاری خارجی را از اولویت های مهم استان 
در حوزه اقتصادی عنوان کرد و گفت: امسال ۱۴۹ میلیون دلار سرمایه 
گذاری خارجی در اســتان جذب شده اســت که این میزان سرمایه 

گذاری منجر به ایجاد ۱۰۰۰ فرصت اشتغال در استان خواهد شد. 
شهدی با تبریک چهل و یکمین ســالگرد پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی گفت: به برکت ایام دهه مبارک فجر امسال ۵۹۴ پروژه عمرانی 
و اقتصادی و خدماتی در استان افتتاح و کلنگ زنی شده است که در 
مجمــوع  برای بهره برداری از این طرح هــا بیش از ۲۱ هزار و ۵۷۲ 
میلیارد ریال اعتبار هزینه و پیش بینی شــده است که با بهره برداری 

از این پروژه ها ۲ هزار و ۲۷۴۰ نفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود.
وی با اشــاره به نامگذاری امسال به نام سال رونق تولید از سوی مقام 
معظم رهبری، ادامه داد: به برکت تلاش و کوشــش مدیران اســتان 
تعداد اشتغال جدید در استان در مقایسه با سال قبل ۲۱ درصد رشد 
و اجرای پروژه های عمرانی استان نیز امسال نسبت به مدت زمان سال 

قبل ۲۴ درصد رشد دارد. 
معاون اقتصادی استاندار در ادامه با اشاره به کسب رتبه نخست امنیت 
سرمایه گذاری توسط استان در بهار امسال، گفت: مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی در ارزیابی ۲۱ مولفه پیمایشی امنیت سرمایه 
گذاری به تفکیک فعالان اقتصادی اســتانها در بهار امسال، آذربایجان 

غربی را حائز رتبه نخست کشور دانست.
شــهدی ادامه داد: در ۲۱ شاخص ارزیابی مرکز پژوهش های مجلس 
موضوعاتی چون« ثبات قیمت مواد اولیه، ثبات قوانین و مقررات، ثبات 
یا قابل پیش بینی بودن تصمیمات مسئولان، عمل مسئولان به وعده 
هــا، احقاق حقوق قانونی در ادارات دولتی، میزان حمایت مســئولان 
اســتانی از داوطلبان ســرمایه گذاری و..« مورد ارزیابی قرار گرفته و 
آذربایجان غربی بهترین شــرایط را از منظر امنیت سرمایه گذاری از 

دیدگاه فعالان اقتصادی در کشور دارد.

بهره برداری  از 78 طرح راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان اصفهان در دهه فجر

اصفهان -مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اصفهان در نشست 
خبری با اصحاب رســانه با تبریک ایام الله دهه فجر و چهل و یکمین 
سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران اظهار داشت: در ایام 
دهه فجر ۷۸ طرح با اعتبار بالغ بر ۱۴۰ میلیارد تومان به بهره برداری 
رســید و ۴۵ پروژه هم با اعتبار ۷۰ میلیارد تومان در این ایام کلنگ 
زنی شــد به گزارش خبرنگار ما از اصفهــان، مهدی خضری افزود: در 
راســتای محرومیت زدایی علاوه بر ۶۰ کیلومتر راه های روستایی در 
ابتدای ســال توســعه ۵۰ کیلومتر راه دیگر در جهت نیل به گام دوم 
انقلابو خدمت رسانی به مناطق محروم در دستور کار قرار گرفته است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اصفهان با اشاره به 
ســهم دوازده هزار کیلومتری راه های اســتان اعم از آزادراه، بزرگراه، 
شریانی اصلی و فرعی و راه های روستایی تصریح کرد: استان اصفهان 
با ۴۱۵ کیلومتر آزادراه در کشــور جایگاه نخست را به خود اختصاص 
داده است و یک هزار و ۸۰۰ کیلومتر بزرگراه، دو هزار و ۵۰۰ کیلومتر 
راه اصلی و پنج هزار کیلومتر هم راه های روســتایی است که با توجه 
به اینکه این اســتان در مرکز شــاه راه کشور واقع شده از تردد بالایی 
برخوردار اســت. وی اشــاره ای به آمار ۲۷۱ میلیون تردد در ده ماهه 
گذشته در استان اصفهان داشت و گفت: میزان تردد در استان اصفهان 
با رشد ۷ درصدی همراه بوده است که با توجه به اینکه استان اصفهان 
درچهارراه مواصلاتی کشور اســت و این حجم تردد نیازمند خدمات 
ویژه ای اســت که جز وظایف اداره راهــداری و حمل و نقل جاده ای 
اســت. خضری با بیان اینکه امســال حدود ۱۰۰ کیلومتر خط کشی 
جدید در جهت ارتقا ایمنی انجام شــده اظهار داشــت: ۲۰ کیلومتر 
روشــنایی، ۴۰ کیلومتر گاردریل و نیوجرسی و با مشخص کردن ۵۰ 
نقطه آشکارسازی جهت افزایش ایمنی سازی و کاهش تصادفات جاده 
ای اقدام شده است. وی افزود: در سال جاری ۲۸۰ کیلومتر لکه گیری 
و آســفالت گرم در راه های اســتان اصفهان انجام شده است و ۴۳۸ 
کیلومتر از راه های فرعی و روستایی به روکش آسفالت حفاظتی مجهز 
شدند. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان با اشاره 
به اینکه با توجه به شــرایط اقتصادی موجــود و با کاهش ۴۰ درصد 
اعتبارات استانی نمی توان انتظارات ویژه ای داشت، تصریح کرد: ۴۲۰ 
کیلومتر از راه های استان اصفهان شانه سازی شده است که در کاهش 
تلفات جاده ای موثر است و بیش از ۷۰ درصد از طرح ملی »ابرار« در 
استان اصفهان با پیشرفت همراه بوده است. وی افزود: استان اصفهان 
با ۵۰ مجتمع خدمات رفاهی بین راهی در کشــور جایگاه نخســت را 
دارد و سعی شده با نظارت ویژه ای در سفرهای نوروزی خدمات ویژه 
ای ارائــه کنیم و وجود این مجتمــع ها می تواند در کاهش تصادفات 
جاده ای موثر باشــد. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
اصفهان با تاکید بر اینکه ایستگاه های امنیت-سلامت منجر به کاهش 
تصادفات می شود، ابراز داشت: با همکاری تمام دستگاه های ذی ربط 
سعی داریم دو محور طریق الرضا و محور قدیم جاده اصفهان- تهران 
در نــوروز ۹۹ به محورهای ایمن تبدیل شــود تا به کاهش تصادفات 
جاده ای منجر شود. وی افزود: با افزایش نصب دوربین ثبت تخلفات از 
۱۰۵ به ۱۴۰ دوربین و فعال کردن سیســتم های ثبت تخلف در عین 
حرکت، برای جلوگیری از ســرعت غیرمجاز تلاش می کنیم. خضری 
با اشــاره به اینکه در سال گذشته ۱۸۱ هزار تخلفات ارسالی به پلیس 
بوده که امســال به ۶۰۰ هزار ثبت تخلف افزایش یافته اســت، اظهار 
داشــت: ۷۰ درصد علت تصادفات جاده ای عامل انسانی است و لازم 
اســت مسافران هرگونه گزارشــی اعم از خواب آلودگی راننده و سایر 

تخلفات را به سامانه ۱۴۱ و ۱۱۰۱۲۰ اطلاع دهند.

آیین تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی برگزار شد

yadegar_emrooz@yahoo.com



با عجایب هفتگانه جدید جهان 

روبه رو شوید
مسیح  مجســمه   -1 

رهایی بخش در ریو
 ( مســیح  تندیــس    
 Cristo :پرتغالــی بــه 
مجســمه   ) Redentor
اســت  کــه  مشــهوری 
در برزیــل در شــهر ریو 
دوژانیــرو قــرار دارد که 
مجسمه مسیح منجی  است. این تندیس با ۳۹٫۶ متر بلندي 
در سال ۱۹۲۶ و در ارتفاع ۷۱۰  متری و وزن مجسمه حدود 
۶۳۵ تن، نوک کوه کورکووادو ساخته شده  است. مجسمه ذکر 
شده وضعیت ایستاده عیسی مســیح را در حالی که  دستان 
خود را کاما باز نموده اســت نشان می دهد که این وضعیت 
 بیانگر پذیرش تمامی انســان ها در آغوشش است. مجسمه 
مســیح ریو  بعنوان پنجمین مجسمه بزرگ مسیح در جهان 
شناخته شده است و  چهارمین تندیس بزرگ دنیا است. این 

مجسمه زیبا که یکی از عجایب  هفتگانه جدید است

در  کاســتیلو  ال   -2 
چیچن ایتزا

ال  ایتزا   » هرم چیچــن 
کاســتیلو«، قطعــاً یکی 
از جــذاب تریــن جاذبه 
مکزیک  های  گردشگری 
است که به روش شگفت 
لایه  سه  طراحی  انگیزی 
 دارد و موجب اعجاب همگی شده است. کلمه چیچن ایتزا به 
معنی» در  کنار دهانه چاه ایتزا« است که خود» ایتزا« احتمالًا 
در زبان مایاها به  معنی جادو یا جادویی بوده اســت. این اثر 
جزء میراث جهانی یونسکو به  شمار می رود. یکی از جذابیت 
های معماری این بنا، ۹۱ پله ای است  که در هر یک از چهار 
طرف آن مشاهده می شود. بدین ترتیب در  مجموع این معبد 

دارای ۳۶۴ پله است.  

 3- ماچو پیچو در آندس، پرو
 ) Machu Picchu  :ماچوپیچو یا ماچو پیکچو )به اسپانیایی
شهری با  دیوارهای سنگیِ جا داده شده که مطابق با معماری 
کاسیک اینکاها  ساخته شده است. اولین بنای این مجموعه 
این تی هوآتانا )به اسپانیایی:  Intihuatana (، معبد خورشید 
که اتاقی با ۳ پنجره و در منطقه ای از  ماچو پیچو که باســتان 
شناسان آن را منطقه٫ مقدس می نامند، می باشد.   "ماچوپیچو. 
شهرگمشده اینکاها" در حدود سال ۱۴۵۰ میادی ساخته شده 
 و صدها ســال پیش در زمان فتح اینکاها توسط اسپانیایی ها 

متروک  شده است. 

 4- شهر تاریخی پترا در اردن
شــهر تاریخی پترا در اردن به عنوان جواهر اردن محســوب 

میشود و جز  عجایب هفتگانه جدید دنیا به حساب می اید
پترا شهری تاریخی در ۲۶۲ کیلومتری جنوب شهر امان است 
که  درگذشــته پایتخت حکومت باستانی نَبَطی ها بوده است. 
این شــهر در سده   ۴ پیش از میاد و در زمان تمدنِ نبطی ها 
ساخته شــده بود. طبق گفته ی  بسیاری این شهر با توجه به 
ساختار خارق العاده و کنده کاری های  خیره کننده ای که در 
دل صخره های خود دارد از دایره ی قدرت افراد  در آن زمان 
دور بوده و تنها جن ها و فرازمینی ها می توانســتند سازنده 

 ی آن باشند.  

 5- کولوسئوم در رم
کولوسئوم یک تماشاخانه در شهر رم در ایتالیا است. کولوسئوم 
بزرگ  ترین تماشاخانه در امپراتوری روم بوده است. این آمفی 
تئاتــر بزرگترین  از نوع خود در امپراتوری روم باســتان بوده 
است. تعداد ردیف های  صندلی آن به تعداد پنجاه هزار میرسد 
و دارای ۸۰ در ورودی است.  این بنا به علت عبور و مرور اسان 
جمعیت به درون و بیرون میدان  یکی از شاهکارهای مهندسی 
است در بالای این سه طبقه اصلی، طبقه  زیرشیروانی شامل 
ستون های مستطیل شکل سبک قرنتی قرار دارد،  فضای بین 
ســتون ها با ۴۰ عدد پنجره کوچک مستطیل شکل پر شده 

 است.  

 6- تاج محل در هندوستان
تاج محل از پرآوازه ترین بناهای دنیا و آرامگاه زیبا و باشکوهی 
است  که در نزدیکی شــهر آگرا و در ۲۰۰ کیلومتری جنوب 
دهلی نو پایتخت  هند واقع شــده اســت و یکــی از عجایب 
هفتگانه جدید جهان به شمار  میرود . معماری این ساختمان 
ترکیبــی از معمــاری ایرانی و معماری  گورکانی اســت و در 
ســاخت آن ۲۰٫۰۰۰ هنرمند به رهبری معمار  ایرانی، احمد 

لاهوری و برادرش حمید لاهوری شرکت داشته اند.  

»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 شنبه 26 بهمن ماه 20   1398 جمادی الثانی 1441  سال چهارم  شماره 356

ایــن بخش از کاخ نیــاوران که کتابخانه 
اختصاصی ملکه ســابق فرح  پهلوی بوده 
است در سال 1355 در دو طبقه احداث 
گردید. طراحی  داخلی ایــن بنا برعهده 
استاد عزیز فرمانفرمائیان بوده است. برای 
 تزئینات داخلی این بنا از شیشه و برنز به 
صورت مکرر اســتفاده شده که  از ویژگی 
متمایــز این بخش از مجموعــه نیاوران 
می توان به لوســتر  سقفی شیشه ای آن 
اشــاره کرد. در این موزه بیش از 23000 
جلــد کتاب  وجود دارد که عبارتند از آثار 
ادبی،دائرةالمعارف ها،  اجتماعی،  فارسی، 
 کتاب هــای تاریخی ایرانی، آثــار ادبی 
فرانســه، کتاب های مربوط به  شــاخه 
باستان شناسی، سفرنامه های برجسته از 
سفر اروپائیان به ایران  و آسیا و هنر نقاشی 
می شــود. بخش های مختلف کتابخانه 

شامل: اتاق  مطالعه، کتابخانه اصلی و اتاق 
صوتی و تصویری می شــود. از دیگر آثار 
ارزشــمندی که در این موزه وجود دارد 
می توان به بیش از   350 تابلو نقاشی اثر 
هنرمندان ایرانی و خارجی اشــاره کرد. 
برخی از  آثار جذاب این کتابخانه عبارتند 
از : عنوان بزرگتریــن کتاب این کتابخانه 

متعلق به کتاب نقشه جغرافیای  جهان با 
ابعاد x 81 56 سانتی متر می باشد. 

قرانی با ابعاد x 5 8 ســانتی متر توانسته 
لقب کوچکتن کتاب این مــوزه را  از آن 
خود کند. قدیمی ترین کتابی که در این 
موزه وجود دارد کتاب تاریخ یهود مربوط 

 به سال 1609 میادی است. 

پل صلح در سال 2010 توسط یک معمار مجرب ایتالیایی 
با نام مایکل  دلوچی طراحی و ساخته شد. پل صلح تفلیس 
دو طرف شــهر تفلیس را  که به وســیله ی رود کر از هم 
جدا شده اند را متصل می کند. تعدادی از  بناهای مدرنی 
که طی 10 ســال اخیر در شهر تفلیس و در نزدیکی پل 
 ساخته شده توسط همین معمار برجسته انجام گرفته که 
از این رو  هماهنگی و ریتم خاصی برای گردشــگران تور 
تفلیس مشهود می باشد.  پل صلح تفلیس پس از همکاری 
حــدودا 250 نفر از متخصصین مجرب  در ســال 2010 
افتتاح گردید که طول این پل کمانی شکل نیز 160 متر 

 می باشد.  
مصالح تشکیل دهنده ی این پل از شیشه و استیل بوده 
است که بیش از   10000 لامپ ال ای دی مخصوص با نور 
شدید تقریبا از یک ساعت  قبل از غروب خورشید روشن 
می شــود که تا کیلومترها چشــم انداز فوق  العاده ای را 
ایجاد می کند. در واقع این پل در ایتالیا ســاخته شــد و 
توســط   200 کامیون به تفلیس منتقل شده و در جای 

فعلی نصب شد. 

البته پل های دیگری نیز از سالیان قبل بر روی مسیر رود 
کرا وجود  دارد که محل عبور مرور وسایل نقلیه می باشد 
اما پل صلح تفلیس برای  به رخ کشــیدن پیشرفت علم و 
صنعت در قرن 21 ســاخته شــده و محل  عبور و مرور و 
پیاده روی گردشــگران تور تفلیس و مردمان گرجی می 
 باشــد که امروزه به یکی از بهترین و جذاب ترین جاذبه 

های گردشگری  تفلیس تبدیل شده است. 

پل صلح تفلیسموزه کتابخانه سلطنتی کاخ نیاوران
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آرامگاه فردوســی یکی از جاذبه های گردشگری 
و تفریحی در شــهر  مذهبی مشهد می باشد، که 
بدون شــک بازدید از آن برای تمام توریســتان 
 ایرانی امری مهم است، هر سال شاهد شمار زیادی 
از گردشگران از  داخل و خارج از کشور در آرامگاه 

فردوسی نیز هستیم. 
در آرامگاه فردوسی پیکر شاعر حماسه پر افتخار 
ایران نیز قرار دارد  وی بزرگترین سراینده پارسی 
گو می باشد که در ســال 329 هجری  قمری به 
دنیــا آمد، خانواده او دهقان بودند که در آن زمان 
جزو طبقه  اشــراف در عصر ساسانیبه حساب می 
آمدند و از نظر اعتبار و ثروت  در طبقه دوم کشور 

قرار داشتند. 
  آرامگاه فردوسی در فاصله 20 کیلومتری از شهر 
مشهد در شهر توس  در اســتان خراسان رضوی 
قــرار دارد که برای اولین بار در باغی به  وســعت 
حدود 6 هکتار در کنار یکی از دروازه های شــهر 
توس که به آن  دروازه رزان می گفتند ساخته شده 
اســت. برخی می گویند پس از فوت  این حکیم 
بزرگوار از خاکســپاری وی در گورستان عمومی 
بیرون از  دروازه جلوگیری می شد، به همین دلیل 
او را در باغچــه ای در داخل  شــهر که متعلق به 
خودش بود نیز دفن کردند. گردشگران تور مشهد 
می  توانند به راحتی به بازدید از این آرامگاه بروند. 

از زندگی این شــاعر معروف اطاعات دقیقی در 

دسترس نیســت با توجه  به برخی روایات اولین 
پسر وی در سال 359 هجری قمری به دنیا آمد، 
 از همســر او هم نیز اطاعاتی موجود نیست، عده 
ای از پژوهشــگران از  جمله محمد تقی بهار، زنی 
که در داســتان بیژن و منیزه یاد شــده است را 
 همسر فردوســی می نامند. در بسیاری از روایات 
ذکر شده اســت که  فردوسی در سن 67 سالگی 
پسر 37 ســاله ی خود را از دست داده است  که 
این موضوع وی را مورد آزار و اذیت قرار داده است 
همچنین در  بسیاری از اشــعار خود اشاره به آن 

مسئله دارد. 
شــاهنامه ابو منصوری مدارکی دارد که نشــانگر 
این است فردوسی  شاهنامه را درسن سی سالگی 
شــروع کرد و پس از سی ســال توانست  یکی از 
بزرگترین نوشته های ادبیات فارسی را خلق کند 
که حدود   6000 بیت می باشــد کــه تلفیقی از 
حکایت ها، داســتان ها، ستایش و  تمجید ها در 
آن دیده می شود و آن را تبدیل به اثری بی دلیل 
کرده  است، اما با توجه به استعدادهای این شاعر 
می توان گفت که او در ســن  نوجوانی به این کار 
مشغول بوده است در شاهنامه اشعاری وجود دارد 
 که متعلق به دقایقی است که خود فردوسی هم به 
این موضوع اشــاره  داشته است و ما بقی شاهنامه 
که سروده شده شخص اوست و اصل  شاهنامه به 

شمار می آید. 

ë کتابخانه آرامگاه فردوسی  
این کتابخانه که در ســال 1393 افتتاح شــد و 
نمایشــگاه های روزانه،  فضای سبز و رستوران که 
این مکان را عاوه بــر تاریخی بودنش تبدیل  به 

مکانی تفریحی و تاریخی کرده است. 
ë مذهب فردوسی

به گفته ی برخی از مورخان فردوسی شیعه بوده 
اما بحث و گفت گو بر  این اســت که چه فرقه ای 
از شــیعه بوده است در حالی که وی به دین  خود 
اسام و شــیعه بودن تعصب بسیار داشت و دیگر 

ادیان و دین نیاکان  خود احترام گذاشت. 
فردوســی با آنهایی که در پی اثبــات خدا بودند 
مخالــف بود وی بر این  باور بود که خدا را با دل یا 
دلیل نمی توان یافت بلکه به باور او وجود  یکتایی، 
قدرت خــدا همگی با صرف وجــود آفرینش به 

خودی خود تقریر  می شوند. 
ë  تاریخچه ساخت و بازسازی آرامگاه  

فردوسی
آرامگاه فردوســی با اینکه بارها تخریب شــد و از 
نو ســاخته شد اما با این  حال زیارتگاه اهل علم و 
معرفت بود، با توجه به منابعی که موثق نیســتند 
 ســاخت اولین بنا و آرامگاه فردوسی را به سپهدار 
تــوس در زمان طوس  نســبت می دهند که پس 
از مدتی به دستور عبیدالله ازبک مقبره فردوسی 
 را به دلیل تعصبات شــیعی ویــران کردند و در 
زمان سلطنت پادشــاهان  صفوی و توجه آنها به 
آبادانی شهر مشهد و توابع آن این مقبره ی خرابه 
 دوباره ساخته شــد. با به قدرت رسیدن رضا شاه 
روحیه ملی گرایی در  ایران، بسیاری ازپژوهشگران 
تصمیم گرفتند که دولت را به ســاخت  آرامگاهی 

در حد شخصیت فردوسی ترغیب و تشویق کنند 
که در این  باره ملک الشــعرای بهار چندین مقاله 

منتشر کرد. 
در پی این تاش ها نماینده زرنشــتیان کیخسرو 
شــاهرخ، باغی را که در  آن زمــان به حاج میرزا 
محمد علی قائم مقام تعلق داشت را پیدا کرد که 
 مســاحت باغ به 23 هزار متر مربع می رســید را 
برای ســاخت آرامگاه  فردوسی تقدیم به رضا شاه 
کرد که پس از مدتی آن را به انجمن آثار  ملی که 
هدف آن بازسازی و تعمیر آثار و انبیه ی تاریخی 

بود بخشــید که  در آخر ســاخت آرامگاه در سال 
1307 زیر نظر شــاهرخ آغاز شد.  ناظر بر مراحل 
ســاخت آرامگاه فردوسی به حسین لرزاده واگذار 
شــد و  نیز مسئول سنگ تراشــی سنگ های به 
کار رفته در بنا و ســنگ قبر به  عهده ی حسین 
حجار باشی زنجانی بود، طاهر زاده اشعار منتخب 
شده  فردوســی را به خط نستعلیق آماده کرد. در 
آخر ساخت بنا در سال   1313 هجری شمسی با 
مراسم بزرگ، با شکوه و جهانی هزاره ی  فردوسی 

افتتاح شد. 

کشور ایران با داشتن تاریخی کهن و باستانی دارای اماکنی بوده 
که  عمری طولانی دارند و از حیث فرهنگی با ارزش هســتند. 
اســتان فارس،  یکی از اســتان هایی بوده که به واسطه داشتن 
قدمتی کهــن دارای بنا و  اماکن تاریخی بی مثالی اســت. نام 
اســتان فارس با نام شهر شیراز گره  خورده و معمولا با شنیدن 
نام این اســتان به یاد تخت جمشید و مقبره  کوروش می افتیم 
و یا به ســراغ حافظیه و سعدیه می رویم و در عطر  بهار نارنج و 
غزل غرق می شویم. در میان استان فارس، فیروزآباد  قرار دارد 
که دارای ابنیه فراوانی اســت که از پس هزاره هایی کهن به  جا 
مانده اند و کم از دیگر دیدنی های این استان ندارند. همین قدر 
بدانیم  که شهرستان فیروآباد در گذشته با نام شهر اردشیر خوره 
موسس سلسله  ساسانیان شناخته می شد. کاخ اردشیر بابکان 
فیروزآباد یا آتشــکده  فیروزآباد بنایی بوده که به 1800 ســال 
پیش باز می گردد و نشانی از  شکوه عصر فرمانروایی ساسانیان 

بر این پهنه گسترده دارد.كاخ  اردشیر بابكان
ë درباره شهر فیروزآباد بیشتر بدانیم

شهر جور نامی است که موســس پادشاهی ساسانیان، اردشیر 
بابکان بر  این منطقه نهاد، شــهری دایره ای شــکل که پس از 
مرگ اردشــیر بابکان  در ســال 241 میادی تبدیل به الگویی 
تکرار شونده در شهرسازی  گردید و طبق اسناد موجود، حداقل 
400 شــهر دیگر به همین شکل بنا  شدند. خوب هست بدانید 
که شهر فیروزآباد فعلی در دورانی دور منطقه  باستانی بوده که 
به دلیل قرار گرفتن در گودی و سرریز شدن رودخانه  اسکندر به 

داخل آن تبدیل به دریاچه ای شد. اردشیر بابکان اقدام به  خالی 
شــدن آب این منطقه کرد و شــهر گور در آن احداث شد. این 
تمهید  هوشمندانه اردشیر و اجرای آن با ابزار و ادوات باستانی 
به قدری  بزرگ و عجیب بود که خالق شاهنامه، حکیم الوالقاسم 
فردوسی درباره  اش چنین سرایید: »یکی شارستان کرد پر کاخ 
و باغ / بدو اندرون  چشــمه و دشــت و راغ / برآورد از چشــمه 
آتشــکده / بدو تازه شد مهر و  جشن سده / همی راند از کـــوه 
تا »شــهر گور« / شد آن شارستان پر  سرای و ستور«. این شهر 
تا قبل از حمله اعراب و ویرانی کامل به نام  شــهر خور شناخته 
می شد و رونق فراوانی داشت. عضدالدوله دیلمی بعد  از بیرون 
راندن اعراب و تســلط بر این شــهر، آن را بازســازی کرد و به 
 میمنت این پیروزی نــام آن را فیروزآباد نهاد. فیروزآباد عاوه 
بر کاخ  اردشیر بابکان دارای ساختارهای باستانی دیگری چون 
قلعه دختر و  ســنگ نگاره های مهمی از دوره ساســانی است. 
کاخ اردشــیر بابکان  فیروزآباد با شماره 89 در 1310 شمسی 
به فهرســت آثار ملی افزوده  شد. از این شهر باستانی در کتاب 
فارســنامه که در حدود هزار سال پیش  توسط ابن بلخی تالیف 
گشت، چنین یاد شده است: »فیروز آباد که قدیم  آن را گور می 
نامیدند، به روزگار کیانیان شــهر بزرگی بوده و حصاری  عظیم 
داشت. اسکندر ذوالقرنین چون به پارس حمله کرد چندان که 
 کوشید نتوانست به حصار شهر گور رخنه کند، لذا جهت رودی 
را که  از ســر کوه می آمد، به طرف شــهر برگرداند و در شــهر 
جاری ساخت تا  آنکه تمام شــهر گور در آب غرق شد.«درباره 

شهر فیروزآباد بشتر  بدانیم

ë درباره کاخ اردشیر بابکان بیشتر بدانیم
مرحــوم پیرنیا، مورخ مشــهور معاصر معتقد اســت بنای کاخ 
اردشیر  بابکان یا آتشکده فیروزآباد در سال 224 میادی احداث 
شده و برخاف  تصور باستان شناسان و مورخین غربی به هیچ 
عنوان کاخ یا محل  اقامت پادشــاهان نبوده است، زیرا بنا هیچ 
نشانی از کاخ های باستانی  ندارد و دلیل وی نبودن مکان های 
خصوصی و فضاهای ایجاد شده در  کاخ های همان دوران است. 
او معتقد هســت که این بنا یک آتشکده  بزرگ بوده که به نام 
بارین خوانده می شــد. این ادعا در آثار مورخینی  در قرن های 
گذشته هم تکرار شده و حتی بسیاری این بنا را به دلیل  عظمت 
و شکوه، آتشکده اعظم خوانده اند. اما در دیگر متون قدیمی به 
 جا مانده از دوران کهن مشــاهده می شود که بسیاری این بنا 
را متعلق به  بیســت و هشتمین پادشاه اشکانیان، اردوان پنجم 
می دانند که بعد از به  قدرت رســیدن اردشیر بابکان و تاسیس 
سلســله ساسانیان، وی در کنار  شــهر گور و در مجاورت برکه 
ای زیبا، این بنای جدید را ســاخت.درباره  کاخ اردشــیر بابکان 

بیشتر بدانیم
ë بخش های مختلف کاخ

آتشــکده فیروزآباد دارای سه قســمت بوده که شامل سه تالار 
گنبددار،  حیاطی با دو ایوان و تالارهای مجاورش و ایوانی بلند 
است. مساحت  آتشــکده فیروزآباد برابر با 104 متر در 55 متر 

بوده که عظمتی باشکوه  را به نمایش می گذاشت. از نکات جالب 
و قابل تامل به کارگیری ســنگ  و گچ در مصالح ســاخت این 
بنای کهن است که نشان دهنده شکوه و  اهمیت آن بود. سنگ 
هایــی که به صورت نیمه تراش میخکی بــه کار  رفته در کنار 
سبک معماری داخلی، المان هایی هستند که به نظر می  رسد 
تمام طراحی آتشکده فیروزآباد کار هنرمندان ایرانی بود. از دیگر 
 هنرهایی که در ایجاد کاخ اردشیر بابکان فیروزآباد فارس به کار 
رفته  و تا ســالیان درازی بعد از آن نیــز مورد بهره برداری قرار 
گرفت،  تکنیک های به کار رفته در طاق زنی اســت. با توجه به 
کیفیت گچ به  کار رفته در آتشــکده فیروزآباد، معماران این بنا 
توانســته اند تا طاق زنی  های بدون مرکز انجام دهند. گنبدها 
نیز روی چهار ضلعی هایی قرار  گرفته که این شــیوه تا دوران 
بعد از اسام هم رواج داشت و نشان دهنده  هنر بالای معماری 
در زمان ساسانیان است. پوشش های گنبدی خفته  نیز در این 

معماری نشان دهنده پیشرفت چشمگیر این هنر هست. 

قدیمی ترین دانشگاه های جهان در کدام مناطق قرار دارند
دانشگاه های قدیمی جهان، محل تحصیل بسیاری از افراد معروف دنیا  هستند و در 
عرصه علم نقش پررنگی را ایفا کرده اند. هرچه تاریخ این  دانشگاه ها کهن تر باشد، 

افتخار فراوانی برای آن ها دارد.  
ë دانشگاه قرویین

کهن ترین دانشــگاه دنیا که تا به حال نیز کار می کند، دانشگاه قرویین  در کشور 
مراکش است. این دانشگاه در سال 859 میادی در شهر فاس  بنا گردید و در واقع 
تکه ای از یک مســجد است که دستور ســاخت آن را  دختر محمد الفهری به نام 

فاطمه الفهری داد. 
ë دانشگاه آکسفورد

آکســفورد از جمله مشهورترین دانشگاه های دنیا اســت. کمتر از صد سال  بعد از 
تاســیس این دانشگاه، دانشــجویان آن به طور ناگهانی افزایش پیدا  کردند و رونق 
بیشتری یافت و دلیل آن هم منع تحصیل دانشجویان  انگلیسی در دانشگاه پاریس 

توسط هنری دوم بود.  
ë دانشگاه کمبریج

این مورد از دانشگاه های قدیمی جهان در سال 1209 میادی بنا شده و  تا به امروز 
تحت اسم یکی از برترین دانشگاه های دنیا معروف گشت.  

ë دانشگاه بولونیا
در شهر بولونیا، دومین دانشگاه وسیع این کشور به نام همین شهر جای  گرفته است. 
این دانشــگاه امروزه 23 دانشــکده دارد که در مجموع 85  هزار دانشجو را میزبان 
هستند. از ابتدای شکل گیری این دانشگاه تا به  امروز سطح علمی آن همچنان بالا 

بوده و این موضوع به اهمیت آن  افزوره است.  
ë دانشگاه سیه نا

در شهر سیه نا، دانشگاه بسیار قدیمی به همین نام وجود دارد. این  دانشگاه در سال 
1240 بنا گشــت و در ســال 1321 میادی به دلیل  اعتصاب دانشجویان دانشگاه 
بولونیا و انتقال آن ها به دانشــگاه ســیه نا،  تعداد دانشجویان این دانشگاه افزایش 

پیدا کرد.  
ë دانشگاه ناپل فدریکو دوم

یکی از دانشگاه های کهن در ایتالیا که در رده هفتم دنیا نیز جای گرفته،  دانشگاه 
ناپل فدریکو دوم است. این دانشگاه در سال 1214 میادی  تاسیس شد.  

آرامگاه فردوسی
عجایب گردشگری

پیشنهاد های گردشگری

 پارک جنگلی لویزان-تهران آتشکده بهرام یزد، مامن آتش مقدس زرتشتیان-یزد

کاخ اردشیر بابکان، کاخی دو هزار ساله در فیروزآباد


